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حوادث ايران

عامل حمله با گاز سارين
 در متروى توكيو اعدام شد

ژاپن: دولــت ژاپن رهبر 
ســابق يك فرقه و 6 تن 
ديگر از اعضــاى آن را كه 
در ســال 1995 دست به 
حمله با گاز مرگبار سارين 
در متــروى توكيــو زده 

بودند، اعدام كرد.
خبرگزارى رويترز در اين 
گزارش آورده است، در جريان حمله سال  1995 به اين مترو 

دست كم 13 تن كشته شدند.
فرقه موسوم به «حقيقت عالى آم» تركيبى از مديتيشن هندو 
و بودايى، در سال هاى مختلف دســت به حملات و جناياتى 
مرگبار زد كه از جمله آن مى توان به حمله با گاز ســارين در 
متروى توكيو در مارس 1995 اشاره كرد. در جريان آن حمله، 
13 تن كشته و دست كم 5800 نفر ديگر نيز مصدوم شدند 
كه آثار حمله مذكور همچنان روى بدن مصدومين باقى مانده 
است. شينزو ماتسوموتو، رهبر اين فرقه، سرانجام روزگذشته 
به دار آويخته شد. همراه با رهبر فرقه مذكور، شش نفر ديگر از 
اعضاى اين فرقه هم اعدام شدند. وزارت دادگسترى ژاپن هم  

اعدام هفت تن از اعضاى اين فرقه را تأييد  كرده است.
حكم اعدام در ژاپن بندرت اتفاق مى افتد، اما نظرســنجى ها 
نشان مى دهد كه اكثريت مردم اين كشور با حكم اعدام موافق 
هستند. اين فرقه در زمان اوج فعاليت هاى خود، 10 هزار عضو 
در ژاپن و سراسر دنيا داشت كه برخى از آنان دانش آموختگان 

دانشگاه هاى ژاپن بودند.(ايسنا)

كلاهبردارى دختران  
باماسك هاى چينى!

چين: مهارت گريم در بين دختران چينى باعث شده است تا 
شيوه اى جديد از كلاهبردارى در اين كشور رونق يابد.

توليدات تقلبى در چين باعث شده تا چينى ها خودشان را  هم 
مانند برخى كالاهايشان تقلبى كنند،اين ماجرا تا جايى  پيش 
رفته است كه بتازگى در بازار چين ماسك هاى زيبايى عرضه 
مى شود كه كاملاً چهره را تغيير مى دهد؛ به طورى كه چهره 

زشت را تبديل به فردى زيبا روى مى كند.
اين ماسك هاى زيبايى مورد اســتقبال دختران چينى قرار 
گرفته است و آن ها با زدن اين ماسك ها و زيبا شدن غير واقعى، 
مردان چينى را فريب مى دهند و تا پاى ازدواج جلو مى روند و 

اقدام به كلاهبردارى مى كنند.(جام جم آنلاين)

150 هزار دلار آمريكا 
ازيك مسافر قطار كشف شد

خط قرمز: فرمانده انتظامى استان از دستگيرى قاچاقچى ارز 
در راه آهن مشهد خبر داد. سردار قادر كريمى گفت: تيم هاى 
گشت و عمليات پليس راه آهن خراسان رضوى، روز گذشته، 
به حركات و رفتار يكى از مســافران قطار مســافربرى مسير 
مشهد به تهران مظنون شده و قبل از آنكه اين فرد سوار قطار 

شود، او را دستگير كردند.
وى اظهار داشت: پليس در بازرســى از كوله پشتى اين مرد 
مســافر 150 هزار دلار و 36 هزار و 900 يورو قاچاق كشف 
كردند. سردار كريمى گفت: متهم در تحقيقات اوليه همدست 
خود را نيز به پليــس معرفى كرد و تيم هاى دايره تجســس 
پليس راه آهن خراســان رضوى پس از هماهنگى با رياست 
شــعبه 8 تعزيرات حكومتى، همدســت اين قاچاقچى را نيز 

دستگير كردند.

تانكر حامل 600 كيلوگرم مرفين در تور مأمور ان
مهر: فرماندار رى از كشــف محموله 600 
كيلوگرمى مرفين در اين شهرســتان خبر 
داد. هدايت االله جمالى پور اظهار داشــت: 
اين محمولــه در يك عمليــات ضربتى و 
غافلگيرانه پس از ردزنى هاى گسترده، در 
ورودى اتوبان آزادگان متوقف شد. فرماندار 
رى ادامه داد: ماموران در بازرســى دقيق 
از كاميون حامل اين مــواد 600 كيلوگرم 
مرفين را كه به طرز ماهرانه اى در يك تانكر 

جاسازى شده بود، كشف كردند.
وى با اشاره به دستگيرى يك نفر در اين زمينه اضافه كرد: تحقيقات بيشتر در اين 
زمينه ادامه دارد. وى گفت:براى كشف محموله مرفين، دو ماه كار اطلاعاتى انجام 

شده بود.
سومين متهم حادثه ايرانشهر دستگير شد

باشگاه خبرنگاران: فرمانده انتظامى سيستان و بلوچستان گفت: سومين متهم 
حادثه تجاوز در شهرستان ايرانشهر دستگير شد.

سردار محمد قنبرى در تشــريح اين خبر گفت: با تلاش و پيگيرى هاى اطلاعاتى 
مأمور ان انتظامى اســتان، سومين متهم حادثه ايرانشــهر پنجشنبه شب گذشته 

دستگير شد.
وى تصريح كرد: در حالى تلاش براى دستگيرى متهم چهارم همچنان ادامه داردكه 

پيش از اين دو متهم ديگر اين پرونده دستگير شده بودند.
بنا بر اين گزارش، يكى از روحانيان ايرانشهر در خطبه هاى نماز عيد فطر ادعا كرده 
بود كه 41 دختر در ايرانشهر مورد تجاوز قرار گرفته اند كه متعاقب پخش اين خبر، 
مراجع رسمى ايرانشهر و استان سيستان و بلوچستان ضمن تكذيب اين آمار اعلام 
كردند: تنها سه نفر شاكى در اين راستا به مراجع قضايى مراجعه كرده اند كه دو نفر 
آنان حاضر به معرفى به پزشكى قانونى شده اند و با انجام آزمايش هاى لازم، تجاوز به 

يك نفر از آنان مورد تأييد  قرار گرفت.

بى توجهى به طرح سالم سازى دريا 
 3 نفر در درياى خزر غرق شدند

فارس: سخنگوى مركز مديريت حوادث و فوريت هاى پزشكى مازندران از غرق شدن 
ســه نفر در درياى مازندران در يك روز خبر داد. زكريا اشكپور اظهار كرد: در حالى 
در روز پنجشنبه گذشته ســه نفر در درياى خزر غرق شدند كه سه نفر ديگر نيز در 

حادثه اى مشابه راهى بيمارستان شدند.
وى تصريح كرد: در ســاعت 11:17 دقيقه در ساحل پرواز چالوس، مردى 60 ساله 
خارج از طرح سالم سازى غرق شــد، همچنين همان روز و طى حادثه اى ديگر، در 
حوالى ساعت 13،  دو مرد 19 و 38 ساله در شهر نور، بازهم خارج از طرح سالم سازى 
اقدام به شنا در دريا كرده بودند كه آن ها هم متأسفانه  در دريا غرق شده و جان خود 
را از دست دادند. وى در ادامه به نجات ســه نفر از غرق شدن حتمى در درياى خزر  
اشاره كرد و گفت: در بين ساعت  20 الى 21، دو زن و يك مرد در شهر هاى چالوس 
و سلمانشهر باز هم حين شنا در مناطق ممنوعه در شرف غرق شدن قرار گرفتند كه 

توسط نيروهاى امدادى از آب گرفته و به مراكز درمانى منتقل شدند. 

با حمله افراد ناشناس
فرزند امام جمعه اسبق خاش به قتل رسيد

ايلنا: «عبدالشكور كرد» فرزند مولانا عبدالســتار، صبح روز پنجشنبه گذشته در 
خيابان امام بخش خاش مورد سوءقصد قرارگرفت.

بر اثر اين اقدام دكتر مولوى عبدالشكور كرد، طى اقدامى مسلحانه و به ضرب گلوله 
به قتل رسيد.

بنابه گفته محمد احمدى بولاغ معاون سياسى و اجتماعى فرماندارى خاش، مولوى 
عبدالشكور كرد (ترشاپى) استاد حوزه و دانشگاه و فرزند امام جمعه فقيد اهل سنت 
خاش، حوالى ساعت 8 صبح روز مذكور در مســجد جامع توحيديه اهل سنت اين 
شهر توسط افراد ناشناس  كشته شد. شنيده ها حاكى از آن است كه علت   اين حادثه 

خصومت شخصى بوده است.

خط خبر

كيلوگرمى مرفين در اين شهرســتان خبر 
داد. هدايت االله جمالى پور اظهار داشــت: 
اين محمولــه در يك عمليــات ضربتى و 
غافلگيرانه پس از ردزنى هاى گسترده، در 
ورودى اتوبان آزادگان متوقف شد. فرماندار 
رى ادامه داد: ماموران در بازرســى دقيق 
 كيلوگرم 

عقيل رحمانى: معاون دادستان در دادسراى 
ناحيه 6 مشــهدگفت: رســيدگى قضايى به 
عناوين اتهامى متوجــه برند معروف چاى، در 

دادسراى مشهد آغاز شده است.
اواخر اســفند ماه بود كه كارشناسان معاونت 
بازرســى ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان رد پاى تخلف گسترده يك برند معروف 
چاى را در عرضه چاى آلوده به جوش شيرين 

شناسايى كردند.
همزمان با برملا شدن تخلفات صورت گرفته 
توســط برند مذكــور و اعلام نتايــج مثبت 
آزمايشــگاهى در اين زمينه، موضوع به حوزه 
دادستانى منعكس و معاون پيشگيرى از وقوع 
جرم دادســتان مركز اســتان، دستور توقيف 
محموله پنج تنى چاى آلوده به جوش شيرين 

را صادر كرد.
با ورود قاطع دستگاه قضايى به پرونده آلودگى 
محمولــه چاى بــه جوش شــيرين، موضوع 
رسانه اى شد. چند روز بعد از لو رفتن ماجراى 
آلودگى چاى ها به جوش شيرين، برند متخلف 
با قرار دادن اســتند هاى متعددى در حاشيه 
بولوار مصلى به ســرعت چوب حراج به برخى 
محصولات خود زد و بسته هاى چاى كه قيمت 
درج شده روى آن 11 هزار تومان بود را  2000 

تومان به فروش رساند.
درحالى كه تســت آلودگى چــاى به جوش 
شيرين در آزمايش هاى تعريف شده سازمان 
ملى استاندارد وجود نداشت، جلسات متعدد و 
پيگيرى هاى فراوانى از سوى دادستانى صورت 
گرفت تا در اين زمينه به نتيجه واحدى دست 

پيدا كنند. 
در آخرين اقدام، قاضى بخشى محبى معاون 
دادستان در حوزه پيشــگيرى از وقوع جرم 
دادســراى مركز اســتان، مكاتبه اى با مدير 
كل استاندارد خراسان رضوى و معاونت غذا 
و داروى دانشــگاه علوم پزشــكى انجام داد 
و طــى آن اعلام كرد كه باتوجــه به اهميت 
نظارت برســلامت آحاد جامعه، دادستانى 
مدتى اســت بــه موضوع كيفيــت چاى در 
اســتان ورود پيدا كرده اســت و با توجه به 
اقدام هاى گســترده كارشناسى، اين نتيجه 
حاصل شــد كه با وجود كد استاندارد فعلى 
مختص چــاى، امكان انجــام برخى تقلبات 
كه به سلامت شهروندان آسيب جدى وارد 
مى كند، وجــود دارد؛ از آن جمله مى توان 
به اســتفاده از جوش شــيرين و پودر خون 

دامى براى افزايش رنگ و خوش رنگى چاى 
بى كيفيت و اســتفاده از رنگ و اسانس هاى 
غير مجاز با درصد نامشخص در محموله هاى 

چاى اشاره كرد. 
همچنيــن در ادامــه مكاتبه دادســتانى با 
دســتگاه هاى مســئول در زمينه ســلامت 
شــهروندان آمده بــود: بايد در ايــن زمينه 
دســتگاه هاى متولى ورود جــدى به موضوع 

داشته باشند.
بنا بر اين گزارش، هنــوز چند روزى از مكاتبه 
دادستانى با دستگاه هاى مذكور نگذشته بود كه 
اطلاعاتى به دست كارشناسان سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان رســيد مبنى بر  وجود 
محموله جديد چاى آلوده به جوش شيرين در 

انبار برند متخلف .
بر اين اساس موضوع  بسرعت به دستگاه قضايى 

منعكس شد و  با دســتور معاون دادستان در 
حوزه پيشگيرى از وقوع جرم انبار برند معروف 
چاى، مجدد مورد بازرسى قرار گرفت و چندين 
كارتن چاى سبز در محل شناسايى و توقيف 
شد. پس از آزمايش روى نمونه هاى اخذ شده 
بازهم آلودگى چاى سبز برند معروف به جوش 

شيرين در آزمايشگاه معتمد، تأييد  شد.
باتوجه به اقدام هاى صورت گرفته، با دســتور 
دادستانى پرونده اى كه در اين زمينه در سازمان 
تعزيرات حكومتى استان مطرح شده بود، براى 
ادامه روند رسيدگى به دادسراى مركز استان 

منتقل شد.
باتوجه بــه ورود قاطــع دســتگاه قضايى به 
ماجراى چاى آلوده و پيگيرى هاى مســتمر 
و قابل قدردانى در اين زمينه،  مطلع شــديم 
دستگاه قضايى عليه برند متخلف اعلام جرم 

كرده است. 
معاون دادســتان و سرپرست دادسراى ناحيه 
6 مشــهد در پاســخ به پيگيرى هاى قدس و 
در تشريح گام جديد دســتگاه قضايى در اين 
خصوص گفت: باتوجه به تخلفات مطرح شده 
در پرونده برند معروف چــاى كه مدتى پيش 
حوزه دادستانى مركز اســتان به آن ورود پيدا 
كرده بود، چند روز پيش عليه برند متخلف در 

دادسرا اعلام جرم شد.
قاضى ســيد هادى شــريعت يار ادامه داد: بر 
همين اســاس، پرونده به يكى از شــعبه هاى 
دادســراى مشــهد ارجاع و روند رسيدگى به 
عناوين اتهامى متوجه برنــد مذكور نيز آغاز 

شده است.

صدا و سيما: مديركل پيشگيرى و نظارت بر امور قاچاق  كالا 
و ارز سازمان تعزيرات حكومتى از صدور قرار عدم صلاحيت 
رسيدگى اين سازمان به پرونده تخلف ثبت سفارش خودرو و 
ارسال اين پرونده به دادسراى جرايم اقتصادى تهران خبر داد.
سيد عبدالمجيد اجتهادى با اشــاره به پرونده ثبت سفارش 
خودرو در بهمن 96 كه با گزارش سازمان توسعه تجارت به 
سازمان تعزيرات حكومتى ارسال شد، افزود: در اين پرونده 
جرم ســازمان يافته احــراز و در نهايت پرونده بــا قرار عدم 

صلاحيت به دادسراى انقلاب اسلامى تهران ارسال شد.
وى گفت: بر اساس تحقيقات انجام شــده مشخص شد كه 
حدود 6481 فقره ثبت سفارش غيرقانونى خودرو در زمانى 

كه ثبت سفارش ممنوع بوده، انجام شده است.
اجتهادى افزود: كل ثبت ســفارش ها در حــدود 274 فقره 
درخواست حاوى 6481 مجوز بوده است؛ همچنين كل افراد 
حقيقى و يا حقوقى كه به ســايت مراجعه و درخواست ثبت 

كرده بودند 274 نفر است.
مديركل پيشگيرى و نظارت بر امور قاچاق  كالا و ارز سازمان 
تعزيرات حكومتى ادامه داد: از اين تعداد ثبت سفارش كه با 
اعلام سازمان توسعه تجارت به صورت غير قانونى جعل شده 
اســت، تعداد 1924 خودرو از گمرك ترخيص شده است. 
همچنين تعداد 155 دســتگاه خودرو هم بعد از اعلام جرم، 
درحالى كه آماده ترخيص بودنــد، از ترخيص آن جلوگيرى 

شد.
وى گفت: دليل صدور قرار عدم صلاحيت رسيدگى سازمان 
تعزيرات به پرونده در تهران و برخى شهرستان ها براى اين بود 
كه ماجراى جعل مطرح و بررسى اين گونه موارد در صلاحيت 

محاكم قضايى است.
اجتهادى افزود: با توجه به تحقيقات انجام شده در لايه هاى 
مختلف، مشخص شد ارتكاب اين جرم قطعاً سازمان يافته و 

به صورت شبكه اى بوده است.
حتى ايــن احتمال وجــود دارد كه براى انجــام جعل ثبت 
ســفارش ها، برخى افراد دولتى هم كه دسترسى به سايت 

سازمان توسعه تجارت داشته اند در موضوع دخيل باشند.

ماجراى چاى آلوده وارد فاز جديدى شد

اعلام جرم دادستانى عليه برند متخلف چاى 

مديركل پيشگيرى و نظارت بر امور قاچاق  كالا و ارز سازمان تعزيرات:

ثبت سفارش غير قانونى خودرو،  سازمان يافته بود

14 15

14

10

گفت و گو با كميل سوهانى، كارگردان يك مستند جنجالى 
كه به حكمرانى آب در ايران مى پردازد

مسئله «مادركشى»!

جايزه قلم زرين از «روايت ساده از ماجرايى پيچيده» 
ابراهيم حسن بيگى تقدير كرد 

پاسخى عاشقانه به چرايى انقلاب 57

گفت و گو با محمدرضا شرفى خبوشان به بهانه انتشار چهارمين چاپ «بى كتابى»

ادبيات بهترين راوى تاريخ است

خيابان هاى خاكى و خسروى نو مشهد با كوچه اى به هم متصل مى شوند
 كه به نام  آيت االله سيد جواد خامنه اى مى شناسندش

پس از 32 سال
 خانه «كربلايى آقا»
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مردم

پيشنهاد سفر

قره سوى كرمانشاه
اســم قره ســو كه مى آيد، طبيعتگردان حرفه اى و البته خراسانى ها همه 
ذهنشــان به سمت آبشارى مى رود كه در 10 كيلومترى شهرستان كلات 
است و به عنوان يكى از بى نظيرترين مكان هاى گردشگرى استان خراسان 
رضوى شــناخته مى شود، اما يك قره سوى ديگر هم در غرب كشور وجود 
دارد كه اتفاقاً يكى از زيباترين رودخانه هاى استان كرمانشاه است. كرمانشاه 

كه رفتيد، ديدن سراب روانسر و رودخانه قره سو را از دست ندهيد.
 

 قدمتى40هزارساله!
سراب روانسر يكى از جاذبه هاى ديدنى استان كرمانشاه است كه در مركز 
شهر روانســر قرار دارد. اين سراب منشأ اصلى رودخانه قره سو و يكى از 
بزرگ ترين و طويل ترين رودخانه هاى استان كرمانشاه است. اين چشم انداز 
زيبا، بويژه در ايام تعطيل ســال، مسافران و بازديدكنندگان فراوانى را به 

سمت خود سوق مى دهد.
اين سراب زيبا كه دنيايى از طراوت را در خود نهفته است، تفرجگاهى بكر 
و طبيعتى چشمنواز دارد كه مى تواند اغلب اوقات را براى ميهمانان خود، 
به يادماندنى كند. اين سراب كه حدود 40 هزار سال قدمت دارد، در سال 

1387در فهرست آثار ملى ايران قرار گرفت.
 

 روانسر؛ منطقه نمونه گردشگرى كرمانشاه 
شهرستان روانسر يكى از پرجاذبه ترين مناطق كرمانشاه است كه به آن 
دروازه اورامانات مى گويند. قديمى ترين آثار ســكونت انســان در اطراف 
روانسر متعلق به عصر پارينه سنگى است. شهرستان روانسر كه در گذشته 
نيكور خوانده مى شد، در حدود 55 كيلومترى غرب كرمانشاه و در دامنه 
كوه يله ور (كوهســتان شــاهو) قرار دارد و آب و هواى آن تقريباً گرم و 
مرطوب است. اين منطقه بارش سالانه چشمگيرى دارد. سراب روانسر كه 
از مهم ترين جاذبه هاى اين شهر است، يكى از 50 منطقه نمونه گردشگرى 

استان كرمانشاه نيز است.
 

 همه چيز براى گردشگرى مهياست
از ويژگى هاى بارز محدوده گردشــگرى روانســر، داشــتن جاذبه هاى 
كوهستانى، پوشــش گياهى طبيعى و مصنوعى، ارتفاعات زيبا و مسير 
كوهنوردى در اين منطقه است. سايت پارك بهترين موقعيت را از لحاظ 
دسترسى دارد؛ به طورى كه فقط يك مسير اصلى براى تمام شهر موجود 
است كه دقيقاً از وسط آب و رودخانه مى گذرد. اين مسير به صورت خطى 
تمام شهر را به هم متصل مى كند و مناطق مسكونى در امتداد آن شكل 
گرفته اند. اين مسئله از سويى نكته اى مثبت تلقى شده؛ زيرا براى رسيدن 
به ســاير نقاط شهر بايد حتماً از مسير اصلى گذشت كه موجب ديدن و 
گذر از سراب شده و از ديد ديگرى سبب ايجاد سر و صداى زياد و ترافيك 

در شهر مى شود.
اين منطقه گردشگرى از شمال به قبرستان تاريخى شهر روانسر، از جنوب 
غرب به بازارچه مرزى شهرستان و از شرق، جنوب شرق و غرب به مناطق 
مســكونى محدود مى شــود. در جنوب، ادامه درياچه به شكل رودخانه، 
سيســتمى خطى را مى سازد كه فضاها را به صورت رشته اى تسلسلى به 
هم متصل مى كند. اين پارك آبى در واقع از ســه قسمت كوه كه نمادى 
از استوارى است، درياچه كه نشانه اى از حركت است، پارك و فضاى سبز 

تشكيل شده كه همگى به نحوى وابسته به آب هستند.
 

 آب وهوايى بى نظير براى فرار از گرما
سراب زيباى روانسر به عنوان مهم ترين جاذبه گردشگرى استان كرمانشاه 
چشــم اندازى طبيعى و فوق العاده دارد و در ايام سال، پذيراى ميهمانان 

بسيارى از نقاط كشور است.

خيابان خاكى و خسروى نو مشهد با كوچه اى به هم متصل مى شوند كه به نام آيت االله سيد جواد خامنه اى مى شناسندش

پس از 32 سال، خانه «كربلايى آقا»
 مردم   سيد جواد خامنه اى متولد جمادى الآخر 
1313 در نجف اشرف بود. دو سه ساله بود كه در 
بازگشت خانواده به آذربايجان به تبريز آمد. دوران 
نوجوانى را در جريان رخداد هاى نهضت مشروطه 
گذرانــد و جنگ هاى محله اميرخيز، شــهادت 
ثقه الاسلام و جنازه به دار كشيده او در روز عاشورا  
و سخنرانى هاى پرشور و بلند شوهر خواهر خود، 
شــيخ محمد خيابانى را كه گاه تا 4 ساعت ادامه 

مى يافت از نزديك ديد.
خانــواده اش همه عالمان دين بودند و براى همين 
ســر از حوزه علميه درآورد. علــوم مقدماتى را در 
مدارس تبريز خواند. حدود 9 ماه در مشــهد توقف 
كرد. فضاى معنوى و علمى شهر او را ترغيب كرد 
كه اينجا بماند، اما مادرش امر كرده بود كه به شهر 
خودشان بازگردد. نگذاشــت حرف مادرش زمين 
بمانــد و به تبريز بازگشــت. در اين مدت مادرش 
از دنيــا رفته بود. مدتى بعد با ناراحتى اى عميق از 
مرگ مادر، تصميم گرفت كه براى هميشه مجاور 
امام رضا(ع)شود. مى گويند در اين زمان شاهراه (جاده 
تهران به مشــهد) نا امن بــود و راهزن هاى منطقه 

استرآباد مدام در تاخت و تاز به اين جاده بودند.
 او بــه بادكوبه رفت و از طريــق بحر خزر راهى 
عشــق آباد شد و از آنجا به خراسان رسيد. وى در 
مشهد نزد آقايان حاج ســيد حسن قمى، ميرزا 
محمد آيت االله زاده خراسانى، حاج فاضل خراسانى 

و ميرزا مهدى اصفهانى تلمذ كرد.
در مشهد به عنوان يك مجتهد و عالمى صاحب 
نظر به تشكيل حوزه تدريس اقدام نكرد. شاگردان 
خصوصى و گاه موقت داشت كه غير از فرزندان، 
مى توان از حاج ميرزا نصراالله شبسترى از روحانيون 
تبريز و حاج ميرزا حســين زاده عبايى از علماى 
مشــهد ياد كرده و نماز صبح را با اندكى تأخير و 
نيز تأنى مى خواند از اين رو مأمومين خاص داشت.
وى بسيار ساده زيست، قانع و زاهد بود و دلبستگى 
دنيوى نداشــت. پيكرى لاغر اما سالم داشت. كم 
غذا مى خورد. بسيار قناعت پيشه بود و گذر زمان 
نيز كيفيت معيشــت او را دچار دگرگونى نكرد. 
به نظر مى رسد تن دادن به اين نوع زندگى، نه از 
سر اجبار بلكه يك انتخاب بود، چون همسر او نيز 

به اين گزينش زندگى احترام مى گذاشت.
آيت االله سيد جواد خامنه اى 15تيرماه سال1365 
در مشــهد درگذشت و پيكرش را در توحيدخانه 
به خاك سپردند. سى و دومين سالگرد فوت اين 
عالم مردمى، بهانه اى شد تا سرى بزنيم به محله  
و مسجدى كه او ســال ها در آنجا زندگى كرد و 

نماز خواند.
 

 كوچه حوض نصرت الملك
آخوندخراســانى12، كوچه آيــت االله خامنه اى. 
آدرس نســبتاً سر راســتى كه قرار است ما را به 
خانه و حســينيه مرحوم ســيد جواد خامنه اى 
برســاند. البته نشــانى دقيقش اين طور اســت. 
راسته بازار سرشــور.كوچه حوض نصرت الملك. 
خيابانى قديمى در محله اى تاريخى كه بيشــتر 
از خانه پــدرى مقــام معظم رهبــرى، گرمابه 
ســعدى اش معروف است كه بعد از 80-70 سال 
هنوز چراغش روشــن است و مشترى دارد. بافت 
كوچه نســبت به آن سال هايى كه سيد جواد در 
آن زندگى مى كرد خيلى تغيير كرده است. فقط 
چند نماى قديمى از خانه هاى تاريخى محدوده 
باقى مانده كه همان ها هم معلوم نيســت تا كِى 
دوام بياورند. هيچ تابلويى هم وجود ندارد كه نشان 
بدهد خانه و حسينيه آيت االله كدام سمت است.
همين آدرس پرســيدن بهانه خوبى مى شود تا با 

اهالى و ريش سفيدهاى خيابان سر صحبت را باز 
كنيم و ببينيم كه كدامشان آيت االله را مى شناسند 
و خاطره اى از او دارند. سرتاسر كوچه كه روزگارى 
جزو محلات فقيرنشين بوده است پرُ شده از انواع 
و اقسام هتل و زائرســراهاى مختلف. مثل ديگر 
كوچه و خيابان هاى اطراف حرم، همه قديمى ها 
يا فوت كرده اند، يا اينكه حوصله شلوغى بيش از 
حد محله را نداشته اند و عطاى خانه نزديك حرم 
را به لقايش بخشيده وكوچ كرده اند. براى همين از 
هركسى كه نشانى مى پرسيم، «مشهدى نيستم» و 
«نمى دانمى» تحويلمان مى دهد تا اينكه سرانجام 
يــك نفر ما را به حاجــى عارفى معرفى مى كند 
و مى گويد از او بپرســيد. حاجــى آدرس نصفه 
ونيمه اى مى دهد و وقتى از او در مورد سيد جواد 
خامنه اى مى پرسيم، بلافاصله جواب مى دهد: بله. 
مگر مى شود همسايه مان را نشناسيم. البته رابطه 
آن چنانى باهم نداشــتيم و گاهى وقت ها كه در 

كوچه مى ديدمشان سلام و احوالى مى كرديم. 
حاجى عارفى نشــانى چند نفر ديگر از قديمى ها 
را مى دهد و مى گويد اين ها اطلاعاتشان بيشتر از 
من است؛ اما آن ها هم خيلى چيزى نمى دانند و 
تنها شناختشــان از آيت االله سيد جواد خامنه اى 
همان ســلام و عليك موقع نماز ظهر اســت كه 
ايشان از خانه بيرون مى آمدند، يكى دو خاطره از 
كودكى هاى فرزندان آ ســيد جواد و نهايتاً اسمى 
اســت كه برخى مردم ســيد جواد را با آن صدا 
مى زدند و مى شــناختند. كربلايى آقا! لقبى كه 
حتــى ننه غلام هم در ديدار بــا رهبرى آن را به 
كار مى برد و مى گويد: پدر شــما كربلايى آقا بود. 
شــما حاج آقاييد. بعد هم آقا لبخندى مى زنند و 
مى گويند: نه، آقا هم كه مكه رفته بودند.  ننه غلام 
هم با تعجب جواب مى دهد كه راســتى؟ ما كه 
مى گفتيم كربلايى آقا. خدا رحمتش كند.  دست 
آخر هــم رهبرى مى گويند كه:{پدرم} اين همه 
پول خرج كردند مكه رفتند، آخرش هم ننه غلام 

مى گويد كربلايى آقا. 
 

 هيچ تغييرى نكرده است
ســرانجام بعد از چندبارى آدرس پرسيدن، خانه 
و حسينيه را پيدا مى كنيم، هرچه زنگ مى زنيم 

تا كســى در را باز كند و بگذارد داخل را ببينيم، 
فايده اى ندارد. هيچ كس نيســت. همســايه ها 
هم نمى دانند كه خادم و متصدى حســينيه كِى 
مى آيد. ساختمان حسينيه كه داد مى زند كه سال 
ســاختش مربوط به دهه هفتاد و همان حوالى 
اســت. بيت مرحوم اما درســت پشت حسينيه 
است. از پشــت درخت انجير تنها چيزهايى كه 
مشخص است، پنجره هاى چوبى و نماى قديمى 
ساختمان است. معلوم است كه ساختمان دست 
كم عمرى70-60 ساله دارد و در طول اين سال ها 
هيچ تغييرى نكرده و فقط انگار دســتى به سر و 
رويش كشيده اند. يكى از همان همسايه ها كه چند 
دقيقه پيش گفته بود نمى داند مسئول حسينيه و 
بيت مرحوم چه موقع مى آيد، بيرون مى آيد تا از 
او درباره خودِ آيت االله و خانه شــان سؤال كنيم. 
مى گويــد بعد از فوت كربلايــى آقا در اين محله 
ساكن شده اند و چيزى از او نمى داند، جز مطالبى 
كه از زبــان برخى هم محله اى ها شــنيده و در 
كتاب ها خوانده است. درمورد خانه هم مى گويد: 
«كل خانه هفتاد هشــتاد مترى بيشتر نيست و 
هنوز مثل همان قديم هاســت. فقط كمى براى 
روضه خوانى ها مرتبش كرده اند.» بعد هم ارجاعمان 
مى دهد به صحبت هاى رهبرى و ادامه مى دهد كه 
همه آن چيزى كه در مورد اين خانه گفته اند عين 
واقعيت اســت و هيچ تغييرى نكرده. مقام معظم 
رهبرى در خاطراتشــان در مورد خانه پدرى شان 
مى گوينــد: «منزل پدرى من كــه در آن متولد 

شــده ام – تا چهار، پنج سالگى من – يك خانه 
70 – 60 مترى در محله فقيرنشــين مشهد بود 
كه فقط يك اتاق داشت و يك زير زمين تاريك و 
خفه اى! هنگامى كه براى پدرم ميهمان مى آمد (و 
معمولاً پدر بنا بر اين كه روحانى و محل مراجعه 
مردم بود، ميهمان داشت) همه ما بايد به زيرزمين 
مى رفتيــم تا ميهمان برود. بعد عده اى كه به پدر 
ارادتى داشــتند، زمين كوچكى را كنار اين منزل 
خريــده به آن اضافه كردند و ما داراى ســه اتاق 

شديم.» 
دركتاب شــرح اســم هم هدايــت االله بهبودى 
مى نويسد: «آيت االله سيد على حسينى خامنه اى، 
چهارشنبه 29 فروردين 1318 در مشهد مقدس به 
دنيا آمد؛ در خانه اى محقر، در حوالى بازار سرشور. 
كوچه حوض نصرت الملــك. اين خانه، در ميان 
كوچه اى كه از ســر آن صداى نخستين چاپخانه 
سربى مشهد، مطبعه خراسان، بلند مى شد، ساخته 
شــده بود. در جنوبى خانه به حياطى كوچك باز 
مى شود؛ در بعدى، به راهرو باريك و كوتاهى كه 
در دوش راســت خود آشپزخانه و در دوش چپ 
خود اتاقى دارد. پله ها. با يك پاگرد به طبقه دوم 
مى رسد و اتاقى كه صفه پدر است. تيرهاى چوبى 
هر دو طبقه، اعيان اين عرصه هفتاد مترى را سر 
پا نگه داشته اند.» اين توضيحات را كه به او نشان 
مى دهيم، مى گويد: دقيقاً همين اســت و همان 
طور كه گفتم خانه خيلى دست نخورده و حتى 

كابينت هايش را هم عوض نكرده اند. 
 

 حتى جاى نشستنش را هم عوض نكرد
آيــت االله تا آخــر عمر در هميــن خانه زندگى 
كرد و حتى جاى نشســتنش را هم عوض نكرد. 
ســيدمحمدعلى قاضى طباطبايى وقتى در سال 
1351 به مشــهد رفت، هنگام ملاقات با آيت االله 
حاج ســيد جواد خامنه اى، خطاب به فرزندان او 
گفت: « من چهل سال قبل با پدرم،آيت االله حاج 
ميرزاباقر قاضى طباطبايى از تبريز به مشهد آمدم 
و براى ديدن آقا، سرى به ايشان زديم. آقا در چهل 
سال پيش همان جايى نشسته بود كه الآن نشسته 
و من همان جايى نشسته ام كه پدرم نشسته بود؛ 
اين اتاق و اين خانه كمترين تغييرى نكرده است».

كربلايــى آقا حتى كارى نداشــت كه حالا چون 
پسرش رئيس جمهور شــده، بايد خانه را عوض 
كند و برود جاى بهتر شــهر. مقام معظم رهبرى 
نقل مى كنند: « بنده رئيس جمهور بودم و امكانات 
اين كشور تا حدودى كه در اختيار رئيس جمهور 
بود، در اختيار بنده بود؛ - اما اين پيرمرد و پيرزن 
كوچك ترين توقعى نداشتند كه اين خانه را تبديل 
به احسن كنند يا دستى به سروصورتش بكشند. 
پدرم تاســال 65 و مادرم تا انتهاى دوران رياست 
جمهورى در هميــن خانه زندگــى مى كردند؛ 
امــا اين خانه كمترين تغييــرى در جهت كامل 
شدن پيدانكرد. اين براى جمهورى اسلامى مايه 
افتخار و مباهات است. البته فضل اين كار به من 
برنمى گردد. بــه آن دو بزرگوار برمى گردد كه به 
معناى واقعى كلمه زاهد و به زخارف وظواهر دنيا 
بى رغبت بودند. براى آن ها اهميتى نداشــت كه 
چگونــه وكجازندگى كنند. وقتــى پدر من فوت 
كرد، وســايل اين خانه غير از كتاب هاى ايشــان 
كه خودش باب جداگانــه اى بود از صدر تا ذيل، 
حدود 45 هزار تومان شــد؛ در حالى كه آن روز 
اگر مى خواستند 45 هزار تومان را مصرف كنند، 
نمى شدمثلايًك يخچال ويك گاز بخرند؛ اين در 
حالى بود كه ايشان پنجاه سال در اين شهر امام 
جماعت وروحاني موجه و داراى علاقه مندان زياد 

بودند. گذشتگان ما اين طور زندگى كردند.
 

 مسجدى كه نامش 
با كربلايى آقا گره خورده 

مقصــد بعدى مان مســجد صديقى هــا يا همان 
آذربايجانى هاست. جايى كه آقا از سال1311 امام 
جماعت آن شــده بود كه آن زمان يكى از مساجد 
بازار بود و كلى نمازگزار داشت. عده اى هم ولايتى ها 
و هم زبانان خودشان بودند و عده ديگر هم كاسبان 
بازار. مسجد صديقى ها الآن درست روبه روى موزه 
مردم شناســى و صحن غدير است. باساختمانى 
بازســازى شده وشــيك. هيچ نشــانى هم از آن 
روزهاى قديمى اش ندارد. نام اين مسجد با آيت االله 
سيد جواد خامنه اى گره خورده و براى همين قاب 
عكس بزرگ ايشان روى ديوار مسجد نصب شده 
است. نمازگزاران فعلى مسجد همه زائرانى هستند 
كه از گوشــه و كنار ايران بــراى زيارت آمده اند و 
اتفاقاً موقع ورود عكس آيت االله روى ديوار ديده  و 
متوجه شده اند كه پدر رهبر انقلاب بيش از 50سال 
پيشــنماز اين مسجد بوده اند و براى بازاريان منبر 
مى رفتنــد. مقام معظم رهبرى ســال 1361، در 
مصاحبه اى با مركز اســناد انقلاب اسلامى، درباره 
پدرشان مى فرمايند: «ايشان در ماه رمضان ها بعد 
از نماز، صحبت مى كردنــد، منبر مى رفتند. منبرِ 
اخلاقىِ خوبى بــود، براى مردم مفيد بود، آن عده 
مردمى كه پاى منبرشان مى آمدند، خيلى مفيد بود 
برايشــان. و دوران سال هم، مدت طولانى اى ـ كه 
من يادم است، چند سال ـ ايشان بعد از نماز مغرب 
و عشا روى منبر معارف مى گفتند، باز براى مردم؛ 
جمع مى شدند مردم، كسبه، بازارى ها، همان هايى 
كه [در] نماز ايشــان [حاضر] بودند، درس معارف 
ايشان مى نشستند. ايشان معارف مى گفت؛ توحيد، 
نبوت، معاد. يادم هست محور بحث ايشان هم كفايه 
الموحديــن [فى عقايد الدين] بود، كه خب كتاب 
معروفى ا ســت و ايشان خيلى آن كتاب را دوست 
داشــتند و به آن معتقد بودنــد، مى گفتند كتاب 
خيلى خوبى ا ست. بعدها من يك وقت هايى مراجعه 
كــردم، همين طور هم بود، واقعــاً كتاب پرمحتوا 
و پرمغزى ســت. آن، محور بحث ايشان بود و زياد 

تشريح مى كردند براى مردم.» 

برش

بيــت مرحوم اما درســت پشــت 
حسينيه اســت. از پشت درخت 
انجير تنها چيزهايى كه مشــخص 
اســت، پنجره هاى چوبــى و نماى 
قديمى ســاختمان اســت. معلوم 
اســت كه ســاختمان دســت كم 
عمــرى70-60 ســاله دارد و در 
طــول اين ســال ها هيــچ تغييرى 

نكرده
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به روايت تصوير

چند نما از 
خانه پدرى 
رهبر معظم 
انقلاب
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درنگ
حجت الاسلام محمدمهدى مرادى، پژوهشگر حوزه علميه قم 

با فرهيختگان

«امام هفته»اى كه دشمن را عصبانى كرد
معارف: در دنيا يك عده آدم وجود دارند كه پيشرو هستند و ديگران را با 
خودشان همراه مى كنند. البته هم در كار خوب و هم در كار بد آدم پيشرو 
داريم. آن هايى كه به اصطلاح قرآن كريم، ائمه كفر هستند پيشروهاى بدى 
هستند كه به فرموده قرآن كريم به دليل عهدشكنى بايد با آن ها پيكار كرد.

پيشــروهايى هم در عالم وجود دارند كه حاضرند خودشان جان دهند تا 
ديگران هدايت شوند و يا حيثيتشان حفظ شود. اين انسان ها در اصطلاح، 
ائمه هدايت ناميده مى شوند. نمونه بارز آنان پيشوايان دين هستند كه حتى 

خون قلبشان را براى هدايت و حفظ از گمراهى بشريت فدا مى كنند.
در طول تاريخ اين گونه انسان ها وجود دارند و امروز نيز پا در ركابان ائمه 
هدايت دين، انســان هايى هستند كه حتى با وجود هجمه ها و تهمت ها 
پيشرو خوبى ها هستند. چندى است كه بحث ائمه جمعه در سراسر كشور، 
با خبرهاى خوشحال كننده و گاه غم انگيز در فضاى مجازى دست به دست 
مى شــد. براى بعضى رفتارهايشان قند در دلمان آب مى شد و براى برخى 
از آن ها، هرچند خيلى كم، دلمان مى سوخت و ناراحتى حاصلمان مى شد.

اما بايد گفت كه واقعاً بيشتر امامان جمعه ثابت كردند كه نه تنها امام جمعه 
هستند بلكه امام كل هفته هستند. يكى به ميان مردم مى رود و با مترو و 
اتوبوس عادى رفت و آمد مى كند و ديگرى نرده هاى جلويى نماز جمعه را 
بر مى چيند. يكى خودش به نانوايى و بين مردم مى رود و ديگرى دست به 

جوش، جوشكارى مى كند.
آرى! پيشــروهايى كه امروز، امام كل هفته ما هستند و پيشرو بودن را با 

پيش روندگى عجين كردند.
خبر حركت تحسين برانگيز امام جمعه شهر خرمشهر، باز در دلمان قند 
آب كــرد و هم قدردانى ويژه امام خامنه اى كه در جاى خود جاى تحليل 
و بازانديشــى دارد. به معناى خاص بايد گفت؛ كار «امام هفته خرمشهر» 
دشــمنانمان را عصبانى كرد. كمك به مردمى كه مجاهدانه در راه حفظ 
اسلام جانانه جنگيدند و حالا امروز از بى آبى رنج مى برند. بى آبى كه بيشتر 
نه به خاطر نبودن آب، بلكه جنگ رسانه اى است كه مى خواهد خودى را 

به جان خودى بيندازد. 
حجت الاســلام موسوى فرد پا به پاى بچه هاى جهادگر سپاه و بسيج، در 
گرماى 50درجه اى خرمشهر مشغول كمك و جوشكارى خط لوله آب طرح 
غدير شــد. البته به در مى گوييم تا ديوار بشنود. چقدر دلمان مى خواست 
يكــى از وزرايمان، هر چند به صورت نمادين، ايــن كار را انجام مى داد تا 

دلگرمى باشد براى مردم خوزستان.
بايد اين امامان جمعه را روى ســر گذاشت و از آن ها تقدير كرد. هستند 
امامان جمعه مناطق مختلف در كشــور كه بدون رسانه اى شدن در حال 
كار جهادى هستند، از اردبيل و تبريز و رشت و خرمشهر بگير تا بخش هاى 

مختلف كشور. 
از اينجا به عنوان يك نويســنده رسانه اى از تمامى طلاب عزيز و دست به 
قلم ها و فعالان فضاى مجازى و رسانه اى مى خواهم اين گونه خدمت ها را، 
به اطلاع مردم برســانند تا در مقابل شانتاژ و حمله رسانه اى دشمنان، ما 
هم حمله كنيم. دوران دفاع گذشــت، الان وقت حمله است، كار فرهنگى 

حمله مى خواهد.

 سيدنعمت االله جزائرى 
و نور گرفتن از تربت سيدالشهدا

معارف: مرحوم سيد نعمت االله جزائرى يكى 
از شاگردان و نزديكان مرحوم علامه مجلسى 
كه در تحصيل علم زحمت و مشــقت زيادى 
كشيده، در اوايل تحصيل چون قادر نبود چراغ 
تهيه كند، براى مطالعه از روشنايى ماه استفاده 
مى كرد، و از كثرت مطالعه در ماهتاب و كثرت 
نوشتن، چشــمانش ضعيف شدبراى قوت نور 
چشم از تربت مقدســه حضرت سيدالشهدا(ع)   مانند سرمه به چشمانش 

مى كشيد و به بركت آن تربت، چشمش روشن مى شد. 
مرحوم محدث قمى پس از نوشتن اين مطلب مى فرمايد: «اين حقير نيز هر 
گاه در اثر مطالعه و نوشتن زياد چشمم ضعف پيدا مى كند، به تربت مراقد 
ائمه اطهار(ع) تبرك مى جويم و گاه گاهى با مس نمودن كتاب هاى احاديث و 
اخبار، بحمداالله چشم هايم تا به حال در نهايت قوت و روشنى است، اميدوارم 

در دنيا و آخرت چشمم به بركات ايشان روشن باشد. 
(فوائد الرضويه، ص 695)

 معارف - ســيد مصطفى حســينى راد   
 مفهوم راســتين «انتظار» چيست و آيا انسانِ مدرن 
و صنعتــى در حال دور شــدن از «موعود منتظَر» 
است؟ چرا جامعه جهانى، در حال تشنگى روزافزون 
براى ديدار با منجى حقيقى عالم است؟ براى ديدار 
با منجى، چگونه بايد آماده شد؟ اينها پرسش هاى 
مهمى اســت كه انســان امروز را درگير خود كرده 
است. براى روشن تر شــدن اين مسئله در دومين 
بخش از گفت و گو با حجت الاسلام سيد عبدالكريم 
حسينى، مدرس حوزه و دانشگاه و پژوهشگر و مبلّغ 
بين المللى حوزه مهدويت، اين پرسش ها را در ميان 

گذاشته ايم.
 بحث انتظار علاوه بر جايگاه فطرى خود در 
نهاد انسان، آيا در آموزه ها و تعاليم پيامبران 
الهى و اديان كهن نيز ديده مى شــود؟ چون 
بسيارى از آداب و رسوم آيينى اقوام و ملت ها 
در بخش هاى مختلف جهان نيز ريشه هاى دينى 
بتوان گفت مفهوم موعودباورى  دارد و شايد 

يكى از همين باورهاى كهن دينى است. 
 بله؛ همانطور كه اشــاره كرديد بسيارى از آداب و 
رسوم امروزى، در ابتدا داراى ريشه هاى مقدس بوده 
اما آرام آرام به سمت و سوى ديگر كشيده شده است. 
در اسلام هم همين بحث را داريم. «امّ سلمه» همسر 
نبى مكرم اسلام مى گويد: «كنّا نتذَاكرُ حَولَ المهدى» 
يعنــى ما در زمان حضرت رســول(ص) نيز درباره 
مهدى آخرالزمان گفت و گو مى كرديم. بنابراين بله، 
ريشه هاى بحث مهدويت، در اديان الهى مطرح شده 
اما متأســفانه بعدها به انحراف كشيده شده است و 
مدعيان مهدويت به شــكل عجيبى در طول تاريخ 
ســر برآوردند. اين مدعيان هم در خاندان ائمه(ع) 
بودند و هــم در بيرون افرادى و شــيادانى چنين 
ادعاهايى كردند. بنده در اينجا به كلامى از پروفسور 
هانرى كُربن كه به عشق امام زمان(عج) شيعه شد 
اشاره مى كنم كه مى گويد امام مهدى(عج) عصاره 
خلقت است. اين تعبير بسيار عميق و البته لطيفى 
است كه بيانگر اين واقعيت است كه از آدم ابوالبشر(ع) 
تا حضرت خاتم الانبيــاء(ص) و از حضرت خاتم تا 
امروز، همه در انتظار ظهور حضرت مهدى(عج) بوده 
و هستند. حتى در انجيل هاى امروزى كه همه آنها 
دچار تحريف هم شــده اند باز مى توان ردّ پاهايى از 
سخنان دست نخورده حضرت مسيح(ع) پيدا كرد كه 
يكى از اين سخنان، توصيه هاى حضرت مسيح(ع) 
به انتظار اســت. حضرت تعبير لطيفى دارند به اين 
مضمون كه وقتى ارباب شما به پرده غيبت مى رود، 
شما در انتظار او، منتظرانه بخوابيد و منتظرانه بيدار 

شويد يعنى حتى خواب شما هم منتظرانه باشد.
 در دعاى عهد خودمان هم تعابير زيبايى در 

اين باره داريم ...
بله؛ تعبير امام صادق(ع) در دعاى عهد اين اســت 
كه منتظرانــه بميريد! يعنى فراتر از تعبير حضرت 
مســيح(ع) كه مى فرمايد خواب شما هم منتظرانه 
باشــد، امام صادق(ع) مى فرمايند مرگ شــما هم 
منتظرانه باشد. حضرت در دعاى عهد مى فرمايند: 
َّذِي جَعَلتَْهُ عَلىَ  « اللَّهُمَّ إنِْ حَالَ بيَْنِي وَ بيَْنَهُ المَْوْتُ ال
عِبَادِكَ حَتْماً مَقْضِيّــاً، فَأخَْرِجْنِي مِنْ قَبْرِي مُؤْتزَِراً 
كَفَنِي شَاهِراً سَيْفِي مُجَرِّداً قَنَاتيِ»؛ يعنى خدايا اگر 
بين من و او مرگــى كه بر بندگانت حتم و قطعى 
ساختى حائل شــد، مرا كفن پوشيده از قبر بيرون 
آور، با شمشير از نيام بركشيده، و نيزه برهنه. بنابراين 

شيعه منتظر، كفنش مى شود لباس رزم او و اين اوج 
معناى انتظار اســت. وقتى كه مى ميرد گويا موقت 
مرده و سربازى اســت كه موقتاً در حال استراحت 

است اما لباس رزمش را از تنش در نياورده است.
 همانطور كه اشاره كرديد ما جلوه هاى انتظار 
را در مكاتب فكرى غرب هم در دهه هاى اخير 
ديده ايم اما به روشنى ديده مى شود كه اين 
انســانى، دستاويز  و دغدغه فكرى  مفهوم 
سوءاســتفاده غرب قرار گرفتــه و مثلاً در 
سينماى هاليوود فيلم هاى بسيارى با مضامين 
آخرالزمانى و منجى گرايى ســاخته شده كه 
سمت و ســوى فكرى خاص غرب را دنبال 
مى كند. از آرماگدون بگيريد تا جنگ دنياها و 
2012 و نابودگر و سِرى تبديل شوندگان و ده ها 
فيلم ديگر. اين فيلم ها ســرمايه گذارى هاى 
ســنگينى دارند و از قضا مخاطب و گيشه 
خوبى هم داشته اند. تحليل شما از آخرالزمان 
و موعودهاى موهومى كه در اين فيلم ها تصوير 

مى شود چيست؟
 اينها دقيقاً در پى منحرف كردن باور فكرى جهانى 
درباره موعود هستند. از سوى ديگر پيشگويى هايى 
مانند پيشــگويى هاى فوكوياما نيز در همين مسير 
دسته بندى مى شوند. اينها خواستند با موعودباورى 
بجنگند، ديدند نمى شود چون موعودباورى يك امر 
فطرى است و مستقيماً نمى شــود آن را انكار كرد 
و بــا آن جنگيد. بنابراين آمدنــد و تفكراتى مانند 
ادونتيســت ها يا هزاره گرايان را مطرح كردند. اينها 
افــرادى بودند كه آمدند و بحث زمان را براى آمدن 
موعود مطرح كردند. اين بحث ها كاملاً حساب شده 
است و جان به فداى امام صادق(ع) كه 1400 سال 
فرمودند «كَذِب الوقّاتون». يعنى كســانى كه براى 
آمدن حضرت موعود زمان تعيين مى كنند دروغگو 

هستند و بايد اينها را تكذيب كنيد.
جالب اســت كه مثلاً در آمريكا بحث هزاره گرايان 
مطرح شــد و اينها آمدند سال 2000 را سال آمدن 
موعود بيــان كردند. در برخــى ايالت هاى آمريكا 
ساعت هاى بزرگ ثانيه عقبگرد شمار نصب كردند 
تا به سال 2000 برسيم. عده زيادى از اشتياق آمدن 
منجى خودكشى كردند و نتوانستند تحمل كنند. 
ســال 2000 شد و منجى نيامد و اينجاست كه آن 

مطلب مورد اشاره شما محقق شد و بسيارى از اين 
افراد از شدت يأس خودكشى كردند. 

 مباحث سال 2012 هم در همين راستا رخ 
داد...

 بله دقيقاً! اگر يادتان باشــد 22 دسامبر 2012 هم 
مشابه همين اتفاقات رخ داد. از قضا من در همان روز 
يكى از سخنران هاى كنفرانسى در هامبورگ آلمان 
بودم. در آن روزى كه از ترس پايان دنيا مى ترسيدند 
و مى لرزيدند، من خيلى آرام نشســته بودم. وقتى 
نوبت سخنرانى به من رسيد به آن ها گفتم من به 
دو دليل آرام و ريلكس هســتم؛ يكى اينكه «كذب 
الوقّاتون» يعنى هر كسى كه وقتى براى آمدن موعود 
تعيين كند دروغگو است و ديگرى اينكه من از خدا 
مى خواهم كه امروز موعود بيايد! فرق ما با شما اين 
است كه شما مى گوييد اگر موعود بيايد، آرماگدون 
و آن جنــگ و خونريزى بزرگ رخ مى دهد و از اين 
ماجرا مى ترسيد اما ما معتقديم آمدن موعود يعنى 
نفس كشيدن زمين، يعنى آرامش و صلح و عدالت و 

امنيت براى همه مردم جهان.  
 تنها مردم را نگران مى ديديد يا اين ترس 
از سطح مردم به لايه نخبگان و متفكران هم 

رسيده بود؟
 نخير! متفكرانشان هم نگران بودند و اين يك ترس 
طرفينى بود. اگر چنين ترسى وجود نداشت بايد لايه 
نخبگانشان پاى كار مى آمدند و مردم را از ترسيدن 
و نگرانى منع مى كردند. من شبكه هاى تلويزيونى را 
مى ديدم كه بشدت تحت تأثير اين واقعه كاذب قرار 
گرفته بودند.  نكته ديگرى را بگويم كه مهم است و 

نبايد فراموش شود. من مردم غرب را در آن نگرانى 
مى ديدم اما برايم خيلى ناراحت كننده و دردآور بود 
كه اخبار رسيده از ايران هم حاكى از آن بود كه در 
ايران هم اين نگرانى ها نفوذ كرده و در برخى شهرها 
شمع و آب معدنى در فروشگاه ها تمام شده است و 

مردم نگران انهدام زمين و پايان دنيا بودند!
 اين دقيقاً تأثير رسانه هاى آن ها و در صدر 
آن زمينه ســازى هاليوود اســت كه حتى بر 
ملت هاى مسلمان و شيعه مانند ايران نيز چنين 
اثرى مى گــذارد در حالى كه ما در مورد آمدن 
حضرت مهدى(عج) و اتفاقاتى كه رخ مى دهد 
و پايان دنيا احاديث محكم و مستندى داريم 

كه اصلاً با اين دروغ هاى غربى موافقتى ندارد.
 بله؛ نكته مهم و دردآور اين اســت كه مهد تمدن 
شيعه تحت تأثير باورهاى عجيب و نادرست مهدوى 
قرار مى گيرد، مانند همين مســتند ظهور نزديك 
است كه چند سال پيش به طرز عجيبى در كشور 
توزيع و فراگير شد و در جاهايى اكران شد تا اينكه 
رهبر معظم انقلاب، متفكــران اين حوزه را دعوت 
كردند و ما به محضرشان رسيديم و پخش سخنان 
ايشــان از تلويزيون و روشــنگرى متفكران حوزه 
مهدويت باعث آرام شدن فضاى جامعه شد. پيش از 
آن وقتى ما اين مستند را نقد مى كرديم خيلى ها ما 

را تهديد مى كردند.
نكته مهم اين است كه مردم ما بايد مسائل مهدوى 
را از اهلــش بگيرند و چشــم ما بايد بــه بيان اين 
مســائل از زبان كارشناســان اين حوزه و در صدر 
آنان، رهبر فرزانه انقلاب باشد. مردم بايد بدانند كه 
ما كارشناســان زبده اى در حوزه مهدويت داريم كه 
هر پرسشــى را در اين حوزه پاسخگو هستند چون 
ساليان سال در اين حوزه پژوهش و تحقيق كرده اند 
بنابراين مردم نبايد به هر پيــام و چت تلگرامى و 
اينســتاگرامى توجه كنند و بى درنگ آن را منتشر 
كنند زيرا كانال هاى زيادى با هدف منتشــر كردن 
همين دروغ ها و شبهه ها راه اندازى شده، براى اينكه 
مردم را نســبت به باور راستين به مهدويت سست 
كنند و گاهى متأسفانه شــاهد هستيم كه برخى 
از مذهبيون ما هم نادانســته اين مطالب انحرافى 
را منتشر مى كنند و خودشــان ابزارى براى اهداف 

دشمن مى شوند.

 انسانى كه در عصر ظهور يعنى سال هاى 
منتهى به واقعه ظهــور توفيق زندگى دارد و 
التهاب سال هاى منتهى به ظهور و بوى واقعه 
ظهور را حس مى كند، اين يك انسان مدرن و 
صنعتى كه در ماده گرايى هم احاطه شده است. 
اين انسان چگونه بايد به استقبال واقعه ظهور 

برود؟
از ســه معصوم(ع) يعنى پيامبر اكــرم(ص)، امام 
على(ع) و امام صادق(ع) پرسيده شد كه «فَرَج» كى 
رخ مى دهد. هر سه معصوم يك پاسخ مشترك دارند 
و آن اين اســت كه « إنَِّ هَذَا الأََْمْرَ لاَ يأَتْيِكُمْ إلاَِّ بعَْدَ 
إيِاَسٍ» يعنى امام نمى آيد مگر اينكه شــما از همه 
چيز غير او مأيوس شويد و به يك حس نياز برسيد. 
امام نمى آيد مگر اينكه به تعبير مرحوم آيت االله على 
صفايى حائرى شــما به يك اضطرار برسيد. اتفاقاً 
بشــر هر قدر به تمدن و پيشــرفت علم و به رشد 
نزديك تر شود به همان ميزان به تشنگى بيشترى 
خواهد رســيد. چون اين بشر درك بيشترى براى 

كامل شدن خود دارد. 
 يعنى اين بشــر به بلوغ فكرى نزديك تر 

شده است...
احســنت، دقيقاً! برخــلاف آن تفكرى كه مى گويد 
جامعه امروزى در حال دور شــدن از تفكر مهدويت 
اســت، كاملاً قابل اثبات است كه جامعه امروزى در 
حال حركت براى زمينه ســازى واقعه ظهور است. 
حتى رشــد علمى هم بر اســاس روايات ما نشانگر 
نزديك تر شــدن بشر به بلوغ فكرى و آمادگى براى 
ظهور حضرت موعود(عج) است. بنابراين ما نه تنها 
نگران رشــد علمى و صنعتى بشــر نيستيم بلكه 
معتقديم كه امام(ع) سوار و حاكم بر همين فناورى ها 
و همين تمدن است. پس راه نزديك شدن به «انسان 
منتظِر» درك و احساس نياز راستين و همه جانبه به 

وجود نازنين حضرت ولى عصر(عج) است.
ما همچنان كه مــولاى متقيان حضرت   
على(ع) خودشــان را به عنوان قرآن ناطق 
معرفى كردند معتقديم كه قرآن ناطقِ امروز 
هم حضرت مهدى(عج) هستند. چه كنيم كه 
اين قــرآن ناطق در كنج طاقچه ذهن ما قرار 
نگيرد با توجه به اينكه دائم ادعاى منتظر بودن 
داريم و «اللّهم عجّل لوليك الفرج» مى گوييم؟

حكيــم متأله علامه طباطبايى جمله لطيفى دارند 
و مى فرماينــد اگــر مى خواهيد ببينيــد چقدر با 
امام زمان(عــج) در ارتباطيد ببينيد چقدر با قرآن 
در ارتباطيــد. هر قدر قــرآن را در طاقچه، مهجور 
گذاشته ايد در حقيقت امام را هم مهجور گذاشته ايد 
و هر قدر رفت و آمد شــما با قرآن بيشــتر شد در 
حقيقت با امام بيشتر حشر و نشر داريد. ميزان ارتباط 
ما با امام در قرآن كريم در سوره مزمّل مشخص شده 
رَ مِنَ القُْرْآنِ». هر قدر  كه مى فرمايد: « فَاقْرَءُوا مَا تيَسَّ
بيشتر قرآن بخوانيد بيشتر با امام زمان(عج) مأنوس 
خواهيد بود. و جمله آخــرم خطاب به خوانندگان 
شــما كــه بســيارى از آن ها مجــاوران حضرت 
امام رضا(ع) هستند است كه دومين ميزان ارتباط شما با 
امام زمان(عــج) ميزان ارتباط ما با حضرت رضا(ع) 
اســت. چقدر به امام رضا(ع) سر مى زنيد و با ايشان 
ارتباط داريد؟ اين يكى از شــاخصه هاى مهم است. 
اتفاقاً مجاوران بيشتر از زائران نياز به ارتباط با مولاى 
خود دارند و حريم حضرت آن قدر گسترده هست كه 

هيچ كس جاى ديگرى را تنگ نمى كند.

معارف

گفت و گو با حجت الاسلام سيد عبدالكريم حسينى، مبلّغ بين المللى مهدويت (قسمت دوم و پايانى)

انسان امروز بيش از هميشه به «موعودباورى» نزديك شده

برش

دومين ميــزان ارتباط شــما با 
امام زمان(عج) ميزان ارتباط ما 
با حضرت رضا(ع) است. چقدر 
به امام رضا(ع) سر مى زنيد و با 
ايشان ارتباط داريد؟ اين يكى 

از شاخصه هاى مهم است

حجت الاســلام قاضى عســكر نماينده ولى فقيه در امور حج و زيارت: 
حضور در حج تمتع توفيقى ارزشمند و موفقيتى بزرگ از سوى خداوند متعال 
و كســب بهره معنوى در حج تمتع نيازمند برنامه ريزى  دقيق است زيرا زائران با 
حضور در اين سفر معنوى به يك سلسله از دستاورد هايى نايل خواهند شد كه 

كسب آن در هيچ يك از مراكز دينى در كوتاه مدت امكان پذير نيست.
متأســفانه برخى، كم لطفى كرده و در رسانه ها و شبكه هاى اجتماعى اعتراض 
كردند كه در شــرايط اقتصادى امروز كشور نبايد ارز با قيمت 3900 تومان در 
اختيار افرادى كه استطاعت مالى براى حضور در حج تمتع دارند، اختصاص يابد. 

در حالى كه سازمان حج و زيارت در اسفند ماه سال 96، در آن سال هايى كه التهابات ارزى در كشور به وجود نيامده 
بود، ارز مورد نياز خود را يكجا از بانك مركزى خريدارى كرده و قيمت ريالى آن را نقدى پرداخت كرده است. تصريح 
مى كنم كه هيچ سوبسيدى(يارانه، كمك مالى) به ارز حجاج تخصيص داده نشده است، بنابراين ادعاى افرادى كه 

مى گويند؛ حاجيان بابت ارز ارزان قيمت بايد از عموم مردم حلاليت بطلبند، صحيح نيست. (معارف)

انتقاد سرپرست حجاج ايرانى از جوسازى ها عليه حج
آيت االله محمدجواد فاضل لنكرانى:

دشــمن پس از ده ها ســال مطالعــه روى دين به اين مســائل رســيده و بنده چند 
ســال پيش در جلســه اى متذكر شــدم كه اين ها مدت هاى زيادى بر طبل بى دينى 
كوبيدنــد و گفتند مــردم را از دين جدا كنيــم و وقتى ديدند نمى شــود و توده هاى 
مــردم به دنبال دين هســتند، آمدند يك دين بدلى را به مــردم دادند، يعنى با همان 
واژه هــا و اهداف، بــراى آنكه زمام امور معنوى مردم را در دســت بگيرند در مســير 
اهداف مخالف اســلام ناب، فرقه هاى نوظهور را مطرح كــرده و از آن حمايت به عمل

 آوردند. مســئله عرفان هاى نوظهور يكى از مباحث بســيار مهمى است كه حوزه بايد به صورت جدى به تحليل آن 
بپردازد، از ســويى لازم اســت كه حكومت و مســئولان نيز به اين مقوله توجه داشته باشند و در بعد ديگر نيز مردم 
به اين مسئله اهميت قايل شوند، به اين معنا كه بايد سه ركن جامعه  امروز ما يعنى دولت و حكومت، حوزه و مردم 
بايد همه خود را درگير اين مسئله كنند. بودجه بيت المال نبايد در خدمت ترويج فرقه ها و عرفان هاى نوظهور قرار 

گيرد. (رسا)

لزوم توجه جدى به مسئله عرفان هاى نوظهور 

چهره - خبر

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
حوزه ثبتی عباس آباد

نظر به دس��تور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و س��اختمانهای فاقد س��ند رسمی مصوب 
۱۳۹۰.۹.۲۰ ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مس��تقر در واحد ثبتی عباس 
آباد مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم 

به شرح ذیل آگهی می گردد :
املاک متقاضیان واقع در قریه پسنده سفلی پلاک اصلی ۵ بخش ۲

اکرم السادات برند نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۲۹۷ متر مربع خریداری 
بدون واسطه از محمدرضا قلی پسندی مالک رسمی.

زهرا حیدر رحیمی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۶۰۴.۴۰ متر مربع 
خریداری بدون واسطه از علی خوش سیرت مالک رسمی.

املاک متقاضیان واقع در قریه پسنده علیا پلاک اصلی ۶ بخش ۲
۲۲۴ و ۹۹۰ فرعی: پروین تاج رضائی و ایرج برادرانی نس��بت به هر کدام نس��بت به س��ه دانگ مش��اع از 
شش��دانگ یک قطعه زمین مش��تمل بر ساختمان به مساحت ۴۶۵.۵۰ متر مربع خریداری بدون واسطه از 
س��ند مالکیت مشاعی مالک رسمی که مقدار ۳۰۷ مترمربع آن قسمتی از پلاک ۹۹۰ فرعی از ۱۴۴ اصلی 

و مقدار ۱۵8.۵۰ مترمربع آن قسمتی از پلاک ۲۲۴ فرعی از ۶ اصلی می باشد .
ابوالفضل ملاحس��ینی نسبت به شش��دانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۳۳۳.۵۵ متر 

مربع خریداری بدون واسطه از مبایعه نامه عادی مالک رسمی.
ساحره شاه نظری اول نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۳۴8.۶۰ متر 

مربع خریداری بدون واسطه از مبایعه نامه عادی مالک رسمی.
س��ید احمد معصومی نسبت به شش��دانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۲8۴.۶۰ متر 

مربع خریداری بدون واسطه از معصومه قندهاری مالک رسمی.
شهلا رضائی هادی کیاشری نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۶۷۹.۵۳ 

متر مربع خریداری بدون واسطه از جعفرعلی مومن کیائی مالک رسمی.
فاطمه رحیمیان نس��بت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۲۴۳.8۴ متر مربع 

خریداری بدون واسطه از نسرین کنعانی مالک رسمی.
مجید مهدوی و مریم اصغری نس��بت به هر کدام نس��بت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین 
مش��تمل بر س��اختمان به مس��احت ۳۱۰ متر مربع خریداری بدون واسطه از حسین قویدل و علیرضا قلی 

نیار مالک رسمی.
املاک متقاضیان واقع در قریه عباس آباد پلاک اصلی ۱۴۴ بخش ۲

۵۰۷/۴۹۷ فرعی: محمد فروغی صافدل نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 
۴۹8.۴۴ متر مربع خریداری مع الواسطه از انوش یوسفی جیردهی مالک رسمی.

املاک متقاضیان واقع در قریه محمدحسین آباد پلاک اصلی ۱۴۵ بخش ۲
۳۵ فرعی: ایمان ناصری نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۲۵۰ متر 

مربع خریداری مع الواسطه از رامین میرچی مالک رسمی.

۳۷ فرعی: محمدباقر درویش امیری نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت 
۲8۰.۷۲ متر مربع خریداری مع الواسطه از سند مالکیت مشاعی مالک رسمی.

۵۲ فرعی: ولی اله باقری نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۲۷۳ متر 
مربع خریداری مع الواسطه از رمضان رمضان ادیبی مالک رسمی.

۲۲۳/8۰ فرعی: امیرحس��ین منوچهری نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین مش��تمل بر س��اختمان به 
مساحت ۶۵۶.۶۶ متر مربع خریداری مع الواسطه از سند مالکیت مشاعی مالک رسمی.

املاک متقاضیان واقع در قریه امرجکلا پلاک اصلی ۱۴۶ بخش ۲
۴8 فرعی: س��رور یارمحمدی انارکی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت 

۳۳۰ متر مربع خریداری بدون واسطه از سند مالکیت مشاعی مالک رسمی.
۶۰ فرعی: ترانه پشندی احمدی پور نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت 

۳۰۴.۷۹ متر مربع خریداری مع الواسطه از هاجر عباسی خان شیر مالک رسمی.
8۵ فرعی: پروین شهلا نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۴۰۱.۴8 متر 

مربع خریداری مع الواسطه از سند مالکیت مشاعی مالک رسمی.
املاک متقاضیان واقع در اسبچین پلاک اصلی ۱۴8 بخش ۲

رشید خلعت بری تنکابنی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۱۱۹۷ متر مربع 
خریداری بدون واسطه از خدیجه آهنگریان مالک رسمی.

فربد زمانی نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین مش��تمل بر ساختمان به مس��احت ۴۷۵.۱۰ متر مربع 
خریداری بدون واسطه از علی اصغر محمدخانی مالک رسمی.

املاک متقاضیان واقع در قریه کرکاس پلاک اصلی ۱۵۲ بخش ۲
۲۴۳ فرعی: مجید کردی داریان نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین مش��تمل بر ساختمان به مساحت 

۴۱۵.8۶ متر مربع خریداری مع الواسطه از سند مالکیت مشاعی مالک رسمی.
۱۰۵۹ فرعی: عادل محبی و س��یما محبی و نیما محبی نس��بت به ۹۰ س��هم مش��اع و ۱۶۰ سهم مشاع و 
۹۰ س��هم مش��اع از ۳۴۰ سهم ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۳۴۰ متر مربع 

خریداری مع الواسطه از ابراهیم حیدری ساروی مالک رسمی.
۱۰۹۵ فرعی: محمدرضا نوردی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۳۴۱ 

متر مربع خریداری مع الواسطه از سند مالکیت مشاعی مالک رسمی.
املاک متقاضیان واقع در قریه کورکلا پلاک اصلی ۱۵۷ بخش ۲

احیاء شمس��ی نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین مش��تمل بر ساختمان به مس��احت ۳۱۰ متر مربع 
خریداری بدون واسطه از محمدرضا ملاحسینی مالک رسمی.

علیرضا شعبان پسندی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۲۲۶.۳۰ متر 
مربع خریداری بدون واسطه از مبایعه نامه عادی مالک رسمی.

عیس��ی رستگار چاکلی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۱۰۹.۲۴ متر مربع 
خریداری بدون واسطه از علیرضا عباس نژاد مالک رسمی قطعه ۲۰۵ تفکیکی.

املاک متقاضیان واقع در عثمانسرا پلاک اصلی ۱۶۴ بخش ۲
قنبر زرکار نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین مش��تمل بر س��اختمان به مس��احت ۴۶۶.۳۵ متر مربع 

خریداری بدون واسطه از جعفر پورجعفری مالک رسمی.

املاک متقاضیان واقع در قریه سرلنگا پلاک اصلی ۱۷۱ بخش ۲
۱۴۲ و ۱۴۳ فرعی: زهرا ولیئی نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین مش��تمل بر س��اختمان به مساحت 
۲8۰.۹۴ متر مربع خریداری بدون واسطه از سند مالکیت مشاعی مالک رسمی که مقدار ۹۵.۶۲ متر مربع 

از پلاک ۱۴۳ فرعی و مقدار ۱8۵.۳۲ مترمربع از پلاک ۱۴۲ فرعی.
املاک متقاضیان واقع در قریه کاظم کلا پلاک اصلی ۱۷۳ بخش ۲

۴ فرعی: ایوب حیدری کاکائی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۵۶۱ 
متر مربع خریداری مع الواسطه از سند مالکیت مشاعی مالک رسمی.

املاک متقاضیان واقع در قریه دراسرا پلاک اصلی ۲۴۹ بخش ۲
رضا ابول مش��ائی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۵۶۳.۶۳ متر مربع 

خریداری بدون واسطه از طیبه رودگر دارائی مالک رسمی.
املاک متقاضیان واقع در قریه کلارآباد پلاک اصلی ۳۱۳ بخش ۲

۷۷ فرعی: رحمن کریمی ارقینی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل برساختمان به مساحت ۱8۴ 
متر مربع خریداری بدون واسطه از یوسف یعقوب پور مالک رسمی.

۴۳۳ فرعی: محمدمهدی ثقفی نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین مش��تمل بر س��اختمان به مساحت 
۲۷۷۰۰8 متر مربع خریداری مع الواسطه از سند مالکیت مشاعی مالک رسمی.

بهزاد عارفی نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین مش��تمل بر ساختمان به مس��احت ۲۲۳.8۶ متر مربع 
خریداری بدون واسطه از محرمعلی رزاقی مالک رسمی.

حس��ین باجلان نسبت به شش��دانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۱۹۳.۰۷ متر مربع 
خریداری بدون واسطه از نرگس و کلثوم لنگا اسماعیلی مالک رسمی.

سید سجاد خادم جهقی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۲۴۶.۵۲ متر مربع 
خریداری بدون واسطه از معصومه رونما مالک رسمی.

مریم بابائی توس��کی نس��بت به ششدانگ یک قطعه زمین مش��تمل بر ساختمان به مساحت ۲۰۳.۴۷ متر 
مربع خریداری بدون واسطه از خرم قاسمی مالک رسمی.

نادر خصوصی کرد افشار نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۳۷۶.8۵ متر مربع 
خریداری بدون واسطه از نازنین خصوصی کرد افشار مالک رسمی.

املاک متقاضیان واقع در مرتع جیسا پلاک اصلی ۳۲۱ بخش ۲
سحر رودبارکی کلاری نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۳۳۱.۵۰ متر 

مربع خریداری بدون واسطه از حمیدرضا رودبارکی و غیره مالک رسمی.
املاک متقاضیان واقع در قریه یالبندان پلاک اصلی ۳۳۱ بخش ۲

احمد نظری نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۲۲۰ متر مربع خریداری بدون 
واسطه از مصطفی عابدینی مالک رسمی.

املاک متقاضیان واقع در مرتع وربن پلاک اصلی ۳۶۴ بخش ۲
حس��ین قدسیان نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۷۰۰.۴8 متر مربع 

خریداری بدون واسطه از شیوا جباریان مالک رسمی.
مهرداد باروتی اردس��تانی نسبت به شش��دانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۲۱8.۰۴ 

متر مربع خریداری بدون واسطه از مهدی کارگر حور و غیره مالک رسمی.

املاک متقاضیان واقع در قریه گلور پلاک اصلی ۳۷۱ بخش ۲
عباس��علی ابراهیم کلاری نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۱۰۰۰ متر مربع 

خریداری بدون واسطه از علی اکبر ابراهیم کلاری مالک رسمی.
املاک متقاضیان واقع در قریه پلت کله پلاک اصلی ۳۷۵ بخش ۲

فرزین جعفری نسب نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان در حال ساخت به مساحت 
۲۶۴ متر مربع خریداری بدون واسطه از یزگرد شاهنظری مالک رسمی.

محس��ت ش��عبانی و فاطمه غفیار نس��بت به هر کدام نس��بت به سه دانگ مشاع از شش��دانگ یک قطعه 
زمین مش��تمل بر س��اختمان به مساحت ۲۷۰ متر مربع خریداری بدون واسطه از مبایعه نامه عادی مالک 

رسمی.
املاک متقاضیان واقع در قریه جمشیدآباد پلاک اصلی ۳۷۶ بخش ۲

حبیب فرج پور حاجی آبادی نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین مش��تمل بر س��اختمان به مس��احت 
۲88.۴۰ متر مربع خریداری بدون واسطه از کاظم فرج پور حاجی آبادی مالک رسمی.

گرجی علی زاده نس��بت به شش��دانگ یک قطعه زمین مشتمل بر س��اختمان به مساحت ۱۹۰ متر مربع 
خریداری بدون واسطه از کاظم فرج پور مالک رسمی.

املاک متقاضیان واقع در قریه کراتکوتی پلاک اصلی ۳۷8 بخش ۲
سیروس عیوض زاده سعیدآباد نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر انباری به مساحت ۱۷۱ متر 

مربع خریداری بدون واسطه از مبایعه نامه عادی مالک رسمی.
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ 
آئی��ن نام��ه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی / کثیرالانتش��ار در 
شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی، رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام ش��ده اعتراض داش��ته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا 
دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تس��لیم و رس��ید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک 
ماه از تاریخ تس��لیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواس��ت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواس��ت ب��ه اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدام��ات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور س��ند مالکیت می نماید و صدور س��ند مالکیت 
مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیس��ت. بدیهی اس��ت برابر ماده ۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قس��متی از 
املاک��ی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نش��ده، واحد ثبتی ب��ا رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی 
تحدید حدود، مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطلاع عموم می رس��اند 
و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت 

اختصاصی منتشر می نماید. 
م الف ۱۶۹۹/۱۹۰/۹۷ 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۳۹۷/۰۴/۱۶
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۳۹۷/۰۴/۳۰

حمیدرضا قنبری
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک عباس آباد



رئيس جمهور كرواسى
 تماشاگر ويژه ديدار با روسيه

ورزش: كوليندا گرابــار كيتاروويچ، رئيس جمهور كرواســى براى 
حمايت از تيم ملى كشورش كه در مرحله يك چهارم نهايى به مصاف 

روسيه خواهد رفت، به اين كشور سفر كرد.
رئيس جمهور كرواسى پيشتر نيز براى ديدار كرواسى مقابل دانمارك 
به نيژنى نوگورود ســفر كرده بود و شاهد پيروزى تيمش در ضربات 
پنالتى بود. ديدار روسيه و كرواسى ، آخرين ديدارى خواهد بود كه در 
شهر سوچى برگزار مى شود. پيش از اين سوچى ميزبان ديدارهاى 
اسپانيا - پرتغال، بلژيك - پاناما، آلمان - سوئد، پرو - استراليا و ديدار 

مرحله يك هشتم نهايى بين دو تيم پرتغال و اروگوئه بود.

حمايت زلاتان از تيم سوئد 
ورزش: لارس ريشــت، مدير تيم هاى ملى ســوئد، اعلام كــرد كه زلاتان 

ابراهيموويچ همچنان از تيم ملى كشورش در جام جهانى حمايت مى كند.
وى گفت: زلاتان بعد از هر بازى به ما تبريــك مى گويد. او به اينكه 
سوئدى است، افتخار مى كند. او مانند همه سوئدى ها به تيم افتخار 
مى كند و خوشحال است. او هميشه با ماست، حتى زمانى كه راهش 
از ما جدا شده است.   از موفقيت تيم سوئد متعجب نشدم. قبل از جام جهانى 
گفته بودم كه آن ها مى توانند تا مراحل پايانــى جام بروند و حتى مى توانند 

قهرمان شوند. 

ماتيوس: رفتن رونالدو به يووه
 اشتباه محض است

ورزش:  اسطوره فوتبال آلمان به رونالدو توصيه كرد كه در رئال 
بماند و به يوونتوس نرود.

لوتار ماتيوس،  گفت:  فكر نمى كنم اين انتقال منطقى باشد. 
البته معتقدم رونالدو در نهايت در رئال باقى مى ماند. او در 

بهترين باشــگاه دنيا بازى مى كند و در رئال فاتح همه 
يد چيز شده اســت. نمى دانم براى چه او  با
به يوونتوس برود؟ فوتبال ايتاليا مثل 
دورانى كه من در اينتر بازى مى كردم 

نيست و به همين دليل رفتن رونالدو به يووه، 
اشتباه محض است. 

آقاى خاص:
 انگليسى ها

 نا اميدم كردند
ورزش:  سرمربى منچســتريونايتد مى گويد از رفتار و سكنات سه 
شيرها در جريان پيروزى شان بر نماينده آمريكاى جنوبى در جريان 

بازى مرحله يك هشتم نهايى انگليس و كلمبيا راضى نيست. 
 آقاى خاص  گفت: نكته منفى بازى براى من ايــن بود كه  به نظرم 
بازيكن ها دائماً در حال اغراق و تئاتر بازى كردن بودند. به خصوص 
از ديدن حركات مدافعين مركزى مثل هرى مگواير شوكه شدم. او 
معمولاً مرد شريف و درستى اســت ولى در آن بازى در محوطه ى 
 VAR جريمه دايوينگ مى كرد و از داور مى خواســت به تماشاى
برود. هر دو تيم بارها و بارها دايوينگ كردند، بارها و بارها نقش بازى 
كردند و بارها و بارها داور را تحت فشار گذاشتند. در اين شرايط مسلم 
است كه بازى كيفيتش را از دست مى دهد ... نكته ى منفى بازى به 

نظر من اين بود  .

كمپس: 
مى خواهم جانشين سامپائولى شوم

ورزش:  ماريو كمپس اعلام كرد كه آماده اســت جانشين خورخه 
سامپائولى در تيم ملى آرژانتين شود. وى گفت:  هدايت يك تيم ملى 
كار آسانى نيست زيرا شما بايد يك كشور را به دوش بكشيد. ولى من 
دوســت دارم هدايت تيم ملى آرژانتين را برعهده بگيرم. كمپس در 
فينال جام جهانى 1978 دو گل به ثمر رساند و توانست توپ طلا و 

كفش طلا را با آرژانتين به دست آورد.

بشيكتاش خواهان« ايوب الكعبى» 
ورزش:  مهاجم تيم ملى مراكش مورد توجه تيم بشيكتاش تركيه 
قرار گرفته است. ايوب الكعبى يكى از سه بازيكن ليگ مراكش حاضر 
در ليست تيم ملى مراكش براى جام جهانى بود. اين بازيكن به واسطه 
آقاى گلى در جام ملت هاى آفريقا كه با قهرمانى تيمش همراه شد، 

مورد توجه ويژه هروه رنار قرا گرفت.
 باشگاه بشيكتاش تركيه خواهان اين بازيكن شده و در صورت نهايى 

شدن اين انتقال، يك نفر به لژيونرهاى مراكش افزوده مى شود.

قرارداد سرمربى ژاپن تمديد نخواهد شد
ورزش:  آكيرا نيشينو، سرمربى تيم ملى ژاپن تاييد كرد كه قراردادش 

با تيم ملى ژاپن تمديد نخواهد شد. 
وى گفت:  قرارداد مــن در پايان اين مــاه تمام مى شــود. از ابتدا  
مى دانســتم كه حضورم روى نيمكت ژاپن، تنها تا پايان جام جهانى 
ادامه خواهد داشت.   فدراسيون ژاپن نيز اعلام كرده كه در پايان ماه 
جارى ميلادى، مربى جديد اين تيم معرفى خواهد شد. نيشينو در 
ماه آوريل جانشين وحيد هليلهوزيچ شد و كار دشوارى در مدت زمان 
كوتاه برعهده گرفت. با اين حال تيم او در روسيه سربلند ظاهر شد و 
گفته مى شد قراردادش به زودى تمديد خواهد شد كه اين اتفاق در 

نهايت عملى نشد.

توافق رئال و دورتموند
 براى انتقال اشرف حكيمى

ورزش:  اشرف حكيمى، دفاع راست و جوان مراكشى رئال، براى 
دو فصل به صورت قرضى در بروسيا دورتموند بازى خواهد كرد.   
اشرف تابستان گذشته بود كه با صلاح ديد زيدان به فهرست اول 
رئال اضافه شــد تا ذخيره دنى كارواخال باشد.  كمتر كسى تصور 
مى كرد كه در طول فصل به او بازى برسد اما زيدان بارها به اشرف 
اعتماد كرد و او نيز كم و بيش توانســت اعتمادهــا را جلب كند؛ 
هرچند كه نشــان داد براى رسيدن به ســطح رئال، نياز به زمان 
بيشــترى دارد.  رئالى ها به همين دليل او را به دورتموند قرض 
خواهند داد تا تجربه لازم را به دســت بياورد. همان سياستى كه 
در مورد كارواخال جواب داد و او در لوركوزن به كيفيت لازم براى 
بازى در تيم اول رئال رســيد.  طبق ادعاى آاس، توافق دو باشگاه 
براى انتقال دو ساله اشرف قطعى شده و تنها بحث بر سر جزئياتى 

اندك باقى مانده است.

با تصويب قانون جديد سازمان ليگ
 نيازى به خروج بازيكنى

 از ليست پرسپوليس نيست
ورزش: با تصويب مقررات جديد سازمان ليگ، از بين عليپور، نعمتى، علوان 
زاده و همتى، سه نفر در ليست زير 25 سال قرار خواهند گرفت و بدين ترتيب 
سه جاى خالى در ليست بزرگســال براى نفرات جديد ايجاد مى شود. بر اين 
اساس ليست نفرات بزرگسال پرسپوليس با در نظر گرفتن بازيكنان جديد اين 
تيم كه در نيم فصل دوم براى سرخپوشان به ميدان خواهند رفت، به اين شكل 
خواهد بود؛ عليرضا بيرانوند، بوژيدار رادوشويچ، سيدجلال حسينى، حسين 
ماهينى، شجاع خليل زاده، محمد انصارى، شايان مصلح، احمد نوراللهى، اميد 
عاليشاه، محسن ربيع خواه، گادوين منشا، مهدى شيرى، كمال كاميابى نيا، 
وحيد اميرى ، على عليپور، مهدى شريفى، سروش رفيعى و مهدى  ترابى كه 
البته در اين بين هنوز ماندن اميرى در جمع سرخپوشان و حضور سروش در 
اين تيم قطعى نشده است.احسان علوان زاده، آدام همتى و سيامك نعمتى نيز 

جزو نفرات زير 25 سال پرسپوليس خواهند بود.

مقصد جديد قدوس؛ چين؟
 ورزش: روزنامه استرشوندس پست سوئد  نوشت: سامان قدوس، وينگر ايرانى 
در آستانه جدايى از استرشوندس است و به نظر مى رسد به سوپر ليگ چين 
خواهد رفت. در زمستان گذشته اين وينگر مدنظر باشگاه سلتاويگو اسپانيا بود. 

ولى اكنون باشگاه سوئدى احتمال دارد سامان را به چين بفروشد.  

نظرمحمدى  روى نيمكت سپيدرود رشت
ورزش:  على نظرمحمدى از سوى مالك باشگاه سپيدرود به عنوان سرمربى اين 
تيم براى هدايت سپيدرود در ليگ برتر هجدهم انتخاب شد.جواد تن زاده مالك 
باشگاه سپيدرود پس از يك جلسه چهار ساعته با نظرمحمدى براى هدايت اين 
تيم براى فصل پيش روى ليگ برتر به توافق رسيد و بدين ترتيب وى جايگزين 

نادر دست نشان شد كه از هدايت اين تيم كناره گيرى كرده است.

قرارداد كرانچار رسماً امضا شد
ورزش:  به نقل از سايت رسمى فدراسيون فوتبال، زلاتكو كرانچار، با حضور 
در دفتر رئيس فدراسيون فوتبال، رسما قراردادش را به عنوان سرمربى تيم 
ملى اميد ايران به امضا رساند.وى در اين ديدار، ضمن ارائه گزارشى به مهدى 
تاج، رئيس فدراسيون فوتبال، درباره روند طى شده اردو و تمرينات تيم ملى 
اميد ايران براى حضور در رقابت هاى آسيايى جاكارتا، ابراز اميدوارى كرد كه 
با برنامه ريزى هاى صورت گرفته در هفته هاى آتــى، تيم ملى اميد ايران با 

آمادگى كامل پاى به اين مسابقات بگذارد. 

حريفان تيم اميد 
در بازى هاى آسيايى مشخص شدند

ورزش: تيم ملى فوتبال اميد در بازى هاى آسيايى 2018 جاكارتا با سه تيم 
عربستان، كره شمالى و ميانمار همگروه شد. مراسم قرعه كشى رشته فوتبال 
در بازى هاى آسيايى 2018 جاكارتا اندونزى برگزار شد و تيم ملى اميد ايران 
با تيم هاى عربستان، كره شمالى و ميانمار در گروه F قرار گرفت.اين رقابت ها 
حدود 45 روز ديگر در اندونزى آغاز مى شود و تيم ملى با بازيكنان زير 21 سال 

خود به مصاف رقبا مى رود.

كى روش بدون تمديد قرارداد
 تهران را ترك كرد

ايسنا: كارلوس كى روش بامداد پنجشنبه 14 تير تهران را به مقصد ليسبون 
ترك كرد. طى ماه هاى گذشته و در جريان ديدارهاى تيم ملى در جام جهانى 
2018 روســيه و حتى پيش از آن، بارها از توافق نهايى كى روش و فدراسيون 
فوتبال سخن گفته شده بود اما سرمربى تيم ملى بدون هيچ نشانه اى از امضاى 
قرارداد و توافق نهايى با فدراسيون فوتبال، تهران را به مقصد ليسبون ترك كرد. 
تمديد قرارداد كى روش و تيم ملى فوتبال ايران تا پايان جام ملت هاى آســيا 
2019 پيش از اين مطرح بود موضوعى كه هر دو طرف بارها آن را تاييد كرده 
بودند اما ظاهرا كى روش با تمديد 6 ماهه قرارداد چندان رضايت نداشته است.

«سيد جلال» سوپر جام را از دست داد
ورزش:  در جريان تمرين عصر پنجشــنبه تيم فوتبال پرســپوليس در يك 
صحنه سيدجلال حسينى كاپيتان تيم فوتبال پرسپوليس دچار مصدوميت 
شد و نتوانست تمرينش را با تيم ادامه دهد.حسينى كه از روز اول تمرينات زير 
نظر برانكو در كنار ساير بازيكنان تمريناتش را آغاز كرده بود دراين تمرين از 
ناحيه همسترينگ دچار مصدوميت شد و تمرين را نيمه كاره رها كرد.شدت 
مصدوميت كاپيتان تيم پرسپوليس به حدى است كه احتمالاً چند روزى از 
تمرينات تيمش را در اردوى كرواسى از دست خواهد داد و به احتمال فراوان در 
دو بازى تداركاتى آينده تيمش غايب خواهد بود. اين در حالى است كه شجاع 
خليل زاد نيز مصدوم است و احتمال دارد در ديدار سوپر جام كه پرسپوليس 

بايد با استقلال بازى كند اين دو بازيكن غايب باشند.

زمان زيادى باقى نمانده
نگرانى شفر براى سوپر جام

مهر: با اعلام سازمان ليگ ديدار سوپرجام بين دو تيم استقلال و پرسپوليس 
در روز 29 تير برگزار مى شود. در حالى كه پرسپوليس با تيم كاملش از مدت ها 
پيش تمريناتش را آغاز كرده و هم اينك نيز در اردوى آماده سازى كرواسى 
به سر مى برد، تيم استقلال هنوز كامل نيست و آن ها هنوز قرارداد تعدادى از 
بازيكنان فصل گذشته خود را تمديد نكرده اند. سرمربى استقلال كه به خوبى 
از حساسيت بالاى بازى با پرسپوليس آگاه است نگران نتيجه اين بازى است و 
اينكه در صورت پذيرفتن شكست در سوپرجام شرايط تيمش براى آغاز فصل 
و حتى حضور در ليگ قهرمانان آسيا از نظر روحى به هم بريزد.در واقع شفر به 
اين دلايل است كه خواهان به تعويق افتادن تاريخ اين ديدار است تا تيمش را 

در شرايط بهترى به مصاف رقيب سنتى بفرستد.

حميد استيلى  ممنوع التصوير شد!
ورزش: در ادامه تصميمات عجيب و غريب صدا وســيما مديران اين رسانه 
حميد استيلى را ممنوع التصوير كردند. ماجرا از آن قرار است كه شهردارى 
منطقه 16 (نازى آباد) براى برگزارى جشــنى در روز 15 تيرماه 97  از تمام 
قهرمانان اين منطقه دعوت بعمل آورده اســت، اما از آنجا كه مراسم ياد شده 
پخش زنده تلويزيونى دارد به برگزار كننده اعلام كــرده اند از دعوت حميد 
استيلى كه از مفاخر ورزش محله نازى آباد به حساب  مى آيد خود دارى كنند 
چرا كه وى فعلا ممنوع التصوير است ! دليل چنين تصميمى را هم مصاحبه او 
با شبكه ماهواره اى من و تو عنوان كرده اند.مصاحبه اى كه بيرون از استاديوم 

شهر سن پترزبورگ محل بازى تيم هاى ايران و مراكش انجام شد.

ضد حمله

خبر

شنبه 16 تير يك چهارم نهايى جام جهانى 2018
 انگليس - سوئد

 ساعت: 18:30 زنده از شبكه سه

شنبه 16 تير يك چهارم نهايى جام جهانى 2018
 روسيه - كرواسى

 ساعت: 22:30 زنده از شبكه سه

ورزش در سيما
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لنز 2018

دل بوسكه: قضاوت ها درباره اسپانيا 
بى رحمانه است

ورزش:  ويسنته دل بوسكه، سرمربى ســابق تيم ملى اسپانيا معتقد 
است كه حذف اين تيم از جام جهانى، ضربه سختى به اين تيم بود ولى 
بازيكنان نبايد از اين اتفاق ناراحت باشند.  او گفت:  نمى توان گفت كه 
اسپانيا تورنمنت خوبى را پشت سر گذاشته ولى آنطور كه فكر مى كنيم 
هم اوضاع بد نبوده اســت. اتفاقات خوبى رخ نداده ولى نبايد بى رحم 
باشيم. شنيده ام كه برخى مى گويند كه ما خودمان را گول زده بوديم 
ولى اين ها كلمات سنگينى هستند. از اين اتفاق ناراحت هستيم، اين 

درست است ولى اينكه بگوييم خودمان را گول زده ايم، اشتباه است.
 در مورد هيه رو نيز بى رحمى مى شود ولى ما در بازى اول مقابل پرتغال 
عالى بوديم و در بازى مقابل روسيه هم خوب بوديم. ضد فوتبال بيش 

از فوتبال اسپانيا در جام موفق بود. 

رونالدوى برزيلى: 
نيمار امسال توپ طلا مى گيرد

ورزش: رونالدو اســطوره فوتبال برزيل معتقد است هموطنش نيمار 
مى تواند از جام جهانى 2018 روسيه به عنوان سكوى پرش استفاده 
كرده و خود را بالاتر از افســانه هاى بارســلونا و رئال مادريد، مسى و 
كريستيانو رونالدو به عنوان بهترين فوتباليست حال حاضر دنيا نشان 
دهد.   رونالدو مى گويد : جام جهانى وزنه بسيار سنگينى است و حالا 
كه مسى و رونالدو حذف شده اند، نيمار شــانس بزرگى براى تبديل 
شدن به بهترين فوتباليست دنيا دارد. اما اين وقتى اتفاق مى افتد كه 
نيمار با بازى براى تيمش قهرمان جام جهانى شود، كارى كه تا اينجا 

خيلى خوب انجام داده. 

عذرخواهى مارادونا 
به خاطر صحبت هايش درباره انگليس

ورزش:  ديگو مارادونا، اســطوره فوتبال آرژانتين از جيانى اينفانتينو 
و فيفا براى صحبــت هاى اخيرش راجع به بــازى كلمبيا و انگليس، 
عذرخواهى كرد.  او گفــت:  از فيفا و رئيســش عذرخواهى مى كنم: 
گاهى ممكن است كه نســبت به برخى تصميمات جنجالى، نظراتى 
داشته باشم ولى من براى تلاش داورها كه كار آسانى نيز ندارند، احترام 
ويژه اى قائل هستم.  مارادونا در صحبت هايش به شدت از مارك گيگر، 
داور آمريكايى مسابقه و پيرلوئيجى كولينا، رئيس كميته داوران فيفا 

انتقاد كرده بود.

برانكو: افتخار مى كنم
 مربى «مودريچ» بودم

ورزش:  برانكو ايوانكوويچ، ســرمربى كروات پرسپوليس معتقد است 
كه از سالها پيش كه با لوكا مودريچ در ديناموزاگرب همكارى داشته، 

مى دانسته كه او در بين بزرگان فوتبال جهان جا خواهد داشت.
برانكو  گفت:  افتخار مى كنم كه بگويم زمانى در دينامو، سرمربى لوكا 
مودريچ بودم. حتى آن موقع هم گفته بودم كــه او يكى از بزرگترين 
بازيكنان جهان خواهد شد. او را با ديگو و يا حتى بازيكنان بهتر مقايسه 
كرده بودم. وقتى اولين بار اين را گفتــم، خيلى ها مى خنديدند ولى 

خيلى مشخص بود كه اين موضوع به واقعيت خواهد پيوست. 

مارتينز ، گزينه اول سرمربيگرى اسپانيا 
ورزش: دو روز پيش از شــروع جام جهانى بود كه لوپتگى از هدايت 
اســپانيا بركنار شــد و هيه رو جاى وى را گرفــت. او در جام جهانى 
نتوانست عملكرد قابل قبولى داشته باشــد و لاروخا از صعود به يك 

چهارم نهايى بازماند.
  رسانه هاى اسپانيايى احتمال ماندنى شدن هيه رو را صفر  مى دانند 
و در روزهاى گذشته صحبت از گزينه هايى چون لوئيس انريكه، كيكه 
سانچز فلورس و ميچل به ميان آمده است اما   كادنا سر به نقل از منابع 
موثق از فدراســيون فوتبال اســپانيا گزارش داد كه روبرتو مارتينز، 
سرمربى اسپانيايى تيم ملى بلژيك، جدى ترين گزينه روبيالس(رئيس 

فدراسيون) براى جانشينى هيه رو است.

هشدار مدافع سوئد به انگليس:
 ما را دست كم نگيريد

ورزش:  ويكتور ليندلوف، هافبك تيم ملى سوئد معتقد است كه او و هم 
تيمى هايش بايد توسط انگليسى ها جدى گرفته شوند.  او گفت:  ما 
تيمى هستيم كه بايد جدى گرفته شويم. با تيم هاى خوبى بازى كرده 
ايم و بازى هاى سختى داشته ايم بنابراين براى تيمم خوشحالم. فكر 
مى كنم بازى كردن مقابل ما كار دشــوارى است زيرا ما خيلى خوب 

دفاع كرديم و پيدا كردن فضا بين خطوط ما كار دشوارى است.
 براى رقبا كار دشوارى اســت زيرا ما خيلى سخت براى همديگر مى 
جنگيم. براى رقبا هيچ فضايى وجود ندارد. ما خيلى خوب دفاع كرده 
ايم. تمام 11 بازيكن داخل زمين كار را براى گلزنى حريف دشوار مى 
كنند. به همديگر 100 درصد اطمينان داريم. بايد به بازيكنان اطرافتان 

اعتماد داشته باشيد. 

ورزش: جذب مهــدى ترابى، بازيكن ســايپا كــه به ادعاى 
باشگاه تراكتورســازى با آنها قرارداد داشــته مشكل جديد 
سرخ هاست. هواداران پرسپوليس كه حسابى از داستان طارمى 
و دردسرهايى كه براى باشگاه درست كرده ترسيده اند نگرانند 
كه آيا قضيه ترابى هم مى تواند براى آنها مشكل جديدى ايجاد 

كند يا نه. سوالى كه به نظر مى رسد جواب آن منفى است.
ترابى چند ماه گذشته در حالى كه بيش از يك سال از قراردادش 
با سايپايى ها باقى مانده با تراكتورسازى قرارداد امضا مى كند تا 
در پايان فصل به اين تيم بپيوندد.  جذب اينچنينى بازيكنان به 
عنوان سرباز توسط باشگاه  تراكتورسازى اتفاق جديدى نيست 
و پيش از اين هم بارها اتفاق افتاده، اما اين اولين بارى است كه 
مسئولان اين تيم مجبور به اعتراف شده اند قبل از پايان فصل 
با يك بازيكن كه تحت قرارداد باشــگاه ديگرى بوده قرارداد 
امضا كرده اند. مديران جديد تراكتورسازى براى اين كه بتوانند 
ترابى را به تبريز ببرند مجبور شدند مذاكره و ثبت قرارداد با اين 

بازيكن را رسانه اى كنند.
 بسته شدن پنجره تراكتور

دكتر محمودى، كارشناس حقوقى در اين خصوص به سايت نود 
گفت: «در مرحله اول تراكتورى ها در صورتى كه براى مهدى 
ترابى ادعايى دارند بايد قرارداد او را منتشر كنند. اگر قرارداد او 
مشروط به گذراندن دوره سربازى اش بوده كه خود به خود اين 
قرارداد باطل شده اما اگر بحث ديگرى در ميان بوده است بايد به 
آن رسيدگى شود. در زمان مذاكره باشگاه تراكتورسازى با ترابى 
يك سال و نيم از قرارداد اين بازيكن باقى مانده و اين مذاكره 
كاملا غيرقانونى بوده است. در صورت اثبات اين تخلف، تراكتور 
بخاطر اغواى بازيكن يك يا دو پنجره نقل و انتقالاتى محروم 
خواهد شد و حكم ترابى هم مانند حكم طارمى محروميت 4تا 

6ماهه خواهد بود.»

 انتقال قانونى به پرسپوليس
پرسپوليس آخر فصل، بدون اطلاع از اين داستان با باشگاه 
ســايپا كه مالكيت قرارداد ترابى را داراســت وارد مذاكره 
شــده و اين بازيكن را به خدمت مى گيرد و مجوز حضور و 
رضايت نامه اش را از باشگاه ســايپا دريافت مى كند. انتقالى 
كه كاملا قانونى بــوده و هيچ كدام از دو باشــگاه از قوانين 

تخلف نكرده اند.
تراكتورسازى قصد دارد تا با مطرح كردن بحث شكايت بتواند 
مهدى ترابى را بر اساس قرارداد مديران سابق با اين بازيكن به 
تبريز بياورد. در اين ميان پرسپوليس نقشى ندارد و سايپا هم 
تخلفى انجام نداده و اين تراكتورسازى و مهدى ترابى هستند 
كه در اين پرونده درگير هســتند. تراكتورســازى مى تواند از 
ترابى به خاطر تخلفش شكايت كند و البته در اين ميان سايپا 

هم مى تواند از باشگاه تراكتورسازى به خاطر مذاكره غيرقانونى 
با بازيكنش شــكايت كنــد. تراكتورى ها مى تواننــد ترابى را 
محروم كنند و باشگاه سايپا هم مى  تواند علاوه بر محروم كردن 
تراكتورسازى از آن ها غرامت بگيرد. در اين ميان تنها باشگاهى 

كه ضرر نمى كند پرسپوليس است.
 محروميت نيم فصل براى ترابى

حتى در صورت محروميت 4 تا 6 ماهه ترابى، اين محروميت 
تا نيم فصل دوم تمام خواهد شد و پرســپوليس مى تواند از او 
استفاده كند. دكتر محمودى در اين مورد مى گويد: «مالكيت 
ترابى در اختيار سايپاست و قرارداد تراكتورى ها مسئله اى را 
عوض نمى كند. پرسپوليس و سايپا در اين پرونده با هيچ خطرى 
مواجه نيستند و تراكتور و ترابى هستند كه امكان جرايم مالى 

و محروميت براى آنها وجود دارد.»

جواد رســتم زاده: «نتيجه آزمايش ابتدايى  عزت اللهى مورد 
غير معمول A را نشــان مى دهد و اين مسئله به استفاده از داروى 
هورمونى لوته اينيزينگ بر مى گردد. اين ماده به ترشــح بيشــتر 
تستوسترون كمك مى كند» عصر جمعه اين خبر مثل آوار خراب 
مى شود روى سرمان. بعد از آن همه غرور و شادى تاييد اين اتفاق  
مى توانست منجر به سرافكندگى و البته محروميت هاى سنگين 

براى اين ملى پوش جوان شود. 
 سكوت فيفا

قابل توجه اينكه فيفا از هرگونه اظهارنظر رسمى يا ارائه اطلاعات در 
اين زمينه خوددارى كرده و تنها به ذكر اين نكته بسنده كرده كه آنها 
فقط در مواردى كه انجام دوپينگ به قطعيت  رسيده باشد، اطلاعات 
تكميلى را ارائه مى كنند.همين هم باعث مى شد تا بارقه هاى اميد در 
دلمان روشن بماند تا اينكه خود روس ها خبرشان را تكذيب كردند.

 پرونده مختومه
اطلاعات سايت «اسپورتس اكسپرس» روسيه باعث شد نفسى به 
راحتى بكشيم. اين سايت اتفاقا دوپينگ بازيكن تيم ملى ايران را رد 
و تاكيد كرد كه پرونده مختومه شده است. « تست دوپينگ از عزت 
اللهى 12 ژوئن در استانبول و خارج از زمان مسابقه (اردوى ايران 

در استانبول) گرفته شده اســت. وادا به فيفا اطلاع داده بود كه در 
خون عزت اللهى به نتيجه اى غير معمولى رسيده است. با اين حال 
آزمايشاتى كه انجام شد، نتيجه را منفى نشان داد. در نتيجه پرونده 

عليه عزت اللهى مختومه شده است.»
ســعيد عزت اللهى كه در بازى اول ما مقابل مراكــش غايب بود از 
بازى با اســپانيا به تركيب تيم اضافه شــد كه گل آفسايد او مقابل 
ماتادورها از صحنه هاى بيادماندنى جام جهانى براى ما به شمار مى 
رود. عزت اللهى مقابل پرتغال هم عملكرد خيره كننده اى داشت و 
با دوندگى  بى امان خود مانع خودنمايى هافبك هاى پرتغالى شد. 
آنچه مسلم است اينكه ملى پوشى در اين سطح هرگز در مسابقاتى 
چون جام جهانى كه به حال و آينده او گره خورده بعيد است چنين 
اشتباهى را مرتكب شود و خودش را درمظان اتهام قرار دهد. حتى 
در مورد استفاده از داروهاى تجويز شده هم به طور حتم كادرپزشكى 
تيم ملى مجرب تر از آن است كه اجازه استفاده خودسر از داروهاى 

درمانى را بدون تاييد نهايى بدهد.

 تاييد كميته ضد دوپينگ
نهم تيرماه جارى بود كه در حين مســابقات جــام جهانى يكى از 
مســئولان ضد دوپينگ فيفا وجود هرگونه نمونه مثبت را تكذيب 
كرد و گفت: بيش از دو هزار و 700 تست براى اين بازى ها گرفتيم. 
هر كدام از بازيكنانى كه در جام جهانى حضور دارند حداقل يك بار 
تست داده اند. ما در هر بازى حداقل از چهار بازيكن تست گرفته ايم. 
همه نمونه ها براى وادا فرستاده شده است و هيچ نمونه دوپينگى 
ثبت نشده اســت. دكتر توحيد ســيف برقى ، رئيس كميته پزشكى 
فدراسيون فوتبال هم گفت: در روز 2 ژوئن افسران كنترل دوپينگ فيفا 
در اردوى تيم ملى حضور يافتند و از همه بازيكنان تســت ادرار و خون 
گرفتند. در نهايت، پاسخى كه از فيفا آمد اين بود كه تست دوپينگ همه 
بازيكنان  ايران منفى است. فيفا در نامه اى كه به فدراسيون ارسال كرد 
تصريح كرده كه هيچ ماده غير طبيعى در نمونه سعيد عزت اللهى وجود 
نداشته و پرونده از نظر فيفا و آژانس مبارزه با دوپينگ بسته شده است.

 اتهام به روس ها
در همان ايــام ديلى ميل؛ اطلاعات شــوكه كننــده اى در مورد 
دستكارى در آزمايش دوپينگ چند بازيكن كه يكى از آنها نامش در 
ليست اوليه تيم ملى روسيه براى جام جهانى ديده مى شد، منتشر 

كرد. طيق ادعاى اين رســانه وزارت ورزش روسيه، نمونه مثبت را 
با نمونه اى تميز و بدون مشكل جابجا كرده و فيفا با وجود آگاهى 
از اين مسئله، ترجيح داده سكوت اختيار كند. اين اخبار باعث شد 
تا عملكرد خيره كننده تيم ميزبان در دو بازى ابتدايى مورد بحث 

قرار بگيرد.
 معروف ترين دوپينگى جام جهانى

در جام هــاى جهانى گذشــته بارزترين و عجيــب ترين نمونه 
دوپينگ مثبت اعلام شده مربوط به ستاره افسانه اى آرژانتينى 
ها يعنى مارادوناســت. در جام جهانــى 94 و در حالى كه اين 
بازيكن كولاك كرده بود به يك باره با اتهام اســتفاده از داروى 
بسيار معمولى افدرين محروم شد.  همان زمان بحث هاى مهمى 
مبنى بر دخالت هاى سياســى و مافيايى براى حذف مارادونا از 
جام به گوش رسيد. مثلا  گفته مى شد اظهارات ضدامپرياليستى 
مارادونا و گرايش به جريانات چــپ آمريكاى لاتين باعث اصلى 

اين اتفاق شده بود. 

قدس آنلاين:   با تصويب طرح تحقيــق و تفحص از 
عملكرد ده ســال اخير مديريت دو باشگاه استقلال و 
پرسپوليس از سوى نمايندگان مجلس شوراى اسلامى 
حالا اعضاى اين كميته انتخاب شدند تا فرايند بررسى 
اســناد و مدارك موجود در خصوص مدل مديريتى و 

هزينه هاى صورت گرفته آغاز شود.
به گفته ذوالقــدر، نايب رئيس كميســيون فرهنگى 
مجلس شــوراى اســلامى 9 نفر از اعضاى كميسيون 
فرهنگى به عنوان كميســيون اصلى، 5 نفــر از ميان 
درخواست كنندگان تحقيق و تفحص و يك نفر ديگر از 
نمايندگان خارج از كميسيون فرهنگى كه درخواست 
حضور در اين كميته را داشــت تركيــب اين كميته را 

تشكيل مى دهند.
اعضاى اين كميته پس از اتمام تعطيلات مجلس فعاليت 
خود را به صورت رســمى آغاز خواهند كــرد و طبق 
قانون 6 ماه فرصت انجام ايــن كار را دارند و در صورت 
نياز مى توانند اين زمان را تمديد كنند تا بررســى هاى 
دقيق ترى در اين باره انجام دهند و نتيجه را در صحن 
علنى به اطلاع ســاير نمايندگان و مردم ايران گزارش 
دهند. نكته مهم و اساســى در خصــوص فعاليت اين 
كميته و ماموريت مهمى كه به آنها ســپرده شده است 
اين اســت كه آن ها بدون در نظر گرفتن روابط و ساز و 
كارهاى فوتبالى در اين بازه زمانى همه چيز را بررسى 
كنند و حقيقت پنهان در خصوص نحوه هزينه كرد اين 
دو باشگاه را به صورت شفاف به مردم و نمايندگان آن ها 
گزارش دهند تا مشــخص شود سرنوشــت ميلياردها 

تومان بودجه اى كه صرف اداره اين دو باشگاه شده به 
چه ترتيبى رقم خورده است .

از طرفى چرا اين دو باشگاه در حال حاضر با وجود موانع 
قانونى همچنان از بودجه هاى پنهان دولتى بهره مى برند 

تا قانون در اين ارتباط به دست فراموشى سپرده شود.
موضوع بدهى هاى كلان اين دو باشگاه به ويژه بدهى هاى 
مالياتى يكى ديگر از مسائل بحث برانگيز در عملكرد ده 
ساله اخير اين دو باشگاه اســت كه هر ساله نه تنها اين 
بدهى ها كاهش نيافته اســت بلكه بــه صورت اعجاب 
انگيزى افزايش پيــدا كرده تا حدى كه حــالا اين دو 
باشــگاه به عنوان بدهكاران بزرگ به سيستم مالياتى 

كشور شناخته مى شوند. موضوع شكايت هاى بازيكنان 
و مربيان غير ايرانى و ابهامــات در خصوص چگونگى 
حضور آن ها در بدنه اين باشگاه ها از مسائل ديگرى است 
كه افكارعمومى انتظار دارند نمايندگان و اعضاى كميته 
تحقيق و تفحص به صورت دقيق و شــفاف به تخلفات 
صورت گرفته كه منجر به جرائم بين المللى شده است 

ورود كنند.
يكى از دغدغه هاى اصلى و مهم اهالى فوتبال در برهه 
كنونى اين است كه سرنوشت اين پرونده همانند پرونده 
بررسى فساد در فوتبال نشود كه بدون نتيجه به بايگانى 

خانه ملت رفت! 

همه چيز به نفع پرسپوليس

احتمال محروميت هاى سنگين براى  تراكتور و ترابى

ورزش: كريســتيانو رونالــدو 
را طبق ادعــاى رســانه هاى 
اســپانيايى و ايتاليايى، از اين 
پس بايد بازيكــن يوونتوس 

بدانيــم.  رونالــدو به زودى 
با قراردادى چهار ســاله، با 
دستمزد 30 ميليون يورو در 

سال به يوونتوس خواهد پيوست 
و قرار اســت جدايى او از رئال نيز 
مســالمت آميز و با يك خداحافظى 

خوب از هواداران همراه باشد.
 رونالدو اگر همه چيز خوب پيش 

برود، امروز به هواداران 
يــووه معرفى 

هــد  ا خو
شد.

 عمارت مجلل در تورين
 طبق ادعاى رسانه هاى ايتاليايى، او عمارتى 1000 مترى و سه طبقه را در منطقه سان ويتو 
روِيلياسكوى تورين رزرو كرده است. عمارتى با 8 اتاق خواب، استخر سرپوشيده و تمام امكانات 
رفاهى و نيز دو خروجى سرى براى در امان ماندن از پاپاراتزى ها. در همين منطقه گران قيمت، 
چند ستاره يوونتوس و نيز آنيلى، مالك باشگاه نيز سكونت دارند. زمانى زيدان و كاناوارو(2004 تا 
2006) در اين ويلا سكونت داشتند و كاناوارو سالى 600 هزار يورو اجاره پرداخت مى كرد. جالب 
اينكه، گروه موسيقى ايرلندى U۲ كه براى اجراى كنسرت در تورين، اقامت داشت قصد داشت 

6 روز اين ويلا را اجاره كند، به دليل درخواست اجاره 280 هزار يورويى از اين كار منصرف شد.
 تست پزشكى 

رئيس باشگاه يونتووس، جوزپه ماروتا حاضر نشد انتقال جنجالى و بزرگ سوپراستار رئال 
مادريد، كريستيانو رونالدو به تيمش را تكذيب كند.  اما يكى از روساى سابق باشگاه تورينى 
به ميدان آمده و مى گويد منابع او از درون باشــگاه خبر داده اند كــه رونالدو در يووه حتى 
تست هاى پزشكى را هم انجام داده. لوچيانو موجى در توييتر مى نويسد « به نظر من رونالدو 

قراردادش را امضا هم كرده. او در مونيخ براى يووه تست پزشكى داده ». 
 حقوق بى سابقه

در حال حاضر پرداخت 100 ميليون يورو رقم انتقال رونالدو به كهكشانى  ها دغدغه اصلى 
يوونتوس نيست بلكه حقوق اوست. در فصل گذشــته و كلاً تاريخ يوونتوس گونسالو 
ايگواين، پردرآمدترين بازيكن بوده و اين مهاجم آرژانتينى نزديك به 8 ميليون يورو 
حقوق مى گيرد اما يوونتوس حالا بايد بيش از سه برابر اين رقم را براى رونالدو كنار 
بگذارد كه پرداخت چنين مبلغى در تاريخ باشگاه و سرى آ بى سابقه است. اين 
موضوع اما باز هم يووه را از خريد رونالدو منصرف نخواهد كرد. ميكل انجلو ورنا، 
كارشــناس اقتصادى ايتاليا در اين خصوص به شبكه اسكاى اسپورت ايتاليا 
گفت: « با شرايط فعلى، يوونتوس از محل فروش توليدات و خدماتى كه برند 
اين باشگاه روى آن قرار دارد، 19 ميليون يورو در سال درآمد دارد اما رقمى 
كه باشگاه هايى مانند منچســتريونايتد، رئال مادريد و بارسلونا از اين بخش 
دارند، 4 يا 5 برابر است. پس باشگاه بايد در اين زمينه پيشرفت كند و ورود 
رونالدو مى تواند نشانه اى از رخ دادن اين اتفاق باشد. اگر يوونتوس بخواهد 
به رونالدو 60 ميليون يورو حقوق ناخالص پرداخت كند، 50 ميليون يورو 
در سال درآمدش از محل فروش محصولاتش افزايش پيدا خواهد كرد.»

 افزايش قيمت سهام باشگاه
 از زمانى كه بحث انتقال رونالدو به يوونتوس مطرح شده، سهام اين 
باشگاه در عرض سه روز 22درصد افزايش پيدا كرده است و طبق 
ادعاى مؤسسه «كالچو و فيانتزا» ارزش باشگاه از 665 ميليون يورو 
به 825 ميليون يورو رســيده است. در همين حال گفته مى شود 
كه ديگر شركت هاى تحت مالكيت خانواده آنيلى (مالك باشگاه 
يوونتوس) قرار است در پرداخت حقوق رونالدو به باشگاه كمك 
كنند. اكِسور، شركت مادر و كنترل كننده ديگر شركت هاى تحت 
مالكيت خانواده آنيلى از جمله كارخانجات خودروسازى فرارى، 
فيات و جيپ قرار است پرداخت بخشــى از حقوق رونالدو را 

متقبل شوند. 
 كلكسيون ماشين هاى لوكس

رونالدو علاقه فراوانى به خودروهاى لوكس نشــان داده و 
كلكســيونى از آن ها را هم در اختيار دارد و طبق ادعاى 
شبكه هاى سوله 24، همين موضوع سبب شده كه شركت 
فرارى براى استفاده از اين ستاره پرتغالى به عنوان يك 
چهره تبليغاتى در سراسر جهان برنامه ريزى كند و به اين 
ترتيب بخشى از درآمد او در ايتاليا هم مى تواند از اين محل 

تأمين شود.

انتقال كريستيانو با 100 ميليون يورو انجام مى شود  

سود 200ميليونى بانوى پير از خريد «رونالدو»

استارت طرح تحقيق و تفحص از استقلال و پرسپوليس در مجلس

آيا حقايق پشت پرده درباره «سرخابى» فاش مى شود؟!

رئيس جمهور كرواسى
 تماشاگر ويژه ديدار با روسيه

كوليندا گرابــار كيتاروويچ، رئيس جمهور كرواســى براى ورزش: كوليندا گرابــار كيتاروويچ، رئيس جمهور كرواســى براى كوليندا گرابــار كيتاروويچ، رئيس جمهور كرواســى براى 
حمايت از تيم ملى كشورش كه در مرحله يك چهارم نهايى به مصاف 

روسيه خواهد رفت، به اين كشور سفر كرد.
رئيس جمهور كرواسى پيشتر نيز براى ديدار كرواسى مقابل دانمارك 
به نيژنى نوگورود ســفر كرده بود و شاهد پيروزى تيمش در ضربات 
پنالتى بود. ديدار روسيه و كرواسى ، آخرين ديدارى خواهد بود كه در 
شهر سوچى برگزار مى شود. پيش از اين سوچى ميزبان ديدارهاى 
اسپانيا - پرتغال، بلژيك - پاناما، آلمان - سوئد، پرو - استراليا و ديدار 

مرحله يك هشتم نهايى بين دو تيم پرتغال و اروگوئه بود.

حمايت زلاتان از تيم سوئد 
لارس ريشــت، مدير تيم هاى ملى ســوئد، اعلام كــرد كه زلاتان 

ابراهيموويچ همچنان از تيم ملى كشورش در جام جهانى حمايت مى كند.
وى گفت: زلاتان بعد از هر بازى به ما تبريــك مى گويد. او به اينكه 
سوئدى است، افتخار مى كند. او مانند همه سوئدى ها به تيم افتخار 
مى كند و خوشحال است. او هميشه با ماست، حتى زمانى كه راهش 
 از موفقيت تيم سوئد متعجب نشدم. قبل از جام جهانى از ما جدا شده است.   از موفقيت تيم سوئد متعجب نشدم. قبل از جام جهانى از ما جدا شده است.   از موفقيت تيم سوئد متعجب نشدم. قبل از جام جهانى 
گفته بودم كه آن ها مى توانند تا مراحل پايانــى جام بروند و حتى مى توانند 

قهرمان شوند. 

ماتيوس: رفتن رونالدو به يووه
 اشتباه محض است

 اسطوره فوتبال آلمان به رونالدو توصيه كرد كه در رئال 
بماند و به يوونتوس نرود.

لوتار ماتيوس،  گفت:  فكر نمى كنم اين انتقال منطقى باشد. 
البته معتقدم رونالدو در نهايت در رئال باقى مى ماند. او در 

بهترين باشــگاه دنيا بازى مى كند و در رئال فاتح همه 
يد چيز شده اســت. نمى دانم براى چه او  با
به يوونتوس برود؟ فوتبال ايتاليا مثل 
دورانى كه من در اينتر بازى مى كردم 

نيست و به همين دليل رفتن رونالدو به يووه، 
اشتباه محض است. 

آقاى خاص:
 انگليسى ها

 نا اميدم كردند
ورزش:  سرمربى منچســتريونايتد مى گويد از رفتار و سكنات سه 
شيرها در جريان پيروزى شان بر نماينده آمريكاى جنوبى در جريان 

ضد حمله
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كريســتيانو رونالــدو  ورزش:
را طبق ادعــاى رســانه هاى 
اســپانيايى و ايتاليايى، از اين 
پس بايد بازيكــن يوونتوس 

بدانيــم.  رونالــدو به زودى 
با قراردادى چهار ســاله، با 
دستمزد 30 ميليون يورو در 

سال به يوونتوس خواهد پيوست 
و قرار اســت جدايى او از رئال نيز 
مســالمت آميز و با يك خداحافظى 

خوب از هواداران همراه باشد.
 رونالدو اگر همه چيز خوب پيش 

برود، امروز به هواداران 
يــووه معرفى 

هــد  ا خو
شد.

 عمارت مجلل در تورين
 طبق ادعاى رسانه هاى ايتاليايى، او عمارتى 1000 مترى و سه طبقه را در منطقه سان ويتو 
8روِيلياسكوى تورين رزرو كرده است. عمارتى با 8روِيلياسكوى تورين رزرو كرده است. عمارتى با 8 اتاق خواب، استخر سرپوشيده و تمام امكانات 
رفاهى و نيز دو خروجى سرى براى در امان ماندن از پاپاراتزى ها. در همين منطقه گران قيمت، 

چند ستاره يوونتوس و نيز آنيلى، مالك باشگاه نيز سكونت دارند. زمانى زيدان و كاناوارو(
600) در اين ويلا سكونت داشتند و كاناوارو سالى 600) در اين ويلا سكونت داشتند و كاناوارو سالى 600 هزار يورو اجاره پرداخت مى كرد. جالب  2006
U۲اينكه، گروه موسيقى ايرلندى U۲اينكه، گروه موسيقى ايرلندى U۲ كه براى اجراى كنسرت در تورين، اقامت داشت قصد داشت 

280 روز اين ويلا را اجاره كند، به دليل درخواست اجاره 280 روز اين ويلا را اجاره كند، به دليل درخواست اجاره 280 هزار يورويى از اين كار منصرف شد. 6
 تست پزشكى  تست پزشكى 

رئيس باشگاه يونتووس، جوزپه ماروتا حاضر نشد انتقال جنجالى و بزرگ سوپراستار رئال 
مادريد، كريستيانو رونالدو به تيمش را تكذيب كند.  اما يكى از روساى سابق باشگاه تورينى 
به ميدان آمده و مى گويد منابع او از درون باشــگاه خبر داده اند كــه رونالدو در يووه حتى 
تست هاى پزشكى را هم انجام داده. لوچيانو موجى در توييتر مى نويسد « به نظر من رونالدو 

قراردادش را امضا هم كرده. او در مونيخ براى يووه تست پزشكى داده ». 
 حقوق بى سابقه

در حال حاضر پرداخت 100 ميليون يورو رقم انتقال رونالدو به كهكشانى  ها دغدغه اصلى 
يوونتوس نيست بلكه حقوق اوست. در فصل گذشــته و كلاً تاريخ يوونتوس گونسالو 
8ايگواين، پردرآمدترين بازيكن بوده و اين مهاجم آرژانتينى نزديك به 8ايگواين، پردرآمدترين بازيكن بوده و اين مهاجم آرژانتينى نزديك به 8 ميليون يورو 
حقوق مى گيرد اما يوونتوس حالا بايد بيش از سه برابر اين رقم را براى رونالدو كنار 
بگذارد كه پرداخت چنين مبلغى در تاريخ باشگاه و سرى آ بى سابقه است. اين 
موضوع اما باز هم يووه را از خريد رونالدو منصرف نخواهد كرد. ميكل انجلو ورنا، 
كارشــناس اقتصادى ايتاليا در اين خصوص به شبكه اسكاى اسپورت ايتاليا 
گفت: « با شرايط فعلى، يوونتوس از محل فروش توليدات و خدماتى كه برند 
19اين باشگاه روى آن قرار دارد، 19اين باشگاه روى آن قرار دارد، 19 ميليون يورو در سال درآمد دارد اما رقمى 
كه باشگاه هايى مانند منچســتريونايتد، رئال مادريد و بارسلونا از اين بخش 
5 يا 5 يا 5 برابر است. پس باشگاه بايد در اين زمينه پيشرفت كند و ورود  4دارند، 4دارند، 4
رونالدو مى تواند نشانه اى از رخ دادن اين اتفاق باشد. اگر يوونتوس بخواهد 
به رونالدو 60 ميليون يورو حقوق ناخالص پرداخت كند، 50 ميليون يورو 
در سال درآمدش از محل فروش محصولاتش افزايش پيدا خواهد كرد.»

 افزايش قيمت سهام باشگاه
 از زمانى كه بحث انتقال رونالدو به يوونتوس مطرح شده، سهام اين 
22باشگاه در عرض سه روز 22باشگاه در عرض سه روز 22درصد افزايش پيدا كرده است و طبق 
665ادعاى مؤسسه «كالچو و فيانتزا» ارزش باشگاه از 665ادعاى مؤسسه «كالچو و فيانتزا» ارزش باشگاه از 665 ميليون يورو 
825به 825به 825 ميليون يورو رســيده است. در همين حال گفته مى شود 
كه ديگر شركت هاى تحت مالكيت خانواده آنيلى (مالك باشگاه 
يوونتوس) قرار است در پرداخت حقوق رونالدو به باشگاه كمك 
كنند. اكِسور، شركت مادر و كنترل كننده ديگر شركت هاى تحت 
مالكيت خانواده آنيلى از جمله كارخانجات خودروسازى فرارى، 
فيات و جيپ قرار است پرداخت بخشــى از حقوق رونالدو را 

متقبل شوند. 
 كلكسيون ماشين هاى لوكس

رونالدو علاقه فراوانى به خودروهاى لوكس نشــان داده و 
كلكســيونى از آن ها را هم در اختيار دارد و طبق ادعاى 
24شبكه هاى سوله 24شبكه هاى سوله 24، همين موضوع سبب شده كه شركت 
فرارى براى استفاده از اين ستاره پرتغالى به عنوان يك 
چهره تبليغاتى در سراسر جهان برنامه ريزى كند و به اين 
ترتيب بخشى از درآمد او در ايتاليا هم مى تواند از اين محل 

تأمين شود.

ميليونى بانوى پير از خريد «رونالدو» سود 

ورزش: باكا با از دست دادن ضربه پنالتى آخر مقابل انگليس زمينه ساز حذف كلمبيا از جام جهانى 2018 شد تا در پى اين ناكامى 
با تهديد به مرگ روبرو شود.   كارلوس باكا مهاجم كلمبيايى باشگاه ويارئال كه به عنوان بازيكن تعويضى مقابل انگليس به ميدان 
آمد به عنوان آخرين بازيكن اين تيم در ضيافت پنالتى ها پشت توپ  ايستاد تا با از دست دادن اين ضربه باعث و بانى حذف اين تيم 

از رقابت هاى جام جهانى 2018 شود.
 اين اتفاق كه چندان به مذاق كلمبيايى ها خوش نيامد دردسرهاى بزرگى براى كارلوس باكا رقم زد تا جايى كه   رسانه هاى اين كشور مدعى شدند 

كارتل هاى قدرتمند كلمبيايى مهاجم ناكام تيم ملى اين كشور را تهديد به مرگ كرده اند.
 اين خبر در حالى به سوژه جنجالى محافل فوتبالى كلمبيا تبديل شده است كه مشابه اتفاقى است كه سال ها پيش در پى ناكامى تيم ملى كلمبيا 

در جام جهانى 94 آمريكا براى يكى از ملى پوشان اين كشور افتاد و باعث قتل او توسط كارتل هاى قدرتمند كلمبيايى شد.

ورزش:  جايگاه هفت ملى پوش كشورمان در ليست برترين بازيكنان مسابقات جام جهانى 2018 تنزل يافت.  سايت انگليسى «بليچر ريپورت» 
ليست 100 بازيكن برتر مسابقات جام جهانى 2018 روسيه را پس از پايان مرحله يك هشتم نهايى اين رقابت ها به روزرسانى كرد كه در رده بندى 
برترين دروازه بانان، عليرضا بيرانوند با دو پله سقوط در مكان چهارم قرار گرفت. در رده بندى «مدافعان راست و بال هاى  دفاعى راست» هم رضاييان 
با دو پله سقوط در مكان پنجم اين رده بندى قرار گرفته است. در رده بندى «مدافعان چپ و بال  هاى دفاعى چپ» احسان حاج صفى با پنج پله سقوط 
در مكان هشتم اين رده بندى ايستاده است. در رده بندى «مدافعان ميانى» مرتضى پورعلى گنجى با هفت پله سقوط در رده يازدهم اين رده بندى 
جاى گرفت و سيدمجيد حسينى با پنج پله سقوط در رده هجدهم اين رده بندى ايستاد. در رده بندى «هافبك هاى دفاعى و ميانى» اميد ابراهيمى 
با چهار پله سقوط و سعيد عزت اللهى بدون تغيير جايگاه به ترتيب در رده هاى شــانزدهم و نوزدهم اين رده بندى مشاهده مى شوند. در رده بندى 

«هافبك هاى نفوذى و بال ها» و «مهاجمان» نامى از ملى پوشان كشورمان ديده نمى شود. 

داستان اسكوبار
 تكرار مى شود؟
مهاجم سرشناس كلمبيا 
تهديد به قتل شد

سقوط بازيكنان ايرانى
 در ليست 100 بازيكن 
برتر جام

اميرمحمد سلطانپور:  امشب تكليف دور يك چهارم نهايى رقابت هاى جام جهانى 
مشخص خواهد شد تا چهره چهار تيم پايانى مسابقات را مشاهده كنيم. تقابل انگليس 
در مقابل سوئد و روسيه مقابل كرواسى مى تواند آبستن حوادث غير قابل انتظارى باشد؛ 

مثلا حضور سوئد و ميزبان نه چندان پراميد در بين چهار تيم پايانى؟!
نبرد سخت جان ها

بازى انگليس و سوئد، تقابل دو تركيب بسيار متفاوت است. انگليس تنها تيم جام جهانى 
2018 محسوب مى شود كه تمامى 23بازيكن كاروانش در ليگ داخلى اين كشور بازى 
مى كنند. از طرف ديگر سوئد در كنار سنگال يكى از تنها دو تيمى است كه هيچ بازيكن 
اين كشور در ليگ داخلى آن عضويت ندارند. انگليس در بازى امشب روى كاغذ شانس 
بيشترى براى پيروزى دارد اما سوئد اهميتى به اين قضيه نمى دهد. آن ها ثابت كرده اند 
كه در چند وقت گذشــته هيچگاه به اين «روى كاغذ بهتر بودن» حريف نبايد اهميت 
دهند. چه زمانى كه باعث حذف هلند و ايتاليا شدند، چه در مقابل آلمان كه در آخرين 
لحظات نتوانســتند امتيازى كه لياقتش را داشتند كسب كنند، چه در مقابل مكزيك 
كه آن ها را با 3گل در هم كوبيدند و حتى در دور يك هشتم نهايى مقابل سوئيس نيز 
كارشناسان شانس بيشتر را به سوئيسى ها مى دادند اما زرد پوشان بدون توجه به اين 
داستان ها كار خود را كرده، در دفاع فوق العاده بودند و با جنگندگى مثال زدنى اكنون 

در ميان هشت تيم برتر جهان قرار گرفته اند.
از طرف ديگر انگليس با وجود قرعه خوبى كه در اين جام تاكنون نصيبش شده، با جمع 
كردن بازيكنان جوان و جذاب در كنار يكديگر اميدها براى كســب عنوان قهرمانى را 

حتى از زمان پرستاره ترين تيم هاى خود در اين تورنمنت 
افزايش داده است. البته آن ها از اقتدار لازم يك قهرمان به 
دور هستند و نمى توان تيمشان را با بهترين هاى تاريخ جام 

جهانى مقايسه كرد.
اين بيســت و پنجمين تقابل تاريخ انگليس و سوئد است 
كه شــامل 8 برد براى انگليس و 7 برد براى ســوئدى ها 
بوده اســت. اين دو تيم دو بار در تاريخ جام جهانى نيز به 
مصاف يكديگر رفته اند كه هر دو با تساوى 1-1 و 2-2 به 

پايان رسيده است. 
آ خرين نفس روس ها

كرواســى همان تيم جذابى را دارد كه در 1998 داشت. 
آن ها نه تنها خــواص جالب توجه تيم هاى شــرق اروپا 
مثل جنگندگى و قدرت بدنى بالا را دارا هســتند بلكه در 
كنار آن از موهبت تكنيك و مهارت هاى فردى فوق العاده 
اى نيز در بين چند بازيكن خود بهره مند هســتند. چنين 
تركيبى مى تواند براى آن ها عنوان قهرمانى جام جهانى را 
به ارمغان بياورد و با توجه به تيم هاى باقى مانده و راحتى 
مسير براى كرواســى چنين قهرمانى آنچنان ابروهاى ما 
را بالا نخواهد برد. كرواســى البته در دور گذشــته مقابل 

دانمارك آن صلابت دور گروهى را نداشــت اما مى توان 
جنگندگى تيم هاى اســكانديناوى را بهانه خوبى براى به 
دردسر افتادن آن ها قلمداد كرد. از طرف ديگر روسيه را 
بايد بهترين نمونه براى اســتفاده از ميزبانى عنوان كرد. 
البته نــه آنگونه كه مردم اين كشــور فشــار خاصى را به 
حريفان بياورند؛ در واقع تماشــاگران آن ها در بين چند 
دوره گذشته جام جهانى، كم شورترين طرفداران تيم هاى 
ميزبان بــوده اند. به عنوان مثال در بازى حســاس مقابل 
اسپانيا چندين بار بازيكنان روسيه از تماشاگران خواستند 
كه آن ها را تشويق كنند در حالى كه اگر در چنين ميدانى 
قرار نيســت اين كار را انجام دهند پس كجا اين كار را مى 
كنند؟! ديدار در يــك چهارم نهايى مى توانســت تقابل 
سخت ترى نسبت به كرواسى براى روسيه به همراه داشته 
باشــد؛ نه از آن جهت كه كرواسى تيم ضعيفى است چون 
همين چند سطر پيش از شانس بالاى آن ها براى قهرمانى 
جهان گفتيم اما استايل بازى آن ها مى تواند همان چيزى 
باشد كه روس ها مى توانند از پس آن بر بيايند يا حداقل 
مانند اسپانيا آن را تحمل كنند و بازى را به ضربات پنالتى 

بكشند. در آن جا مى تواند خدا بار ديگر با آن ها باشد. 

 شب آخر مرحله يك چهارم نهايى 

كروات ها،  سفره ميزبان را جمع مى كنند؟

نمونه مثبت دوپينگ سوء تفاهم بود

تبرئه عزت اللهى 
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خبر

«تاريخ مستطاب آمريكا» به چاپ يازدهم رسيد

باشگاه خبرنگاران: «تاريخ مستطاب آمريكا»، تاريخ اين كشور را از بدو 
تأسيس تاكنون در عرصه هاى داخلى و خارجى به زبان طنز روايت مى كند 
و البته يك فصل را هم به تاريخ تعاملات آمريكا با ايران اختصاص داده 
است. نگارش متن طنز را محمدصادق كوشكى و طراحى كاريكاتورها را 
نيز مازيار بيژنى انجام داده اند. اين پروژه سه فصل كلى دارد: 1- تشكيل 

آمريكا 2- آمريكا در جهان 3- آمريكا و ايران.
در توليد محتواى اين اثر ســعى شــده تا پژوهش كاملى صورت گيرد، 
به طورى كه، علاوه بر محمدصادق كوشــكى، از مشورت فؤاد ايزدى و 
عباس ســليمى نمين نيز بهره برده است. همچنين در استفاده از منابع 
مكتوب نيز سعى شده تا از منابع معتبر (ترجيحاً كتاب ها و مقالات مرجع 
در موضوعات مورد نظر) استفاده شود و از جست وجوى اينترنتى پرهيز 
شود. علاوه بر اين جهت روايت بخش مربوط به موضوعات تاريخ تاسيس 
آمريكا، فضاى داخلى آمريكا و سياســت هاى بين المللى آمريكا از منابع 
غير ايرانى استفاده شده و همچنين در مورد موضوع سياست هاى آمريكا 
در قبال ايران، بيشتر از منابع منتشر شده توسط وابستگان رژيم پهلوى 

بهره برده است.

 بخشى از مقدمه كتاب
تاريخ ايالات متحده آمريكا خيلى جدى اســت! آن قدر جدى كه حتى 
بخش ها و قسمت هاى شوخى آن هم جدى است! چون آمريكايى ها بر 
خلاف ظاهرشان بيش از حد مجاز جدى اند! واقعاً چه جورى بايد با تاريخ 
ملتى كه اسطوره اش «كابوى»، نماد هويتى اش «غرب وحشى»، پيروزى 
شــاخصش «انفجار بمب هاى اتمى در ژاپن»، غذاى ملى اش «همبرگر»، 
عامل برترى اش «هزاران موشك و بمب هسته اى» و هنرمند اخراجى اش 
«چارلى چاپلين» است، شوخى كرد؟ (لابد مى دانيد چاپلين سال هاى سال 
در تبعيــد زندگى كرد، چون مقامات آمريــكا او را اخراج كرده بودند! او 
پــس از جنگ جهانى دوم تا لحظه مرگــش امكان زندگى در آمريكا را 
نيافت، چون بعضى فيلم هايش به مذاق سياستمداران آمريكايى خوش 

نيامده بود!)

نمايش 100 پوستر در «حمايت از كالاى ايرانى»

فارس: نمايشگاه پوستر حمايت از كالاى ايرانى با مشاركت سازمان ملى 
استاندارد و مركز تجسمى حوزه هنرى، ساعت 15 روز يكشنبه هفدهم 

تيرماه در گالرى ابوالفضل عالى حوزه هنرى افتتاح خواهد شد.
بــه دنبال برپايى كارگاه هنرى با موضوع «حمايــت از كالاى ايرانى» در 
رشته هاى گرافيك و كارتون كه در روزهاى پنجم تا هفتم ارديبهشت ماه 
در محل سازمان استاندارد برگزار شد، تعداد 400 اثر توسط 70 هنرمند 
مدعو به اين كارگاه آموزشى، خلق شد كه از ميان اين آثار، 100 اثر براى 
ارائه در نمايشگاه انتخاب شد. همچنين سيد حسن موسى زاده، محمدرضا 
دوست محمدى، مصطفى اسدالهى و سيد مسعود شجاعى طباطبايى به 

عنوان اعضاى هيئت انتخاب آثار، وظيفه داورى آثار را عهده دار بودند.
اين نمايشگاه از روز 17 لغايت 23 تيرماه همه روزه (به جز ايام تعطيل) از 

ساعت 9 تا 18 پذيراى علاقه مندان به آثار هنرى است.

پنجمين كنگره بين المللى «عرس بيدل»  برگزار شد
فارس: پنجمين كنگره بين المللى عرس بيدل پنجشنبه (14 تير ماه) با 
حضور غلامعلى حدادعادل در كانون پرورش فكرى كودكان و نوجوانان، 
برگزار شــد. حدادعادل رئيس فرهنگســتان زبان و ادب فارسى، درباره 
راه هاى آشتى با بيدل دهلوى اظهار داشت: بيدل عمدتا در 40 سال اخير 
به مردم ايران معرفى شده؛ و من در مقاله اى مفصل اين مطلب را توضيح 
دادم با عنوان آشــتى با بيدل، چرا كه ما ايرانيان بتازگى با بيدل آشتى 
كرده و در ســرآغاز بيدل شناسى در عصر خود قرار گرفته ايم. به گفته 
حدادعادل شــعر بيدل از حيث مضمون و محتوا و درون مايه يك شعر 
متعالى است و تعالى در شعر او موج مى زند. در واقع شعر بيدل قدسى و 
ملكوتى است. شعر او همه و تماماً انگشت اشاره به سوى آسمان امر مطلق 
قدسى و حقيقت قدسى است. رئيس فرهنگستان زبان و ادب فارسى با 
تأكيد بر اينكه بيدل مطلق پسند و مطلق پرست است، توضيح داد:  شعر 
بيدل سرشار از عشق، نياز و نيايش است. كشش و كوشش در شعر او موج 
مى زند. شعر او درياى جوشان و خروشان است. در همه جاى شعر انسان 
مطرح است اما نه انسان جدا از خدا و نه انسان بى خدا و نه انسان ايستاده 

در برابر خدا بلكه انسان خدايى، شعر بيدل حكايت انسان و خداست.

دفتر تئاتر مردمى چابهار افتتاح شد
مهر: سيد مجتبى حسينى معاون هنرى وزير فرهنگ و ارشاد اسلامى در 
سفر به چابهار با حضور در اداره فرهنگ و ارشاد اسلامى اين شهرستان با 
تعدادى از هنرمندان تئاتر و انجمن هنرهاى تجسمى چابهار به گفت وگو 
پرداخت و در بخش ديگر اين سفر دفتر تئاتر مردمى چابهار را با حضور 

هنرمندان تئاتر اين شهر افتتاح كرد.
حسينى در جمع هنرمندان تئاتر چابهار گفت: اينكه دو گروه ثبت شده 
تئاتر در اين شهرستان فعاليت دارند بيانگر ميزان رشد فعاليت هاى هنرى 
اين منطقه است. قطعاً استعداد و استطاعت اين سرزمين آفتاب و اميد، 
بسيار بيشتر از اين است و ما با كمك هم بايد براى بهسازى امكانات اين 

منطقه بيشتر تلاش كنيم.

گفت و گو با محمدرضا شرفى خبوشان به بهانه انتشار چهارمين چاپ «بى كتابى»

ادبيات بهترين راوى تاريخ است

مهر: دبير شانزدهمين دوره جايزه قلم زرين در اظهارنظرى 
قابل اعتنا از بى اخلاقى ادبى برخى از اهالى قلم در مواجهه 
بــا اين جايزه انتقاد كرد. كمتر از يــك روز پس از برگزارى 
اختتاميــه شــانزدهمين جايزه قلم زريــن و اهداى جوايز 
برگزيدگان اين جشنواره، دبير اين جايزه در اظهارنظرهايى 
به گلايه از برخى نويسندگان در مواجهه با اين جايزه ادبى 
پرداخت. وجيهه سامانى در صفحه شخصى خود در يكى از 
شبكه هاى مجازى با تشكر از اعتماد انجمن قلم به وى براى 
تغيير در روال انتخاب داور براى اين جايزه، عنوان داشته كه 
شــانزدهمين جايزه قلم زرين در سال جارى و به اصرار وى 
براى نخســتين بار 6 داور خارج از مجموعه اعضاى انجمن 
قلم را در داورى ها داشــته اســت. وى در بخش ديگرى از 
اين متن آورده اســت: دبيرى جايزه قلم زرين به تجربه اش 
مى ارزيد. اينكه خيلى از آدم ها را بهتر بشناسيم، دوستان و 
همكاران همراه، آدم هاى غير همراه و سنگ انداز، داوران خود 
شيفته اى كه براى حضورشان شرط حضور نداشتن ديگرى 

را مى گذاشتند و خيلى راحت آدم ها را قضاوت مى كردند... 
دوستان و همكارانى كه هنوز تعريف درستى از وظايف دبير 

يك جشنواره ندارند و توقعاتشان واقعاً حيرت آور است! 
وى در ادامه به ســختى پروسه انتخاب داوران و تأييد شدن 
آن ها توســط هيئت مديره انجمن قلم اشاره كرده و افزوده 
است: جلسات نهايى داورى و بحث ها و امتيازات و گپ وگفت ها 
هم... كه گفتن ندارد. الآن هم كه حكايتش هنوز تمام نشده 
است. خيلى هســتند كه ناراضى و دلخورند. مثلا آن بنده 
خدايى كــه بلاكم كرد يا بزرگوارى كه پيــام داد و به خدا 
واگذارم كرد يا دوســتانى كه به ناحق گفتند من و داورانم 
دورهمى داشــتيم نه داورى... به داورى اعتراض دارند و فكر 
مى كنند در حقشان اجحاف شده... فكر مى كنند مثلث قلم 
زرين، دبير و داورها دست به دست هم داده اند تا كار آن ها را 
ناديده بگيرد و كار ديگرى را بالا بياورد. چرا؟ حتماً منفعتى 
پشت اين انتخاب هاى بوده... همه اين تصورات و توهمات آن 

هم از جانب دوستان، تلخ و غم انگيز است....

ادبيات

گلايه دبير «جايزه قلم زرين»  از بى اخلاقى ها

موسيقى

سرگشتگى انسان مدرن در «رژه كور»

 ادب و هنر/ خديجــه زمانيان  چهارمين 
چــاپ «بى كتابى» نوشــته محمدرضا شــرفى 

خبوشان به بازار كتاب آمد. 
«بى كتابى» كه در اســفند 95 منتشر شده بود با 
اســتقبال مخاطبان روبه رو شد و در سال 96 كه 
توانست برگزيده جايزه جلال آل احمد در بخش 

رمان شود به چاپ سوم رسيده بود. 
محبوبيت «بى كتابى» پا را از مرزهاى ايران فراتر 
گذاشت، به طورى كه به گفته نويسنده در سال 
96 و در نمايشــگاه كتاب پاريس چندين ناشر 
خارجى براى ترجمه و انتشــار اين كتاب اعلام 
آمادگى كردند و در سى و يكمين نمايشگاه كتاب 
ترجمه عربى و فرانسه از اين كتاب به مرحله عقد 

قرارداد رسيد. 
اين بار كتاب را از زاويه مهم ترين مبحثى كه در 
كتاب وجود دارد و نويسنده بر آن تمركز داشته 
و كانون كتاب را همين مســئله قرار داده است، 

بررسى كرديم. 
«بى كتابى» اولين اثر داستانى است كه بر واقعه به 
توپ بستن مجلس متمركز شده و بخش زيادى از 
داستان به اين واقعه و فضاى مشروطه اشاره دارد 
اين در حالى است كه به گفته خبوشان تاكنون 
در ادبيات داستانى معاصر هيچ كتابى با اين سطح 
توجه، به اين مقطع مهم در تاريخ نپرداخته است.
به انگيزه انتشــار چاپ چهارم اين كتاب به سراغ 
او مى رويم تا دليل توجه نويسنده «بى كتابى» به 
مسئله مشروطه و واقعه به توپ بستن مجلس را 

از زبان خودش بشنويم.

 وقايع تاريخى مثل مشــروطه و به توپ 
بستن مجلس چقدر در ادبيات ما نمود دارد 
و چرا نويســندگان بايد به وقايع تاريخى 

توجه بيشترى كنند؟
اگر بخواهيم در ادبيات داستانى حرفى براى گفتن 
داشته باشــيم بايد بر تحولات مهمى كه جزوى 
از تاريخ و سرنوشــت ماست، اتكا كنيم، تاريخى 
كه در آن عناصر داستانى فوق العاده اى هم وجود 
دارد. يكى از اين رخدادهاى تاريخى كه ظرفيت 
داســتانى خوبى دارد جريان مشــروطه است و 
برجسته ترين نكته جريان مشروطه واقعه به توپ 

بستن مجلس است. 

اين مسئله از آن جايى اهميت بيشتر پيدا مى كند 
كه مى بينيم در دنيا ملت ها و كشورهايى كه براى 
رسيدن به وضعيت مطلوب در حوزه قانون گذارى 
و محدود كردن اختيارات يك شخص مستبد و 
تغيير شرايط حكمرانى، تلاش كرده اند، انگشت 
شــمارند بنابراين مشخص اســت كه اين واقعه 
جنبه هايى دارد كه در بستر آن مى توان ادبيات و 

آثارى توليد كرد كه ابعاد جهانى پيدا كنند. 
به هر حال ادبيات و نويســنده موظف اســت از 
ظرفيتى كه تاريخ برايش ايجاد كرده، اســتفاده 
كند. نويســنده ها با موضوع مشروطه و به توپ 
بســتن مجلس داستان هايى نوشــته اند اما اين 
نوشــته ها به مرحله كنكاش، تــلاش براى ورود 
جزئى تر به اين وقايع همراه با نگاهى روشنگرانه 

نبوده است. 

 دســتاوردهاى نويســنده از مشروطه 
و بررسى آن شــرايط و انعكاس آن ها در 
داستان، چقدر براى مخاطب و ادبيات امروز 

اهميت دارد؟ 
ببينيد دريافت ها و مطالعات نويسنده از يك واقعه 
تاريخــى و روايت آن با زبان داســتانى مى تواند 
تاريكى هــاى آن برهه زمانــى را براى مخاطب 
امروز روشن كند. مثلاً شايد واقعه به توپ بستن 
مجلس در چهار ساعت و در تاريخ 1287 شمسى 
و 1326 قمرى و در مــاه جمادى الاول رخ داده 
است اما اين واقعه بر اثر مقدماتى به وجود آمده و 
يك شبه رخ نداده است. اين واقعه نتيجه وقايع، 
پيشــامدها، رفتارها و كنش هايى بوده است كه 

بررسى اين مسائل و وقايع خيلى مهم است. 
دســتاوردهاى ما از مشــروطه و بررسى اوضاع 
مختلف ايران در اين برهه از تاريخ بسيار ضرورى 
اســت. مثلاً در تاريخ گفته شــده به توپ بستن 
مجلس با فرمان محمدعلى شــاه و با همكارى 
لياخوف روســى بوده اما اين گفته، همه واقعيت 

نيست. 
مردم بايد بدانند اين واقعه دلايل فرهنگى، رفتارى 
و اجتماعى ديگرى از جمله عملكرد نمايندگان 
مجلس و عملكرد اقشار مختلف مردم داشته است 
و ويران شدن مجلس محصول شرايطى است كه 
افــراد از داخل آن را رقم مى زنند و زمينه را براى 

ورود و ويران كردن عنصر بيگانه مهيا مى كنند. 
همه اين ها بايد براى انســان امروز بيان شــود 
و نســل امروز بداند وظيفه فردى ما در برابر آن 
چيزى كه در حوزه قانون گذارى به دســت آمده 
است، چيست. وظيفه ادبيات و نويسنده، توجه به 
رخدادهايى است كه در تاريخ وجود دارد و ادبيات 
مى تواند اين تاريخ را به بهترين شكل براى نسل 
امروز بازگو كند. بنابراين نگاه «بى كتابى» به واقعه 
به توپ بســتن مجلس، نگاهى به درون است و 

بررسى واقعه از اين منظر كه در روزگار امروز تنها 
راه نجات و پيشــرفت ما احترام و اعتنا به قوانين 
اســت و فقط با همين اصل است كه مى توانيم 
بحران هاى امروز را به سلامت پشت سر بگذاريم. 

 يكى از ويژگى هاى ادبيــات، نگاه تازه 
به وقايع تاريخى اســت. اين نگاه تازه در 

«بى كتابى» چگونه محقق شده است؟ 
اگر بخواهيم مثــلاً راجع به همين واقعه به توپ 
بستن مجلس صحبت كنيم، بايد بگويم در منابع 
تاريخى دلايل زيادى براى به توپ بستن مجلس 
قيد شده است كه با رويكرد و نگاه تازه اى مى شود 

به سراغ اين رفت. 
يكى از نگاه هاى تــازه، بى توجهى به قانون هاى 
وضع شده بوده است. در همان زمان شاه، مردم و 
حتى نمايندگان مجلس به قوانين وضع شده اعتنا 

نكردند و از نگاه من همين مسائل عامل سقوط 
مجلس شد. 

داســتانى، چقدر  ادبيات  تاريــخ  در   
نويسندگان به واقعه به توپ بستن مجلس 

توجه كرده اند؟ 
من در «بى كتابى» ســعى كــرده ام واقعه به توپ 
بستن مجلس را در قســمت كانونى كتاب قرار 
دهم، چون برايم اهميت داشــت. حتى حوادث 
ديگــر كتاب، به نوعى به هميــن رخداد مربوط 
مى شــود. اما در آثار ديگر اين وقايع در حد يك 

روايت داستانى بوده و توسط نويسندگان زير ذره 
بين برده نشده است، در حالى كه واقعه مشروطه 
و همه حوادث آن زمان ظرفيت داستانى زيادى 
دارد؛ بخصوص اينكه يك واقعه تاريخى وقتى وارد 
ادبيات مى شود جنبه هاى نمادين و عميقى پيدا 
مى كند و ريز شدن و دقت بر حوادث و پيامدهاى 
آن واقعه، مى تواند در توليد آثار در حوزه ادبيات 
داســتانى كمك كند به اين شرط كه نويسنده 
نگاهى جست وجوگرانه و همراه با كنكاش داشته 
باشــد و با گوشه چشمى به زمانه اكنون خودش 

پديده هاى تاريخى را مطالعه كند.

برش

اگر بخواهيم در ادبيات داستانى 
حرفى براى گفتن داشــته باشيم 
بايــد بر تحولات مهمــى كه جزوى 
از تاريخ و سرنوشت ماست، اتكا 
كنيــم، تاريخى كــه در آن عناصر 
داستانى فوق العاده اى هم وجود 

دارد

مهر: كارگردان نمايش «رژه كور» عنوان كرد: اين اثر نمايشى 
انسان مدرن را به تصوير مى كشد؛ انسانى كه به جاى توجه 
به قواعد و قوانين دنياى اجتماعى دست به نابودى و ويرانى 

زده است.
عليرضــا طاهرى كارگردان نمايــش «رژه كور» كه در تئاتر 
مستقل تهران روى صحنه است درباره اجراى اين اثر نمايشى 
گفت: «رژه كور» تا 29 تير در تئاتر مستقل تهران روى صحنه 
اســت و خوشبختانه با وجود برگزارى جام جهانى و كنكور 
و امتحانات دانشــجويان تا امروز از استقبالى كه از كار شده 

راضى هستم و اميدوارم اين استقبال ادامه دار باشد.
مخاطبانى كه بيشتر اهل فلسفه هستند و جهان بينى خاصى 
در زندگى شــان دارند و همچنين استادان هنر و فلسفه از 
ديدن نمايش رضايت داشــتند و بازخوردهاى خوبى به ما 

انتقال دادند.
طاهرى درباره ايــده اجرايى نمايش توضيح داد: در نمايش 
شاهد حضور تعداد زيادى بازيگر هستيم كه وارد صحنه شده 

و هركس مشغول انجام كارى است بدون اينكه اين افراد به 
هم توجه و نگاه كنند. اين كاراكترها مدام با ريختن آشغال و 

ايجاد صداهاى ناهنجار به صحنه آسيب مى رسانند. 
در پايان مخاطبان شــاهد يك آشغال دانى شلوغ و نامنظم 
هســتند در حالى كه در ابتدا صحنه اى خلــوت و تميز را 

مى ديديم.

 نمايشنامه اى بدون شخصيت
اين كارگردان بيان كرد: اين نمايشنامه داستان مشخص و 
شخصيت ندارد و تنها دو برخوان دارد ولى درباره آن مى توان 
گفت كه يك ديد كلى نســبت به انسان مدرن دارد كه به 
وسيله كلمات بيان مى شود؛ انسانى كه به دنيا مى آيد، قوانين 
و كلمات را ياد مى گيرد اما درست از آن ها استفاده نمى كند 

و به همه چيز آسيب مى زند.
اين نمايش تا 29 تيرماه هر شب ساعت 21 در تئاتر مستقل 

تهران اجرا مى شود.

گزارش ويژه

زمانيان: «روايت ســاده از ماجرايى پيچيــده» با روايت 
داســتان دلدادگى «الياس» به دختر خان، «صفورا» شروع 

مى شود. 
عشــقى كه خيلى زود نفــرت جايگزينش مى شــود و 
ماجراهاى ديگرى كه پــى در پى آن مى آيد و مخاطب را 

آرام آرام با داستان اصلى كتاب درگير مى كند. 
«روايتى ســاده از ماجرايى پيچيده» نوشته ابراهيم حسن 
بيگى اگرچه با يك ماجراى عاشــقانه آغاز مى شــود اما 
بتدريج مخاطب را وارد مســائل پيچيده اجتماعى دوران 
ارباب و رعيتى پيش از انقلاب مى كند. مسائلى كه نويسنده 
كتاب آن ها را با زبانى ســاده براى مخاطبش كه نوجوانان 

هستند بيان مى كند. 

 برگزيده جشنواره داستان انقلاب 
پنجشنبه گذشــته شــانزدهمين دوره جايزه قلم زرين، 

برگزيدگان خود را در بخش هاى مختلف معرفى كرد. 
در بخش داســتان و رمان كودك و نوجوان كتاب  «روايت 
ساده از ماجرايى پيچيده » نوشته ابراهيم حسن بيگى به 
همراه «باغ خرمالو» نوشته هادى حكيميان به عنوان آثار 

شايسته تقدير در اين بخش شناخته شدند. 
اين در حالى است كه «روايت ساده از ماجرايى پيچيده » 
سال گذشته در دهمين جشنواره داستان انقلاب در بخش 

رمان نوجوان به عنوان اثر برگزيده انتخاب شد. 
 اين رمان در آذر 96 توســط انتشارات سوره مهر منتشر 
شد. نويسنده در قالب اين كتاب مخاطبش را به زادگاهش 
يعنى تركمن صحرا مى برد و او را با مسائل ارباب و رعيتى و 

ظلم و استبداد دوران قبل از انقلاب آشنا مى كند. 
به گفته نويسنده كتاب، آن زمان در منطقه تركمن صحرا 
مباحث ارباب و رعيتى و بحث زمين هاى فراوان، حاصلخيز 
تركمن صحرا كه دست تيمسارها و وابستگان دربار بوده، 
موجب فاصله طبقاتى و ظلم عده اى نسبت به عده اى ديگر 
مى شده است. همين تناقض نويسنده را وادار مى كند در 

خصوص مشكلات آن زمان داستان بنويسد. 
حســن بيگى در توضيح بيشــتر در خصوص داســتان 
«روايت ســاده از ماجرايى پيچيده » و انگيزه هاى نوشتن 
اين داســتان، مى گويد: ظلم و استبداد كه در جامعه آن 
زمان منطقه تركمن صحرا وجود داشت سبب نوشتن اين 
رمان شد تا نوجوان امروزى كه انقلاب را نديده و از اوضاع 
و شــرايط قبل از انقلاب آگاه نيست، از مسائل جارى آن 

زمان مطلع شود.  
نويسنده رمان«شب ناســور» ادامه مى دهد: اكنون عده اى 
بر اين باورند كه شرايط قبل از انقلاب گل و بلبل بوده است 
و اين مسئله را ترويج مى دهند در حالى كه اگر واقعاً همه 
چيز بر وفق مراد مردم بود، پس علت انقلاب 57 چه بود. 
خواندن اين كتاب پاسخ به پرسش ها و شائبه هاى نوجوان و 
جوان امروزى است كه چرا مردم در سال 57 انقلاب كردند 
و مطمئناً مخاطب پس از خواندن اين كتاب براى بسيارى 

از سؤالاتش پاسخ خواهد يافت. 

 گفتن از «عشق» يكى از ضروريات ادبيات 
اين نويسنده برگزيده در پاسخ به اين پرسش كه معمولاً 
نوشتن از«عشق» يكى از خطوط قرمز رمان نويسى نوجوان 
است و چطور شما به اين مسئله پرداختيد، مى گويد: بله 
متأسفانه اين تفكر اشتباه وجود دارد كه براى گروه سنى 

نوجوان نبايد از «عشق» نوشت. 
در حالــى كه به اعتقاد من نه تنهــا ادبيات، در كل هنر 
بايد به اين مسئله بپردازد، چون جرقه هاى اوليه عشق و 
تمايلات عاشقانه در سن نوجوانى زده مى شود و دوستان 
فكر مى كنند به دليل رعايت بعضى مسائل اخلاقى نبايد به 
اين موضوع پرداخت. البته نبايد بى اخلاقانه از عشق نوشت 
و حتى در ادبيات بزرگسال هم نبايد از عشق مبتذل حرف 
زد ولى بيان مفهوم «عشق» كه مفهومى مقدس است و در 
اعتقادات دينى ما وجود دارد به شــكل سالم و درست از 

ضروريات ادبيات است. 

نويسنده «روايتى ساده از ماجرايى پيچيده» توجه به عشق 
را در اين اثر از جاذبه هاى كتابش مى داند، او مى گويد: شايد 
يكى از جاذبه هاى شروع داستان من همين موضوع عشق 
اســت. خيلى ها در ابتدا گمان كردند من وارد اين منطقه 
ممنوعه شــدم اما من آگاهانه صحنه شروع داستان را به 
عشق اختصاص دادم و همين عامل موفقيت داستان بوده 
اســت. «پسرى كه به دخترى نگاه مى كند و فكر مى كند 
عاشق شده اســت» من با همين ترفند وارد بيان مسائل 
پيچيده اجتماعى آن دورانى شــدم كه نوجوان امروز آن 
را درك نكرده اما با زبانى ســاده آن را مى خواند. ماجراى 
عاشقانه در طول داستان خيلى ظريف ادامه پيدا مى كند 
اما هيچ گاه مبتذل نمى شــود. حسن بيگى با بيان اينكه 
نويســنده ها بايد از اين تجربه ها در داســتان شان داشته 
باشند و با زيركى از آن به عنوان جاذبه هاى داستان شان 
استفاده كنند، اعتراف مى كند شــايد اگر من در اين اثر 
بيشــتر به موضوع عشــق مى پرداختم، كتاب من هم با 

مشكل مواجه مى شد اما با توجه به شناخت و آگاهى من از 
خطوط قرمز سعى كردم با احتياط بخشى از مسائل واقعى 
جامعــه آن زمان را مطرح كنــم و در كنار آن به مبحث 

خشن و ظالمانه ارباب و رعيتى آن دوران بپردازم. 

  چرا آثار تقدير مى شوند و نه برگزيده؟ 
چــرا در بعضى بخش هاى جوايز ادبــى، برگزاركنندگان 
و داوران ترجيــح مى دهند آثار را به عنوان تقدير معرفى 
كنند و نه برگزيده؟ اين نويسنده حوزه كودك و نوجوان 
پاســخ مى دهد: با توجه به اينكه ايــن كتاب در دهمين 
جشنواره داســتان انقلاب برگزيده شد، تنها تصور من از 
برگزيده شدن اثرم در جايزه «قلم زرين» فقط محدوديت ها 
و بحران هاى مالى جوايز است حتى برگزار كنندگان سقف 
و ارزش مالى جايزه ها را هم پايين آورده اند و اگر در دورانى 
به چنين جايزه اى در حد تقدير سه سكه تعلق مى گرفت 

اكنون قيمت يك سكه را به نويسنده پرداخت مى كنند.

جايزه قلم زرين از «روايت ساده از ماجرايى پيچيده» ابراهيم حسن بيگى تقدير كرد 

پاسخى عاشقانه به چرايى انقلاب 57

گزارش ويژه

ادبيات بهترين راوى تاريخ است



ساره بيات به «خزه» پيوست
صباساخت : ســينمايى «خزه» به كارگردانــى منوچهر هادى و تهيه 
كنندگى على سرتيپى كه از مدتى پيش آغاز شده بود، همچنان ادامه 

دارد و گروه اين روزها مشغول انتخاب بازيگران فيلم هستند. 
ساره بيات جديدترين بازيگرى است كه حضورش در فيلم قطعى شده تا 
دومين تجربه همكارى اش با منوچهر هادى؛ بعد از سريال «عاشقانه» در 
فيلم «خزه» رقم بخورد. بابك كايدان نويسنده «خزه» و جواد نوروزبيگى 

مجرى طرح اين فيلم مى باشد.

انصراف شهاب حسينى از «مترى شش و نيم»
مهر: فيلم سينمايى «مترى شش و نيم» به كارگردانى سعيد روستايى و 
تهيه كنندگى جمال ساداتيان در مرحله پيش توليد قرار دارد و بزودى و 

طى يك ماه آينده در تهران جلوى دوربين مى رود. 
پيش از اين قرار بود، پيمان معادى و شــهاب حسينى در اين پروژه به 
عنوان بازيگر حضور پيدا كنند، كه بعد از مدتى شهاب حسينى از بازى 

در اين فيلم انصراف داد. 
تهيه كننده و كارگردان فيلــم در حال مذاكره با نويد محمدزاده براى 
حضور در اين فيلم به جاى شهاب حسينى هستند كه هنوز به نتيجه 

قطعى در اين زمينه نرسيده اند.

سينما

شنبه  16 تير 1397
15 23 شوال 1439 7 جولاى 2018  سال سى و يكم  شماره 8726 

دريچه

تغييرات جديد در پازل مديريتى سيما
دو جوان، سكاندار دو شبكه پربيننده 

سيما و سينما: امــروز مراسم توديع و معارفه مديران جديد شبكه هاى 
يك و پنج سيما برگزار مى شود. آخرين تغييرات مديريتى در صدا و سيما 
حكايت از رفتن مجيد زين العابدين از شبكه پنج سيما و جايگزين شدنش 
به جاى عليرضا برازش در شبكه يك دارد. همچنين سيدجواد رمضان نژاد 

از شبكه افق به شبكه پنج سيما مى رود.
انتصاب اين دو مدير جوان كه وارد دهه چهارم زندگى شان شده اند، نشان 
از رويكرد جوانگرايى در صدا و سيما دارد. محمدحسين رنجبران، مدير كل 
روابط عمومى صدا وسيما در صفحه مجازى خود به اين تغييرات مديريتى 
واكنش نشان داد و نوشت: دو انتصاب جديد و مهم در سازمان اتفاق افتاد 
و دو نفر از نيروهاى خاك خورده، متعهد و البته جوان ســكان دو شبكه 

مهم را با حكم معاون سيما در دست گرفتند. 
او در يادداشــت اينستاگرامى اش تأكيد كرد: اين دو انتصاب هوشمندانه 
از سوى معاون سيما و با هدايت رئيس سازمان نشان داد كه سازمان به 
نيروهاى متعهد و جوان خودش كه كار را از پايين ترين سطح در سازمان 
شروع كردند توجه ويژه دارد و هرجا هم نياز باشد نيروهاى جوان، متعهد، 

خوش فكر و خلاق را از بيرون سازمان تزريق مى كند. 

 «شرايط خاص» منتظر  زمان پخش
صبا: چند روز پيش خبرى مبنى بر پخش دو سريال «شرايط خاص» به 
كارگردانى وحيد اميرخانى و «پدر» به كارگردانى بهرنگ توفيقى پيش از 

پايان جام جهانى و از 15 تيرماه در برخى از رسانه ها منتشر شد.
سيد مرتضى فاطمى تهيه كننده سريال «شرايط خاص» ضمن تكذيب اين 
خبر گفت: برخى رســانه ها هنوز متوجه اين مسئله نيستند كه در زمان 

جام جهانى، سريالى روى آنتن شبكه سه نخواهد رفت. 
وى ادامه داد: هنوز شــبكه سه ســيما در خصوص زمان پخش سريال 
«شرايط خاص» اطلاعات و زمانى به ما نداده است و به احتمال زياد پخش 

اين سريال به بعد از جام جهانى موكول مى شود. 
گفتنى است؛ سريال شرايط خاص به تهيه كنندگى سيد مرتضى فاطمى و 
كارگردانى وحيد اميرخانى يك كمدى قصه گوى موقعيت است كه بخشى 
از اين موقعيت با جابه جايى شخصيت در طول داستان رخ مى دهد. اين 
مجموعــه نگاهى گذرا به دفاع مقدس دارد و مضامين اجتماعى با زبانى 
طنز در آن طرح مى شــود و بازيگرانى مثل كامبيز ديرباز، بهرام افشارى، 
پروانه معصومى، نادر سليمانى، مريم ســعادت و... در آن به ايفاى نقش 

پرداخته اند.

اتفاق هاى جديد در فصل سوم «ستايش»

فارس: بازيگر «ستايش3» گفت: نقشــم در اين سريال ادامه شخصيت 
صفايى شاگرد حشمت فردوس است كه در فصل سوم اتفاق هاى جديدى 

را رقم مى زند.
«قربان نجفى» بازيگر سينما و تلويزيون گفت: اين روزها مشغول بازى در 

سرى سوم سريال «ستايش» به كارگردانى سعيد سلطانى هستم.
اين بازيگر همچنين بيان داشت: بازى من اواخر فروردين ماه شروع شد و 
به احتمال فراوان تا دو ماه ديگر به شمال كشور خواهيم رفت و بخشى از 

قصه را در آنجا تصويربردارى مى كنيم. 
تصويربردارى ســريال «ســتايش 3» به كارگردانى سعيد سلطانى از 10 
فروردين در تهران آغاز شــد و گروه توليد طى ماه هاى آينده به شمال و 
شهر رامسر و جنوب كشور سفر خواهند كرد. نرگس محمدى، داريوش 
ارجمند، سيما تيرانداز، فريبا نادرى، مهدى سلوكى، رضا داوود نژاد، مهدى 
ميامى و... از بازيگران فصل جديد اين ســريال هســتند. سعيد مطلبى 
نگارش «ســتايش 3» را در 30 قسمت بر عهده دارد و آرمان زرين كوب 

تهيه كننده اين سريال است. 

فيلمبردارى «هانه» در ايران و لهستان
صبا: فيلم ســينمايى «هانه» دومين فعاليت پــولاد كيميايى در حرفه 
كارگردانى كه قرار است در دو كشور ايران و لهستان فيلمبردارى شود، در 

حال حاضر آخرين مراحل نگارش خودرا طى مى كند.
 پولاد كيميايى درباره آخريــن وضعيت فيلمنامه فيلم جديدش به نام 
«هانه» گفت: طرح فيلم آماده شده است و تا 20 روز ديگر نگارش آن به 
پايان مى رسد و پس از پايان نگارش فيلمنامه براى دريافت مجوزهاى لازم 

اقدام خواهم كرد.
وى درباره لوكيشــن هاى اين فيلم ســينمايى افزود: فيلم در دو بخش 
فيلمبردارى مى شود كه بخشى در ايران و بخشى در خارج از كشور است. 
به احتمال زياد طى مذاكرات صورت گرفته بخش دوم فيلم در كشــور 
لهستان فيلمبردارى مى شود و اميدواريم كه فيلمى داشته باشيم كه كارى 

فرهنگى و خوب در آن اتفاق بيفتد. 
كيميايى در پاســخ به اين ســؤال كــه طرح فيلمنامه فيلــم به فيلم 
قبلــى اش «معكوس» شــباهتى دارد يا خيــر؟ افزود: ايــن فيلم كاملاً 
بــا فيلم اول من متفاوت اســت و در شــرايط و جو ديگــرى فيلم رخ 
مى دهد. پولاد كيميايى فيلم ســينمايى «معكوس» را به تهيه كنندگى 
مســعود كيميايى، و بازيگرانى چون بابك حميديــان، عليرضا كمالى، 
اكبــر زنجانپور، شــهرام حقيقت دوســت و ليــلا زارع آمــاده نمايش 

دارد.

 سيما و سينما/ زهره كهندل  «مادركشى» يك 
فيلم مســتند به كارگردانى كميل سوهانى درباره 
بحران آب در ايران است. در اين فيلم، بحران بى آبى 
از ديدگاه كشــاورزان، صنعتگران و ســاير مشاغل 
مرتبط به تصوير كشــيده شــده و علت هاى ايجاد 

بى آبى و پيامدهاى آن هم بررسى شده  است.
 اين فيلــم 76 دقيقــه اى كه به ســفارش مركز 
بررســى هاى نهاد رياســت جمهورى در سال 94 
ساخته شده، نگاهى آســيب شناسانه به وضعيت 
حكمرانى آب در ايران دارد. سوهانى با ساخت اين 
مستند توانست جوايز داخلى و خارجى بسيارى را از 
آن خــود كند و تنديس زرين بهترين پژوهش را از 
نهمين جشنواره بين المللى سينما حقيقت بگيرد. با 
اين كارگردان جوان درباره روند ســاخت و حواشى 
پيرامون پخش اين مســتند گفت و گو كرديم كه 

مى خوانيد: 

 آقاى ســوهانى بفرماييد جرقه ســاخت 
مستند «مادركشى» چطور زده شد؟

اين مستند به سفارش مركز بررسى هاى استراتژيك 
رياست جمهورى ساخته شد. در واقع يكى از وظايف 
اين مركز پژوهشى، بررسى مسائل مهم كشور است 
تا نتايج را براى تصميم گيرى به دســت دولتمردان 
برســاند. من قبل از مســتند مادركشى، مستندى 
ساخته بودم كه در بخش هايى از آن به موضوع آب 
پرداخته بودم، دوستان مركز بعد از ديدن آن مستند 
به من پيشــنهاد دادند كه مستندى مستقل درباره 
آب با رويكرد حكمرانى و سياست گذارى درباره آب 
بسازم. ساخت اين مســتند حدود 18 ماه به طول 

انجاميد. 

اين مستند، تصاوير آرشيوى تاريخى   در 
مى بينيم كه به دست آوردن آن ها كار راحتى 
نيســت، اين فيلم هاى آرشيوى را چطور به 

دست آورديد؟
بخشى از فيلم هاى خيلى قديمى در اينترنت قابل 
دسترسى بود، ولى بخشى هم فيلم هاى خاصى بود 
كه در مجموعه فيلم خانه وابســته به وزارت ارشاد 
موجود است و با هماهنگى مى توان آن ها را به دست 
آورد. البته به دست آوردن فيلم هايى كه در راستاى 

پيام مستند باشد، كار سختى بود.

 در مسير ساخت به جايى رسيديد كه فكر 
كنيد سانســور و حذف آن قسمت به صلاح 

است؟
خــود سانســوى بــه معنــاى حذف عمــدى و 
مصلحت انديشانه در اين كار اتفاق نيفتاد، ولى اگر 
بخواهم دوباره مســتند مادركشــى را بسازم، وزن 
آب هاى زيرزمينى را در اين مستند بيشتر مى كنم. 
الآن بيــن دو بخش آب هــاى زيرزمينى و آب هاى 

سطحى به بخش دوم بيشتر پرداخته شده است. 
اگر بخواهم كار جديدى بســازم، قطعاً روى بحث 
آب هاى زيرزمينى و حفر چاه هاى غيرقانونى متمركز 
خواهم شــد در حالى كه در مستند فعلى، غلبه با 

مديريت و مهندســى منابع آب هاى سطحى است. 
ضمن اينكه يك مستند نمى تواند همه حرف ها را 
بزند؛ شايد لازم باشد كه چند مستند ساخته شود و 
در هر مستند، بخشى از حقيقت گفته شود. در اين 
مستند با توجه به مواد اوليه اى كه در اختيار داشتم، 
حجم منابع پژوهشى درباره آب هاى سطحى بيشتر 
از آب هاى زيرزمينى بود و در خروجى هم شاهد اين 

موضوع بوديم.

 آيا براى مصاحبه با افراد در مستند 
به شما توصيه اى هم شد كه سراغ 

چه كسانى برويد يا نرويد؟
توصيــه خاصى نبود و در مســير 
پژوهش با صاحبنظران اين حوزه 
آشنا شدم. آدم هاى زيادى هستند 
كه حرف هايى بــراى گفتن دارند، 

اما ظرفيت مستند، محدود است و 
در 60- 50 دقيقه نمى توان هر كارى 
كرد. جالب اســت بدانيد كه بعد از 

اكران اين مستند در برخى 

از شهرها، بســيارى مى گفتند كه چرا از مشكلات 
آب شــهر ما صحبت نكردى؟ پاسخم اين بود كه 
ظرفيت مستند محدود اســت و نمى توان به همه 
ابعاد پرداخت؛ بلكه در راستاى پيامى كه قرار است 

بدهيد از ظرفيت مستند مى توان بهره برد. 

 آيا با توجه به بحران شديد آب اين روزهاى 
كشور، «مادركشى» ادامه خواهد يافت؟

فعلاً كه ســه سال از ســاخت اين مستند 
گذشــته است و از سال 94 تاكنون 
كارى راجع به آب نســاخته ام، 
ولى بدم نمى آيد كه مســتند 
ديگرى دربــاره وضعيت آب 

كشور بسازم. 

اكران  ماجــراى  در   
سال  كه  مســتند  اين 
سينما  جشنواره  در   95
با  حقيقــت 

حضور جمعى از مســئولان همچون رئيس 
وقت سازمان محيط زيســت، رئيس دفتر 
وقت رياست جمهورى و مشاور رئيس جمهور 
برگزار شد، واكنش دولتمردان به اين مستند 

آسيب شناسانه چه بود؟
خب بخــش هايى را تأييد كردند و به بخش هايى 
انتقاد داشــتند و مى گفتند كه ناقص اســت، ولى 
فيلمساز دستش در چند دقيقه محدود مستند باز 
نيســت و ظرفيت يك فيلم هم آن قدر نيست كه 

تمام حرف هاى يك مسئله را مطرح كند. 
رســالت يك مستند اين است كه ذهن ها را نسبت 
به يك مسئله تحريك و حساس كند تا پيرامون آن 
موضوع مباحثه شكل بگيرد. مستند الزاماً نبايد 
تمام حرف ها را بزند، بلكه بايد طرح مسئله 
كند. اين مســتند بيش از 200 اكران 
دانشــگاهى با حضور كارشناسان 
و دســت انــدركاران مديريت 
شــهرهاى  در  آب  منابــع 
مختلف كشــور داشت كه 

گفــت و گوهاى زيادى پيرامون آن شــكل گرفت. 
به نظرم اين مستند به رسالت خودش كه تحريك 

اذهان پيرامون چالش آب بود، نزديك شد. 

 مستندهايى را كه درباره آب ساخته شده، 
چطور ارزيابى مى كنيد؟ آيا توانســته افكار 

عمومى را براى رفع اين بحران بسيج كند؟
الان وضعيت بهتر شــده است. تا چند سال پيش، 
مســتندها در اين باره، حــول آيين هاى مربوط به 
آب بود و كمتر كســى سراغ مسئله و مشكلى كه 
ما ايرانى ها در مورد آب پيدا كرديم، مى رفت. زمانى 
كه اين مستند در جشنواره سينما حقيقت، جايزه 
بهترين پژوهش را گرفت، دو يا سه مستند درباره آب 
در جشنواره حضور داشتند، اما سال بعد بيشتر از 20 
مستند درباره آب ساخته شد. اين اتفاق خوبى است 
كه مستندسازان، مســئله آب را به عنوان مشكلى 

مى بينند كه جوانب مختلفى براى بررسى دارد.

 پخش اين مستند در تلويزيون هم با حواشى 
همراه شد، ماجراى ممنوعيت پخش اين مستند 

در برنامه «به اضافه مستند» چه بود؟
اين مســتند قرار بود ســال 95 در برنامه «به اضافه 
مستند» پخش شــود. ما به استوديوى برنامه رفتيم 
و جلســه نقد آن با حضور من و دو كارشناس ديگر 
ضبط شد و قرار بود مستند پخش شود، ولى وزارت 
نيرو در آن مقطع درخواست كرد كه نماينده وزارت 
نيــرو هم در آن مناظره حضور پيدا كند، اما به دليل 
ناهماهنگى، اين اتفاق نيفتاد.  سفارش دهنده مستند 
كه مركز بررســى هاى استراتژيك رياست جمهورى 
بود، تمايل داشــت كه اين مستند با حضور نماينده 
وزارت نيرو بررسى شود كه اين اتفاق در آن مقطع رخ 
نداد، اما الآن مشكلى براى پخش آن وجود ندارد و اگر 
تلويزيون بخواهد، مى تواند اين مستند را پخش كند. 

 به عنوان مستندســازى كه روى موضوع 
آب پژوهش كرده اســت، دلايل بحران ها و 

چالش هاى آب را در كشور، چه مى دانيد؟
به نظرم بحران آب، بيش از آنكه ناشــى از تغييرات 
اقليمى و كم شدن بارش يا خشكسالى باشد، ناشى 
از رويكردهاى غلط در مديريت و مهندســى منابع 
آب اســت. رويكردهايى كه به جاى مديريت تقاضا 
به سمت مديريت عرضه رفته است، اين اصلى ترين 

مشكل در بحران آب است. 
ضمن اينكه بخشــى از مســائل آب هم مربوط به 
آب هاى مشترك اســت. كشور ما از لحاظ آب هاى 
مشترك وضعيت خاصى دارد. ما با همه همسايگان، 
منابع آبى مشترك داريم و به همين دليل در زمينه 
مذاكرات آبى و سياســت پژوهى در حوزه آب، بايد 
قوى تر عمل كنيم. كسى نمى تواند در منطقه ادعا 
كند كه به دنبال منافع كشــور خودم هستم و در 
مديريت و مهندسى منابع آب در كشورم به وضعيت 
كشورهاى همسايه اهميت نمى دهم. تغيير ديدگاه 
در ايــن باره بايد اتفاق بيفتد و قدم اول هم مذاكره 

دراين باره است.

برش

رسالت يك مستند اين است كه 
ذهن ها را نســبت به يك مسئله 
تحريك و حساس كند تا پيرامون 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
را بزند، بلكه بايد طرح مسئله كند

سيما و سينما

گفت و گو با كميل سوهانى، كارگردان يك مستند جنجالى كه به حكمرانى آب در ايران مى پردازد

مسئله «مادركشى»! 

چهره -خبر

فارس: فرهاد عظيمــا، كارگردان 
انيميشــن، درباره تازه ترين ساخته 
خود گفت: حدود 6 ماه اســت كه 
مشغول ساخت انيميشن نيمه بلند 
«عمليات مكه» هستم و حدود يك 
ماه ديگر ســاخت اين انيميشن به 

پايان مى رسد. 
وى ادامه داد: اين انيميشن روزهاى 
پايانــى ســاخت را مى گذرانــد و 
بلافاصله بعد از ساخت وارد مرحله 
تدوين و دوبله شــده و قرار است از 
طريق شــبكه هاى مجازى منتشر 
نيمه بلند «عمليات  انيميشن  شود. 
مكه» قصه اى حســاس را به تصوير 
مى كشــد. كارگــردان انيميشــن 
نيمه بلنــد «عمليات مكــه» درباره 
داستان اين انيميشن خاطر نشان 

كرد: داســتان اين فيلــم از جايى 
توانسته  شروع مى شــود كه يمن 
اســت پيشــروى هاى چشمگيرى 
در جنگ با عربســتان داشته باشد. 
رژيم صهيونيستى براى اينكه يمن 
مى گيرد  تصميم   نكند  پيشــروى 
فضاى عربستان را با شليك بمب اتم 
به مكه ملتهب كند؛ اما اتفاقات به 

نحو ديگرى رقم مى خورد. 
وى در پايان درباره پروژه هاى آينده 
خود گفت: ســوژه هاى بسيارى در 
دست داريم؛ اما ترجيح مى دهم كه 
در حال حاضر درباره آن ها صحبت 
نكنم، چرا كه برخى سعى مى كنند 
جلــوى راه ســاخت پروژه هاى ما 

سنگ اندازى كنند. 
عظيمــا پيــش از اين انيميشــن 

«نبرد خليج فارس» را ساخته است. 
اين انيميشن به مدت 32 دقيقه به 
تهيه كنندگى سازمان رسانه اى اوج 
و كار مشــترك از گروه انيميشن 
فاطمه الزهرا (عليها سلام) و حوزه 
هنرى خراســان رضوى توليد شده 
اســت. اين فيلــم به قســمتى از 
درگيــرى دريايى ناوگان ســپاه با 

ناوگان پنج نيــروى دريايى آمريكا 
در خليــج فــارس مى پــردازد. در 
اين فيلم ايران با اســتفاده از جنگ 
ناوگان كلاسيك  نامتقارن دريايى، 
آمريــكا را درخليج فارس زمينگير 
مى كند و جنگ در نهايت با توسل 
و امدادهاى غيبى به پيروزى ايران 

منجر مى شود.

فرهاد عظيما خبر داد 
«عمليات مكه» روزهاى پايانى توليد را مى گذراند

گزارش روز

سيما و ســينما: چند روز پيش گروهك 
تروريســتى منافقين، نشستى ضد ايرانى را 
در پاريس برگزار كرد كه با دعوت از برخى 
ســخنرانان و جمع كردن ســياهى لشكر، 

نمايشى وقيحانه را عليه ايران راه انداخت.
طبق گزارشى كه گاردين منتشر كرد، حدود 
نيمى از شركت كنندگان در اين تجمع شامل 
لهستانى ها، چكى ها، اسلواكيايى ها، آلمانى ها، 
و سورى هايى بودند كه از طريق يك تبليغ 
فيس بوكى كه وعده سفر، غذا، و تأمين محل 
اقامت در پاريس را به ازاى 25 يورو مى داد، 

در اين تجمع شركت كرده بودند. 
همچنين صدها تن از پناهجويان سورى كه 
در آلمان به سر مى برند از طريق اين تبليغ 
فيس بوكى جلب شده و در اين تجمع حضور 
داشته اند. گاردين نوشــته است كه در اين 
مراسم، بسيارى از اين شركت كنندگان زير 

درخت ها چرت مى زدند. 
گروهك منافقيــن همچنين تعــدادى از 

مقامات پيشــين غربى را براى ســخنرانى 
در اين مراســم دعوت كرده بود. به نوشته 
بلومبــرگ و طبق گزارشــى كه نشــريه 
كريستين ســاينس مانيتوردر ســال 2011 
منتشر كرده است، گروهك منافقين خلق 
در آن سال مبلغ25 هزار دلاربه سخنرانانى 
كه دعوت كرده بود، پرداخت كرده اســت. 
اين تجمع ضــد ايرانى گروهك منافقين با 
واكنش هايى از سوى هنرمندان كشورمان 

روبه رو  شد. 
در آخرين واكنش ها، كتايون رياحى بازيگر 
پيشكسوت ســينما و تلويزيون در صفحه 
اينستاگرامش واكنش تندى به فعاليت هاى 
وقيحانه و مواضع گستاخانه مريم رجوى و 
نشست اخير ضدايرانى منافقين در آغوش 

غربى ها نشان داد. 
او با اشاره به فعاليت هاى وقيحانه و مواضع 
گستاخانه مريم رجوى نوشت: «خدا را شاكرم 
كه حافظه تاريخى هموطنانم در اين مورد 

بسيار خوب كار مى كند، حناى مريم خائنى 
كه هفده هزار نفر از هموطنانش را شــهيد 
كرد در نزد ايرانيان دلير رنگى ندارد. خداوند 

همه را به راه راست هدايت كند.»
او در تصويرى كه ضميمه اين پست منتشر 
كرده بود، نوشــت: «ما سياســى نيســتيم 
ولى تمام مردم ايران بايد بدانند «ســازمان 
مجاهدين خلق» يك گروهك تروريســتى 
است كه در جنگ عراق و ايران بزرگ ترين 
جنگ افروزى ها از جمله عمليات مرصاد را 
عليه ايران داشتند. اما شركت اگين گامپ با 
هزينه ميلياردى نام اين سازمان را از فهرست 

تروريستى حذف كرد!»
برخى از كاربران هم در پاســخ به اين پيام 
نوشتند: «اين آدم متوهم فكر مى كنه مردم 
ايران منتظرشــن ولى مردم خوب مى دونن 
جنايتكارتر از صدام و هرجنايتكار ديگه اى 
اين ها هســتن»، «آدمكشاى بى رحم خدا را 
شكر مردم اينا رو مى شناسن»، «مردم هيچ 

وقت خيانت اين گروه رو فراموش نمى كنن» 
17 هزار شــهيد ترور در كشور وجود دارد 
كه 12 هزار نفر از آنان مربوط به شــهدايى 
است كه به دست منافقين كوردل به شهادت 

رسيده اند. منافقين اكنون نيز در كشورهاى 
اروپايــى و آمريكا مشــغول به فعاليت هاى 
وقيحانه و گســتاخانه ضدبشرى خودشان 

هستند. 

واكنش كتايون رياحى به تحركات مريم رجوى:

خائن! حنايت ديگر رنگ ندارد

اين مستند، تصاوير آرشيوى تاريخى   در 
مى بينيم كه به دست آوردن آن ها كار راحتى 
نيســت، اين فيلم هاى آرشيوى را چطور به 

بخشى از فيلم هاى خيلى قديمى در اينترنت قابل 
دسترسى بود، ولى بخشى هم فيلم هاى خاصى بود 
كه در مجموعه فيلم خانه وابســته به وزارت ارشاد 
موجود است و با هماهنگى مى توان آن ها را به دست 
آورد. البته به دست آوردن فيلم هايى كه در راستاى 

 در مسير ساخت به جايى رسيديد كه فكر 
كنيد سانســور و حذف آن قسمت به صلاح 

خــود سانســوى بــه معنــاى حذف عمــدى و 
مصلحت انديشانه در اين كار اتفاق نيفتاد، ولى اگر 
بخواهم دوباره مســتند مادركشــى را بسازم، وزن 
آب هاى زيرزمينى را در اين مستند بيشتر مى كنم. 
الآن بيــن دو بخش آب هــاى زيرزمينى و آب هاى 

اگر بخواهم كار جديدى بســازم، قطعاً روى بحث 
آب هاى زيرزمينى و حفر چاه هاى غيرقانونى متمركز 
خواهم شــد در حالى كه در مستند فعلى، غلبه با 

از آب هاى زيرزمينى بود و در خروجى هم شاهد اين 
موضوع بوديم.

 آيا براى مصاحبه با افراد در مستند 
به شما توصيه اى هم شد كه سراغ 

چه كسانى برويد يا نرويد؟
توصيــه خاصى نبود و در مســير 
پژوهش با صاحبنظران اين حوزه 
آشنا شدم. آدم هاى زيادى هستند 
كه حرف هايى بــراى گفتن دارند، 

اما ظرفيت مستند، محدود است و 
در 60- 50 دقيقه نمى توان هر كارى 
كرد. جالب اســت بدانيد كه بعد از 

اكران اين مستند در برخى 

 آيا با توجه به بحران شديد آب اين روزهاى 
كشور، «مادركشى» ادامه خواهد يافت؟

فعلاً كه ســه سال از ســاخت اين مستند 
94گذشــته است و از سال 94گذشــته است و از سال 94 تاكنون 
كارى راجع به آب نســاخته ام، 
ولى بدم نمى آيد كه مســتند 
ديگرى دربــاره وضعيت آب 

كشور بسازم. 

اكران  ماجــراى  در   
سال  كه  مســتند  اين 
سينما  جشنواره  در   95
با  حقيقــت 

حضور جمعى از مســئولان همچون رئيس 
وقت سازمان محيط زيســت، رئيس دفتر 
وقت رياست جمهورى و مشاور رئيس جمهور 
برگزار شد، واكنش دولتمردان به اين مستند 

آسيب شناسانه چه بود؟
خب بخــش هايى را تأييد كردند و به بخش هايى 
انتقاد داشــتند و مى گفتند كه ناقص اســت، ولى 
فيلمساز دستش در چند دقيقه محدود مستند باز 
نيســت و ظرفيت يك فيلم هم آن قدر نيست كه 

تمام حرف هاى يك مسئله را مطرح كند. 
رســالت يك مستند اين است كه ذهن ها را نسبت 
به يك مسئله تحريك و حساس كند تا پيرامون آن 
موضوع مباحثه شكل بگيرد. مستند الزاماً نبايد 
تمام حرف ها را بزند، بلكه بايد طرح مسئله 

كند. اين مســتند بيش از 
دانشــگاهى با حضور كارشناسان 
و دســت انــدركاران مديريت 
شــهرهاى  در  آب  منابــع 
مختلف كشــور داشت كه 

آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 
مســتند الزاماً نبايد تمام حرف ها 
آن موضوع مباحثه شــكل بگيرد. 

را بزند، بلكه بايد طرح مسئله كندرا بزند، بلكه بايد طرح مسئله كندرا بزند، بلكه بايد طرح مسئله كندرا بزند، بلكه بايد طرح مسئله كندرا بزند، بلكه بايد طرح مسئله كندرا بزند، بلكه بايد طرح مسئله كندرا بزند، بلكه بايد طرح مسئله كندرا بزند، بلكه بايد طرح مسئله كندرا بزند، بلكه بايد طرح مسئله كندرا بزند، بلكه بايد طرح مسئله كندرا بزند، بلكه بايد طرح مسئله كندرا بزند، بلكه بايد طرح مسئله كند

رنا
 اي

س:
عك

 



زاده تربت  مجيد  ايستگاه/   
اخمو... كم حرف... كم مصاحبه...    

كم حاشــيه يا حتى بى حاشيه... 
همــه اين ها، ويژگى هاى تا دو يا ســه ســال 
پيش «مسعود شجاعى» اســت. جوان سابق 
فوتبال ايران از وقتى به ســال ســى و يكم يا 
دوم زندگيش رسيد، اگرچه اخم هايش باز نشد 
اما خودش انگار زبان بــاز كرد، به خبرنگاران 
و به حاشيه ها، چراغ ســبز نشان داد و گاه تا 
مرز جنجال ســازى پيش رفت. فوتباليســتى 
كه تا چند ســال پيش، به جاى چپ و راست 
مصاحبــه كردن، پاســخ همه انتقادهــا را با 
تكنيك و قدرت حفظ توپ يا بازى سازى اش 
در زمين  مــى داد و هر طور بود خودش را به 
مربيان تيم ملى تحميــل مى كرد، اين روزها 
اگر پايش بيفتد حاضر اســت علاوه بر فوتبال 
درباره مســائل  سياسى و اجتماعى  هم حرف 

بزند، انتقاد كند و راهكار بدهد. 

 شيراز يا آبادان؟
خيلى فرق نمى كند كــه  آبادان به دنيا آمده 
باشــد يا شيراز! مهم اين اســت كه مى دانيم 
اصل و نسبش آبادانى است و خرداد ماه سال 
63  آن طور كه برخى ها نوشــته اند، در شيراز 
بــه دنيا آمده و آن طور كــه برخى هاى ديگر 
گفته اند،  ســال 62 در آبادان متولد شــده  و 
چهار ماه بيشتر نداشــته است كه به اقتضاى 
شغل پدر، خانواده اش ســاكن شيراز شده اند. 
«مسعود» در پنج سالگى دوباره و لابد باز هم 
به خاطر شــرايط شغلى پدر به آبادان برگشته 
و از اين شــهر بــه دنياى فوتبال پا گذاشــته 
اســت. يكى از ســايت هاى زندگينامه نويس 
كه نمى دانيم اطلاعاتش چقدر درســت است 
درباره او مى نويسد: «... تحصيلات را تا ديپلم 
علوم انســانى ادامــه داده و بعد از آن بيخيال 
درس و مشــق شده اســت... از 15 سالگى به 
باشگاه صنعت نفت آبادان پيوسته و با اين تيم 
خودش را به اســتعداد ياب هاى فوتبال ايران 

معرفى كرده است...».

 آتيش پاره
آســمان به زمين نمى آيد اگر يك بار هم كه 
شــده فقط در همين قســمت مطلب، بشويم  
مثل سايت ها و مجله هاى زرد و درباره كودكى 
و نوجوانــى، خانواده اش و اينكــه ظاهراً هنوز 
ازدواج نكــرده بنويســيم. حرف هاى مادرش 
«شهناز دره شوييان» را كه مربوط به سال هاى 
پايانى دهــه80 اســت، مى شــود در برخى 
سايت ها پيدا كرد: «مســعود به خودم رفته...
از لحاظ اخلاقى به من شــبيه اســت... واقعا 
خونسرد اســت و از اين نظر با بقيه بچه هايم 

فــرق مى كنــد... اولين كلمه اى كه توانســت 
بگويد توپ بود...آتيش پــاره اى بود كه حد و 
حساب نداشت. هميشــه لباس هايش گلى و 
خاكى بود.هر چه قدر پول تو جيبى مى گرفت، 
توپ مى خريد. شــايد باورتان نشــود اما اون 
قدر عاشــق فوتبال بود كه با ســاك ورزشى 
به مدرســه مى رفت. هميشــه تــوپ و لباس 
ورزشى همراهش بود». البته نوشته هاى برخى 
ســايت ها و وبلاگ هاى ديگــر درباره وضعيت 
مالى نامساعد خانواده مسعود و اينكه مادرش 
در تهران، مختصر طلاهايش را مى فروشــد تا 
بتواند او را در مدرسه فوتبال ثبت نام كند و... 

را مى توانيد خيلى جدى نگيريد.  

 سطح اول اروپا
 يك فصــل بازى در «صنعت نفــت» آبادان، 
حــدود 12 بازى و تنها يك گل زده كافى بود 
تا جوان خوزســتانى و خوش تكنيك به چشم 
دســت اندركاران تيم سايپا بيايد. در «سايپا» 
البته وضعيــت از حيث تعداد بازى بهتر بود و 
«مسعود» فرصت داشت خودش را به فوتبال 
ايران ثابت كند. تعداد پنج گل در 60 بازى كه 
براى سايپا انجام داد، قابل توجه نيست و حتى 
نااميد كننده اســت اما مربيــان از او گل زنى 
نمى خواستند و بيشتر به تكنيك ناب و قدرت 
حفظ توپش توجه داشتند. جوان سر به زير و 
ساكت فوتبال ايران پس از سه فصل بازى در 
باشــگاه هاى ايرانى خيلى زود لژيونر شد و از 
باشگاه «شارجه» امارات سردرآورد. «مسعود» 
حالا درخشــش  واقعــى اش را آغاز كرده بود. 
هافبك خلاق ايرانى با 40 بازى و 12 گل زده 
در بازى هاى تيم ملى هم خودنمايى كرد تا  از 
امارات يكباره راهى اســپانيا و در «اوساسونا» 
همبازى جواد نكونام شــود. مبلغ 9/5 ميليون 
يورو براى ســه ســال رقم قابل توجهى نبود 
اما فراموش نكنيم «شــجاعى» با اين قرارداد 
توانسته بود به ليگ سطح اول باشگاه هاى اروپا 

راه پيدا كند.

 اشتباه كردم
«اوساســونا» هم محل درخشــش «مسعود» 
شــد و هم مقدمه فروكش كردن شــعله اين 
درخشش. آسيب ديدگى شديد و مدت ها دور 
ماندن از ميدان نگذاشت «مسعود» موفقيت و 
محبوبيت «نكونام» را در اين تيم اســپانيايى 
تكــرار كنــد. در نهايت به تيم دســته دومى 
«لاس پالماس» رفت اما حاضر نشــد به ليگ 
برتر خودمان برگردد. ســر و كله منتقدان نوع 
بازى «شجاعى»، هم در ميان ورزشى نويسان 
و كارشناســان پيدا شــده بود و هم در ميان 
تماشــاگران روى ســكوها و طرفــداران تيم 

ملى. در همه اين ســال ها «شجاعى» سكوت 
كــرد و فقط يك بار كه حوصله اش ســر رفت 
در مصاحبه اش گفــت: «كم كم به اين نتيجه 
رسيده  ام كه اشــتباه مي كنم حرف نمي زنم... 
من دو ســال پايم به توپ نخورده. جراح من 
پس از آنكه پنج بار جراحي كردم و توانســتم 
به تمرين برگــردم گفت من تلاش كردم پاي 
سالمي داشــته باشــي و به زندگي عادي ات 
برگردي نه اينكه دوباره برگردي فوتبال بازي 

كني...». 

 مى خواهم حرف بزنم 
مدتى بازى كردن در ليگ قطر، بازگشــت دوباره 
به تيم هاى درجه 2 اروپايى، بالا رفتن ســن و... 
همه و همه نشان مى داد «مسعود» همان طور كه 
اهل برگشتن به باشگاه هاى ايرانى نيست، ديگر به 
روزهــاى رؤيايى اش هم بر نمى گردد. با اين همه 
«كى روش» انگار مســعود و بــازى اش را در هر 
شرايطى دوست داشــت.  از سوى ديگر شجاعى 
هم تصميم گرفته بود در قبال انتقادها، ســاكت 
نماند. بعد از گوشه و كنايه هايى كه سال 92 به 
رواج «كارچاق كنى» در فوتبال ايران زد، ســال 
95 به سيم آخر زد. فوتباليستى كه حتى  درباره 
خــودش كمتر حرف مى زد، يكبــاره آن هم  در 
گفت و گو با «راديو فردا» از فساد در فوتبال ايران، 
راه ندادن زنان به ورزشــگاه آزادى، بدرفتارى با 
مهاجران افغانســتانى، تجاوز، فســاد در برخى 

رسانه ها و... حرف زد!

 مرا دوست دارند!
 حضــور در تيم «پانيونيــوس» يونان اگرچه 

سبب شد «مســعود» در تيم ملى ايران باقى 
بماند امــا دردســر بزرگى را هم بــراى او و 
«احسان حاج صفى» رقم زد. بازى مقابل تيم 
باشگاهى رژيم صهيونيســتى، فوتباليست بى 
حاشيه سابق و حاشيه دار فعلى را حاشيه دارتر 
كرد. خيلى از سايت ها و روزنامه هاى ورزشى و 
غير ورزشى اين اقدام او را محكوم كردند و از 
بى توجهى اش به خط قرمزهاى نظام نوشتند. 
«مسعود» به قول گزارشگران فوتبالى: مى رفت 
كه براى هميشه از فوتبال ايران حذف شود...! 
اما فشار «فيفا» براى جلوگيرى از محروميتش 
و اينكه به خاطر اجبار مديران باشــگاه مجبور 
به بازى شــده بود، خطــر محروميت و تعليق 
براى فوتبال ايران و... سبب شد «مسعود» در 
تيم ملى ماندگار شــود. همه اين ها در حالى 
بــود كه او با وجود اخطارهاى رســمى و غير 
رســمى و «مســعود دقت كــن» هايى كه از 
محافل ورزشــى به گوش مى رســيد، حتى با 
وجود اصرار «كى روش» حاضر به عذرخواهى 

رسمى و كتبى نشد!
 فقــط پنــج ماه بعــد در گفت و گــو با يك 
روزنامه اســپانيايى و با چشــم گريان گفت: 
من از سرمربى تيم خواســتم تا در اين بازى 
بــه ميدان نروم...  ولى آن هــا اين اجازه  را به 
من ندادند... دوست دارم به تيم   ملى بر گردم. 
كارلوس كى روش من را خيلى دوســت دارد و  
بازيكنان و فدراسيون فوتبال نيز من را خيلى 

دوست دارند...»!

 درخشش آخر
حاشــيه آخر را البته خودش درســت كرد و 

مديران هيچ باشــگاهى او را مجبور نكردند در 
فضاى مجازى پست بگذارد و به بهانه مشكل 
بى آبى در خوزســتان، پاى مسائل  سياسى و 
اعتقادى را بكشد وســط. وقتى نوشت: «چرا 
پول هــا و گنبدهاى طلا را بــه جاى عراق به 
شــلمچه نمى آوريد كه پيكر هــزاران جوان 
ايرانى آنجا مفقود و دفن شــده است» انتقاد 
كاربران مختلف از او شروع شد. آن ها بى رودر 
بايســتى برايش نوشــتند:«اگه خيلى دلت به 
حال مردم خرمشــهر مى سوزه به جاى توييت 
زدن از توى استخر و ويلا، نيم درصد از درآمد 
فروشــگاه «ماســيمو دوتى» و دستمزدهاى 
ميلياردى رو واســه كمك بهشون اختصاص 
بده...». روز بعد هم بســيج دانشــگاه شــهيد 
چمران از او دعــوت كرد تا با حضور در جمع 
جهادگران اين منطقه، حســن نيتش را ثابت 

كند. 
«شــجاعى»  اين بار انگار شــعار «مســعود 
دقت كن» را شــنيد ! در جمع اعضاى بسيج 
دانشــجويى حاضر شــد و هزينه نصب ســه 
دستگاه آب شــيرين كن را هم از طرف ملى 
پوشــان به عهده گرفت. شــايد بــراى اولين 
بار، نوشــتن يك پســت در فضاى مجازى كه 
مى توانســت فقط يك اظهــار فضل به روش 
سلبريتى ها باشــد، به شكل گرفتن يك اتفاق 
قشــنگ منجر شد. «مســعود» در سال هاى 
پايانى عمر فوتبالش  تصميم گرفت، در عمل و 
بيرون از مستطيل سبز، در ميدان سازندگى و 
كمك به هموطنانش، هم بدرخشد. فقط خدا 
كند اين درخشــش دقيقه 90، با يك آسيب 

ديدگى، خيلى زود فروكش نكند!

شنبه  16 تير 1397
16 23 شوال 1439 7 جولاى 2018  سال سى و يكم  شماره 8726 

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

ايستگاه

لااقل بخواب!

 ايســتگاه « آن روزها» ى امروز، خيلى هم قديمى نيست. حتى مى شود 
اسمش را اين روزها هم گذاشت! « ناصر فيض» در سال 1387، گفت و گويى 
را با «جام جم» انجام داده و از خاطرات و نحوه شــاعر شــدنش با لحن طنز 
صحبت كرده است. البته « فيض» بر خلاف اين روزها كه بدون هيچ تلاشى از 
حرف ها و اشعارش، طنز مى ريزد، آن روزها خيلى عامدانه تلاش كرده تا پاسخ 
هايش به سؤال هاى خبرنگار، تا جايى كه امكان دارد طنز باشد. بخش هايى از 
آن را بخوانيد و بعد خودتان قضاوت كنيد كه آيا « فيضِ » آن روزها با امروز 
تفاوتى كرده يا نه: « قبل از رويداد عجيب 27 سالگى هم چيزهايى گفته بودم... 
اما يك روز اتفاق شاعرانه اى برايم افتاد و يكهو شروع كردم به شعر گفتن، مثل 
كسانى كه يكهو مى زنند زير آواز... در عمليات كربلاى يك، فتح مهران بوديم 
كه الان اگر ريا كنيم و بگوييم... شهيد «هاشمى »يكى از طلبه هاى رزمنده، 
هم حرف خوب مى زد و هم آرپى جى... گفته هايش روح و جان آدم را تسخير 
مى كرد... درك درســت و عميقى داشت از آنچه كه به دنبالش تا خط مقدم 
آمده بود...آن روز حدود يك ســاعت فقط او حرف زد و من در سكوت خودم 
گم شده بودم... هاشمى كه حرف هايش تمام شد، آمدم بيرون سنگر و پشت 
خاكريز نشستم و شروع كردم به شعر گفتن يا بهتر بگويم، شعر شروع كرد به 
آمدن... كمتر شعرى را در روشنايى روز گفته ام. مى دانيد كه در روز خيلى كارها 
را نمى شود انجام داد...! شبى ديروقت قلم و كاغذ در دست به سزارين شعرى 
مشغول بودم كه پدرم وارد اتاقم شد... با رعايت حال من گفت: چه كار مى كنى، 
ســاعت از نيمه شب گذشته؟ گفتم: شعر مى نويسم. گفت: شعر مى نويسى يا 
شعر مى گويى؟ گفتم: شعر مى گويم. گفت: بخوان ببينم چه گفته اى؟ كمى 
خودم را جابه جا كردم و با شــرايط مؤدب ترى نشستم و سروده ها را خواندم. 
پدرم در سكوت كامل گوش كرد. شعرم كه تمام شد نگاه عجيبى به من كرد و 
در حالى كه سرش را به علامت تأسف به  حال من تكان مى داد، گفت: بلندشو، 
بلندشو...لااقل بگير بخواب اين بهترين و موجزترين نقدى بود كه تا اين لحظه 

از عمرم شنيده ام».

آن روزها

پيش بينى كن... آب معدنى جايزه بگير!
 ايستگاه / اميد ظرافتى    اين روزها مشكل 
آب و بى آبى از ســر گذشته و حتى شعار «آب 
هســت ولى كم اســت» هم از مد افتــاده و به 
عبارتــى «آب نيســت»! از آنجايى كه تاكتيك 
«كاسه به كاسه» كردن مسئولان هم ديگر جواب 
نمى دهد و هرچه از «زاينده رود» انتقال مى دهند 
به «اروميــه» و از «اروميه» لوله مى كشــند به 
«كارون» و از كارون مى كشند به «ارس» فايده اى 
ندارد كه ندارد و تمام منابع آبى كشور يكى پس 

از ديگرى درحال خشكيدن اند، ما براى مبارزه با خشكسالى و بى آبى به مسئولان 
گرامى راه هاى زير را پيشنهاد مى كنيم:

اول: اين روزها پيش بينى كردن و جايزه گرفتن حسابى در تلويزيون مد شده و هر 
شبكه اى را كه مى زنى يك مجرى اتوكشيده دارد مى گويد براى پيش بينى فلان 
چيز، فلان عدد را به فلان سامانه ارسال كنيد يا از طريق اپليكيشن «فلانبيكا» در 
مسابقه ما شركت كنيد و فلان خودرو را برنده شويد. مسئولان هم مى توانند براى 
اينكه سرمان گرم شود و خشكسالى را فراموش كنيم يك اپليكيشن راه اندازى كنند 
و از مردم بخواهند اولين رودخانه يا درياچه اى كه تا سه ماه آينده خشك خواهد شد 

را پيش بينى كنند و به برنده هم آب معدنى رايگان جايزه بدهند!
دوم: همه چيز را بســپاريم به صداوسيما و ديگر كارى به كار خشكسالى نداشته 
باشــيم! صداوسيما قول مى دهد يك مســتند تهيه كند و با نشان دادن بى آبى 
شديد در غرب و مردمى كه از شدت تشنگى اسلحه به دست به دبيرستان ها حمله 
مى كنند و بچه هاى بى گناه را مى كشــند و بطرى هاى آب معدنيشــان را سرقت 
مى كنند به ما يادآورى كند كه چقدر آب داريم و خودمان خبر نداريم! نماى آخر 
مستند هم دوربين را مى گيرند سمت آب هاى نيلگون خليج فارس و كودكانى كه 
خوشحال و خندان روى هم آب مى پاشند و بازى مى كنند تا ما از داشتن اين همه 

آب به خودمان بباليم! 
سه: مى شود توى چشم مردم نگاه كنيم و از بيخ و بن منكر بى آبى شويم! يا اعلام 
كنيم طبق آمار، در دولت هاى قبلى اصلاً آب توى ايران نبوده است. اصلاً مى شود 

نشست خبرى برگزار كرد و مشكل كم آبى و بى آبى را ربط داد به تحريم ها!
فقط مانده ام با اين همه اســتعداد مديريت در مملكت دارى چرا من هنوز اينجا 

نشسته ام و دارم توى روزنامه مطلب مى نويسم؟!  

گزارش از شخص

مسعود... دقت كن!
آيا «مسعود شجاعى» قرار است بيرون از مستطيل سبز هم بدرخشد؟ 

اينستاگرامى  صفحه   / ايســتگاه 
منتســب به سردار « ســليمانى» 
ويديويى از سخنرانى وى را منتشر 

كرده است . 
ســردار در اين ســخنرانى خاطره 
جالبى را  از رهبر معظم انقلاب نقل 
مى كند كه خواندنش خالى از لطف 
نيســت: يك روز فرمانده كل سپاه 

بــه خدمت رهبرى رفت و گفت ما مى خواهيم امامزاده هاى كشــور را 
بســازيم، حضرت آقا در جواب فرمودند: شــما امامزاده هاى خودتان را 

بسازيد.
 فرمانده ســپاه گفت امامزاده هاى ما چه كســانى هستند؟ رهبرى در 

جواب فرمودند: امامزاده هاى شما ، شهداى شما هستند.

ايستگاه /  مدتهاست كه ديگر دنياى 
غرب براى حفظ ظاهر هم كه شــده 
آبرودارى نمى كند و هيچكس برخلاف 
مشى و منافع او حتى مجازاً هم نبايد 
اظهار نظر كند. يك نمونه اش همين 
اقــدام اخير اينســتاگرام براى حذف 
پســت يك گرافيست ايرانى كه البته 
مشابه آن را پيشتر از سوى اينستاگرام 

و توييتر و فيسبوك و... باز هم شاهد بوده ايم. سيدمحمدرضا ميرى در آخرين 
پســت اينستاگرامى اش و در پاسخ به حذف طرح او درباره آزادى قدس، بار 
ديگر اين طرح را در كنار «پيام تهديدآميز اينستاگرام مبنى بر غيرفعال شدن 
حساب كاربرى» منتشر كرد و نوشت: «بازنشر، صرفاً به خاطر حذف اين اثر 

توسط اينستاگرام؛ بچرخ تا بچرخيم جوجه صهيونيست!»  

ايســتگاه /  «مهــدى كوچك زاده» 
نماينده سابق مجلس با انتشار پستى در 
صفحه اينستاگرام درباره راهبرد ايران 
در قبال تنگه هرمز نوشت:« همان طور 
كه دادگاه هاي آمريكا به صورت يكطرفه 
و ظالمانه اموال ملت ايران را مصادره و 
با فشار به ديگر دولت ها موجبات فشار 
اقتصادي به ملت ايران را فراهم مي كنند 

دستگاه قضايي ايران مي تواند و بايد در جهت جبران خسارات وارده به ملت از 
طرف آمريكا، حكم به مصادره اموال آمريكايي ها در هر جا كه يافت شود بدهد. 
پيشنهاد مي شود كليه كشتي هاي متعلق به آمريكا موقع عبور از تنگه هرمز 
متوقف و در جهت مقابله به مثل و تأمين  نيازهاي ملت ايران كالاي آن ها در 

بنادر ايران تخليه و سپس اجازه عبور دريافت كنند!»

مقابله به مثلشما  امامزاده خودتان را بسازيد

مجاز آباد

آزادى بيان به سبك اينستاگرام

 عكس/ مجيد نيك جو 
شكاف غربى عكس نوشت/ ترمه تالار پشتى 

هفتــه نامــه اكونوميســت در 
تازه ترين شــماره خــود با تيتر 
و طــرح جالبى بــر جلدش به 
درگيرى هاى مختلف ميان آمريكا 
و اروپا مى پردازد. اين نشــريه با 
انتخاب تيتر «شكاف» و با نشان 
دادن بــه وجود آمدن شــكافى 
بزرگ در ميــان اقيانوس اطلس 
ميان قــاره اروپا و آمريكا، جنگ 
اقتصادى ميــان اين دو جناح را 
كه منجر به بــروز درگيرى هاى 
مختلف سياسى شده است، مورد 
بررسى قرار مى دهد. اكونوميست 

همچنين در مقاله اى به وضعيت بد اجتماعى زنان در كشور هند مى پردازد 
و مى گويد مقامات اين كشور بايد شرمنده زنان اين سرزمين باشند.

فاصله اى با بحران نداريم
هفته نامه اقتصادى بلومبرگ در 
تازه ترين شــماره خود با طرحى 
جســورانه بر جلد خــود پرونده 
اصلى اين شماره را معرفى كرده 
است. اين نشريه با انتخاب تيتر 
«چگونه يك سيســتم شكننده 
را تعميــر كنيم؟» كــه آن را به 
شكلى لرزان و شكننده روى جلد 
طراحى كرده، سيستم اقتصادى 
بين المللى و داخلــى آمريكا را 
با ثبــات نمى داند. اين نشــريه 
مى گويد فاصلــه چندانى با ورود 
به يك بحــران و ركود اقتصادى 

شديد ديگر نداريم و راه هايى براى جلوگيرى از آن را پيشنهاد مى كند.

قدرت تنبلى!
ماهنامــه علمــى فوكــس در 
تازه ترين شماره خود در گزارشى 
متفــاوت جالب با عنوان «قدرت 
تنبلى» اين فرضيه را كه چطور 
تنبلى مى تواند بهترين تاكتيك 
عصــر حاضر انســان در زندگى 
باشد، مورد بررسى قرار مى دهد. 
طرح جلد اين شماره نيز با الهام از 
قانون تكامل داروين طراحى شده 
و شكل تكامل انسان را بر طبق 
اين نظريه مشهور نشان مى دهد 
كه در نهايت به يك فرد در حال 
اســتراحت ختم شده است! اين 

نشريه مى گويد هيچ شكى وجود ندارد كه آسان گرفتن زندگى توسط هر 
فرد، نه تنها بر مغز و جسم اين فرد تأثير  مثبت خواهد گذاشت بلكه بر بهتر 

شدن كره زمين نيز مؤثر  است.

نشريات جهان

عكس روز 
ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

دريا را هجى مى كنم
آبى، رنگ سال مى شود...موج ها پر و بال مى گيرند

ساحل را هجى مى كنم، بيلچه ها تاب برمى دارند
و گوش ماهى ها از وصلت با شنزار مى گويند!

نه+طنز
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